
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5601, 5651
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Καραµανλή, Θ.

Φορτσάκη, Σ. Γεωργιάδη, Δ. Γάκη και Α. Τριανταφυλλίδη,
σελ. 5608, 5612, 5629, 5649

3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-
θητές από το 2ο Επαγγελµατικό Λύκειο της Σιβιτανιδείου
Σχολής, το 26ο Γυµνάσιο Αθήνας, το Γενικό Λύκειο Κρανιδίου
Αργολίδας, το Γυµνάσιο Αιανής και το Γυµνάσιο Ξηρολίµνης
Κοζάνης, σελ. 5604, 5636

4. Ανακοινώνεται ότι µε το 20/27-2-2018 Προεδρικό Διά-
ταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 35/27-2-2018 (τ. Α'), έγινε
αποδεκτή η παραίτηση που υπέβαλε ο Δήµος Παπαδηµη-
τρίου του Βασιλείου από τη θέση του Υπουργού Οικονοµίας
και Ανάπτυξης και απαλλάχθηκε από τα καθήκοντά του, σελ.
5601 - 5602

5. Ανακοινώνεται ότι µε το 19/26-2-2018 Προεδρικό Διά-
ταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 32/26-2-2018 (τ. Α'), έγινε
αποδεκτή η παραίτηση που υπέβαλε η Ουρανία Αντωνοπού-
λου του Αντωνίου από τη θέση της Αναπληρώτριας Υπουρ-
γού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και απαλλάχθηκε από τα καθήκοντά της, σελ.
5603

6. Ανακοινώνεται επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής
κ. Νικόλαο Βούτση, του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, µε
την οποία δηλώνει ότι η Ανεξάρτητη Βουλευτής Β’ Θεσσαλο-
νίκης κ. Αικατερίνη Μάρκου προσχωρεί και εντάσσεται στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, σελ. 5614 -
5615

7. Ανακοινώνεται ότι σε εκτέλεση της από 21 Φεβρουαρίου
2018 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής συγκροτήθηκε
εικοσιεναµελής Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή, κατά το
άρθρο 86 παρ. 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κα-
νονισµού της Βουλής και το άρθρο 5 του ν. 3126/2003 «περί
Ποινικής ευθύνης των Υπουργών», όπως αυτό τροποποι-
ήθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 3961/2011, για τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης για τους κ.κ. 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2)
Παναγιώτη Πικραµµένο, 3) Δηµήτριο Αβραµόπουλο, 4) Αν-
δρέα Λοβέρδο, 5) Ανδρέα Λυκουρέντζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7)
Σπυρίδωνα- Άδωνι Γεωργιάδη, 8) Ιωάννη Στουρνάρα, 9)
Ευάγγελο Βενιζέλο και 10) Γεώργιο Κουτρουµάνη για την εν-
δεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δωροληψίας και δω-
ροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκληµατική
δραστηριότητα, σελ. 5617 - 5620

8. Ανακοινώνεται η υπ’ αριθµόν 1008 από 27-2-2018 πρό-
ταση που κατέθεσαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και 73 Βουλευ-
τές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας για τη σύσταση Ειδι-
κής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προς διενέργεια προκα-
ταρτικής εξέτασης, κατά τις διατάξεις των άρθρων 86 παρ.
3 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονισµού της Βουλής και
5 του ν. 3126/2003: «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύουν, σχετικά µε την τιµολόγηση φαρµάκων και την εν
γένει φαρµακευτική δαπάνη κατά τα έτη 2015, 2016, σελ.
5637 - 5648

9. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις 27-02-
2018: Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό
Αλέξιο Τσίπρα, στον Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης Δη-
µήτριο Παπαγγελόπουλο και στον Αναπληρωτή Υπουργό
Υγείας Παύλο Πολάκη, σελ. 5651

10. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5604,5626, 5627,
5630, 5631, 5634

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 1 Μαρτίου 2018, σελ. 5604

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας:

α) «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία
περιοχή « Άρτα - Πρέβεζα»», σελ. 5604 - 5649

β) «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και των εταιρειών «Total E&P Greece B.V.»,
«Edison International S.p.A.» και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώ-
νυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευ-
νας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια
Περιοχή 2, Ιόνιο Πέλαγος», σελ. 5604 – 5649, 5650

γ) «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ για την παραχώρηση
του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθρά-
κων στη χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρνανία»», σελ. 5604 –
5649, 5650

δ) «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία
περιοχή «Βορειοδυτική Πελοπόννησος»», σελ. 5604 – 5649,
5651

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ.  5624 - 5651
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 5601 - 5624

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 5626, 5627, 5630, 5631, 

5634
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 5604
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 5630

Β. Επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 5621, 5622, 5626, 5631, 
5649

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5607, 5608
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 5624, 5625
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 5626, 5627
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Δ. , σελ. 5604, 5612, 5632
ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ Δ. , σελ. 5616
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 5627
ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ Η. , σελ. 5628
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 5611, 5612
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 5621, 5630, 5631, 5633
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 5631
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 5616
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 5632, 5633, 5634
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 5613
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 5634
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5635
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 5609
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 5622, 5625, 5626, 5632, 

5633, 5649
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 5636

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ . , σελ. 5621                                                                                                  
ΜΠΑΡΚΑΣ Δ. , σελ. 5608



Αθήνα, σήµερα στις 28 Φεβρουαρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 12.17’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 26-2-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΟΗ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
26 Φεβρουαρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ίδρυση Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής και

άλλες διατάξεις».)
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα σας διαβάσω

δύο ανακοινώσεις µε θέµα: «Κυβερνητική µεταβολή». 
Πρώτη ανακοίνωση: «Κύριε Πρόεδρε, έχουµε την τιµή να πα-

ρακαλέσουµε όπως ανακοινώσετε στο Σώµα ότι µε το 20/27-2-
2018 προεδρικό διάταγµα, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 35/
27-2-2018 (τ. Α’), έγινε αποδεκτή η παραίτηση που υπέβαλε ο
Δήµος Παπαδηµητρίου του Βασιλείου από τη θέση του Υπουρ-
γού Οικονοµίας και Ανάπτυξης και απαλλάχθηκε από τα καθή-
κοντά του. Ο Πρωθυπουργός, Αλέξιος Τσίπρας».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεύτερη ανακοίνωση:
«Κύριε Πρόεδρε, έχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως ανα-
κοινώσετε στο Σώµα ότι µε το 19/26-2-2018 προεδρικό διάταγµα,
που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 32/26-2-2018 (τ. Α’), έγινε αποδεκτή
η παραίτηση που υπέβαλε η Ουρανία Αντωνοπούλου του Αντω-

νίου από τη θέση της Αναπληρώτριας Υπουργού Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και απαλλάχθη-
κε από τα καθήκοντά της. Ο Πρωθυπουργός, Αλέξιος Τσίπρας».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, λόγω της αναβολής της συζήτησης, έπειτα από αίτηµα
της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης: «Ενσωµάτωση στην
ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας 2014/104/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Νοεµβρίου 2014,
σχετικά µε ορισµένους κανόνες που διέπουν τις αγωγές αποζη-
µίωσης βάσει του εθνικού δικαίου για παραβάσεις των διατάξεων
του δικαίου ανταγωνισµού των κρατών-µελών και της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης», δεν έγινε η διανοµή της εκθέσεως του Επιστηµο-
νικού Συµβουλίου, προκειµένου να διανεµηθεί αυτή όταν
επανέλθει προς συζήτηση το αναβληθέν σχέδιο νόµου.

Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της
Βουλής των Ελλήνων, δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες και δυο
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 2ο Επαγγελµατικό Λύκειο της
Σιβιτανιδείου Σχολής.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 1ης Μαρτίου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1144/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Με-
ρόπης Τζούφη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ένταξη ανίατων
παθήσεων στον Ενιαίο Πίνακα Προσδιορισµού Ποσοστού Ανα-
πηρίας».

2. Η µε αριθµό 1135/22-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ντόρας Μπακογιάννη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση “γκριζά-
ρει” το Ιόνιο – Κίνδυνοι στη νέα Συµφωνία για τις Θαλάσσιες Ζώ-
νες µε την Αλβανία».

3. Η µε αριθµό 1149/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Γνωστή από
παρακρατικό ιστότοπο έγινε η πρωτοφανής επίθεση στο Α.Τ. Και-
σαριανής».

4. Η µε αριθµό 1163/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τους
εργαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου «Ευρώπη».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1145/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγ-
γελίας Βαγιωνάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα βελτίωσης του προγράµµατος δα-
κοκτονίας στην Περιφερειακή Ενότητα Χανίων».

2. Η µε αριθµό 1159/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλήµατα στη λει-
τουργία του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης (Τ.Σ.Φ.) Παιονίας».

3. Η µε αριθµό 1150/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί
της Ελληνικής Εθνικής Μειονότητας των Σκοπίων».

4. Η µε αριθµό 1164/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Εργαζόµενοι της
“Ένωσης –Αγροτικός Συνεταιρισµός Τρικάλων” (ΕΑΣΤ)».

5. Η µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτή-
µατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει αποκαλύψεων
του Π. Καµµένου».

6. Η µε αριθµό 926/26-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Εµπιστεύεσθε τον κ. Μάθιου
Νίµιτς ως ειδικό διαµεσολαβητή των Ηνωµένων Εθνών για το
Σκοπιανό ζήτηµα;».

7- Η µε αριθµό 1106/16-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου Κουκούτση προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Χαµηλότοκα δάνεια από την
τουρκική τράπεζα Ζιραάτ στους καπνοπαραγωγούς της Θρά-
κης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ
ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
χερσαία περιοχή “Άρτα - Πρέβεζα”».

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των εταιρειών “Total E&P
Greece B.V.”, “Edison International S.p.A.” και “Ελληνικά Πετρέ-
λαια Ανώνυµη Εταιρεία” για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια
Περιοχή 2, Ιόνιο Πέλαγος».

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ENER-
GEAN OIL & GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ για την πα-
ραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων στη χερσαία περιοχή “Αιτωλοακαρνανία”».

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης
µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ
ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
χερσαία περιοχή “Βορειοδυτική Πελοπόννησος”».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 22 Φεβρουαρίου 2018 τη συζήτηση των νοµοσχεδίων σε µία
συνεδρίαση.

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Δηµήτριος Δηµη-

τριάδης για δεκαπέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο κυρώνονται και αποκτούν ισχύ νόµου οι τέσσερις συµ-
βάσεις µίσθωσης για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας
και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων σε αντίστοιχες περιοχές
µε τις αντίστοιχες κυρώσεις. 

Πρώτον: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑ-
ΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
χερσαία περιοχή “Αιτωλοακαρνανία”». 

Δεύτερον: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έ-
ρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία πε-
ριοχή “Άρτα - Πρέβεζα”».

Τρίτον: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έ-
ρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία πε-
ριοχή “Βορειοδυτική Πελοπόννησος”».
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Τέταρτον: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και των εταιρειών “Total E&P Greece B.V.”,
“Edison International S.p.A.” και “Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη
Εταιρεία” για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια Περιοχή 2, Ιόνιο
Πέλαγος».

Για όλες τις συµβάσεις ισχύει ακριβώς το ίδιο κανονιστικό
πλαίσιο, οι γενικοί εισαγωγικοί κανόνες, οι σκοποί, τα οφέλη και
η σηµασία του έργου και τα κύρια άρθρα του έργου, τα οποία
είναι τριάντα τέσσερα. 

Οι τρεις πρώτες προαναφερόµενες συµβάσεις έχουν υπογρα-
φεί στην Αθήνα, στις 25 Μαρτίου του 2017 και η τέταρτη στην
Αθήνα 31 Οκτωβρίου του 2017. Η υπογραφή αυτών των συµβά-
σεων µίσθωσης είναι σε συνέχεια των συµβάσεων µίσθωσης για
τις περιοχές Κατάκολο, Ιωάννινα και Πατραϊκό Κόλπο, δυτικά.
Αποτελεί µια συνέχεια της διαµορφούµενης -σηµαντικής ελπί-
ζουµε- ιστορίας στην έρευνα και στην εκµετάλλευση των υδρο-
γονανθράκων στη χώρα µας. 

Οι παρούσες συµβάσεις µίσθωσης αποτελούν µια σηµαντική
και θετική εξέλιξη για τη χώρα µας, καθώς αναπτύσσεται περαι-
τέρω η διαδικασία έρευνας υδρογονανθράκων στην ελληνική επι-
κράτεια, µε στόχο να δηµιουργηθεί ένας ισχυρός παραγωγικός
κλάδος, αυτός των υδρογονανθράκων, για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Η δηµιουργία αυτού του κλάδου αναµένεται
να προσφέρει ισχυρά οικονοµικά αντισταθµιστικά οφέλη για τις
τοπικές κοινωνίες και παράλληλα σηµαντικά δηµόσια έσοδα για
τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Οι τοπικές οικονοµίες στις περιφέρειες Ηπείρου και Δυτικής
Ελλάδας θα δεχθούν άµεσα και έµµεσα οφέλη, τόσο µε τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας όσο και µε τη δηµιουργία ανάγκης για
την προµήθεια προϊόντων λόγω της πρόσθετης αγοραστικής δύ-
ναµης των προσώπων που θα απασχοληθούν στην κατασκευή
και τη λειτουργία των έργων. 

Σε αυτή την εξέλιξη και µε τα δεδοµένα µοντέλα αξιοποίησης
των ορυκτών καυσίµων, αυτό που είναι προτεραιότητά µας, ως
η απόλυτη ωφέλεια, είναι η αυστηρή τήρηση της περιβαλλοντι-
κής νοµοθεσίας και η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος,
ως µοναδικού και αναντικατάστατου εθνικού κεφαλαίου. 

Η δεύτερη ωφέλεια προκύπτει για τα σηµαντικά πιθανά δηµό-
σια έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά και τις νέες τε-
χνολογικές και επιστηµονικές δυνατότητες που θα ενσωµατω-
θούν στο εγχώριο παραγωγικό δυναµικό.

Η τρίτη αφορά τις τοπικές κοινωνίες και τα αντισταθµιστικά
οφέλη προς αυτές σε θέσεις εργασίας, επενδυτικές ευκαιρίες,
οικονοµικές και αναπτυξιακές προοπτικές.

Η εταιρεία «Ενεργειακή Αιγαίου Α.Ε.» έχει επιλεγεί ως µισθω-
τής και εντολοδόχος της πρώτης σύµβασης µίσθωσης, η εται-
ρεία «ΕΛΠΕ Α.Ε.» της δεύτερης και τρίτης σύµβασης µίσθωσης,
που έγινε σύµφωνα µε τη διαγωνιστική διαδικασία υποβολής αί-
τησης ενδιαφέροντος, που προβλέπεται στον ν.2289/1995 και
τροποποιήθηκε µε άρθρο του ν.4001/2011, ενσωµατώνοντας και
την ευρωπαϊκή οδηγία 94/22/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.

Οι τρεις πρώτες συµβάσεις µίσθωσης προκηρύχθηκαν από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Μανιάτη µε τη Δ1/
Α1/2891/31-7-2014 περί προκήρυξης διεθνούς διαγωνισµού για
την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης
υδρογονανθράκων στις χερσαίες περιοχές της Άρτας, της Πρέ-
βεζας, της Αιτωλοακαρνανίας και της βορειοδυτικής Πελοπον-
νήσου. Προσκλήθηκαν από το Υπουργείο Ενέργειας, Περιβάλ-
λοντος και Κλιµατικής Αλλαγής φυσικά και νοµικά πρόσωπα, που
πληρούν τις απαιτήσεις της πρόσκλησης, να υποβάλουν προ-
σφορά για παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλ-
λευσης υδρογονανθράκων στις τρεις προαναφερθείσες χερ-
σαίες περιοχές της δυτικής Ελλάδας.

Στην τέταρτη σύµβαση, που αφορά τη θαλάσσια περιοχή 2 στο
Ιόνιο, αναδείχθηκε ως µισθωτής το κοινοπρακτικό σχήµα «TO-
TAL», «EDISON» και ΕΛΠΕ µε ορισθέντα εντολοδόχο την «TOTAL
Ε&P» και έγινε µε διαγωνιστική διαδικασία του γύρου παραχω-
ρήσεων δεύτερος γύρος αδειοδότησης οµοίως µε τους προ-
ηγούµενους νόµους.

Δυνάµει της απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέρ-

γειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Ιωάννη Μανιάτη Δ1/Α/12892/31-
7-2014 περί προκήρυξης διεθνούς διαγωνισµού για την παραχώ-
ρηση δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθρά-
κων σε είκοσι θαλάσσιες περιοχές στη δυτική Ελλάδα -Ιόνιο δη-
λαδή- και νοτίως της Κρήτης, η οποία τροποποιήθηκε µε την
173933/31-3-2015 απόφαση του Υπουργού Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη, προσκλήθηκαν φυσικά και νοµικά
πρόσωπα, που πληρούν τις απαιτήσεις της πρόσκλησης, να υπο-
βάλουν προσφορά για παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας
και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων σε είκοσι θαλάσσιες πε-
ριοχές στη δυτική Ελλάδα, στο Ιόνιο και νότια της Κρήτης.

Τα κριτήρια αξιολόγησης περιγράφονται αναλυτικά και συνί-
στανται στην οικονοµική δυνατότητα των υποψηφίων για τη διεκ-
περαίωση των απαιτούµενων εργασιών, στην αποδεδειγµένη
τεχνική εµπειρία και ικανότητα, στην αρτιότητα των προσφορών,
στην ποιότητα του προγράµµατος εργασιών και το χρονοδιά-
γραµµα, στη γεωλογική γνώση και τον τρόπο διεξαγωγής έρευ-
νας, στη διαχείριση περιβαλλοντικά ευαίσθητων περιοχών, στην
αποτελεσµατικότητα από προηγούµενες παραχωρήσεις, στη
σύνθεση της σύµπραξης και του προτεινόµενου µέλους ως εν-
τολοδόχου.

Στη συνέχεια, µε αντίστοιχες υπουργικές αποφάσεις συγκρο-
τήθηκαν επιτροπές για την υποστήριξη του Υπουργείου στη δια-
δικασία παραχώρησης του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευ-
σης υδρογονανθράκων για τις ως άνω διεθνείς προσκλήσεις.

Η διαδικασία των διαπραγµατεύσεων ολοκληρώθηκε σύντοµα
µε τις αξιολογήσεις των τελικών δεσµευτικών προσφορών και κα-
τέληξε στους παραπάνω µισθωτές, όπως ακριβώς τα προανέ-
φερα.

Όσον αφορά τα οφέλη και τη σηµασία των έργων, το σύνολο
των παρουσών συµβάσεων µαζί µε τις παλαιότερες για Κατάκολο
- Ιωάννινα και Πατραϊκό Κόλπο συγκροτούν ένα νέο και ολοκλη-
ρωµένο πεδίο δραστηριότητας της ελληνικής οικονοµίας. Διευ-
ρύνθηκε και µεγιστοποιείται ο ενεργειακός ρόλος της χώρας όχι
µόνο ως παραγωγού, αλλά σε συνδυασµό µε τις διελεύσεις αγω-
γών, τερµατικών σταθµών, νέων διεθνών δικτύων ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης καθίστανται σηµαντικός ενεργειακός κόµβος σε
ολόκληρη τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο. 

Οι εξορύξεις υδρογονανθράκων σε τόσο µεγάλη έκταση της
επικράτειας επαναθεµελιώνει τη θεµιτή άσκηση εθνικής κυριαρ-
χίας και των εθνικών κυριαρχικών δικαιωµάτων της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας στις ίδιες πλουτοπαραγωγικές πηγές της. Οι υπογρα-
φές των συµβάσεων µίσθωσης επιβεβαιώνουν την άσκηση των
εθνικών κυριαρχικών δικαιωµάτων και την αναµενόµενη ωφέλεια
στην οικονοµική ανάπτυξη της χώρας.

Όσον αφορά τα στοιχεία της µίσθωσης, οι µισθωτές αναλαµ-
βάνουν τις δαπάνες και τους κινδύνους των έργων καθ’ όλη τη
διάρκεια του έργου. Τα προγράµµατα και οι προϋπολογισµοί
εκτελούνται από τον µισθωτή, εφόσον πριν έχουν υποβληθεί και
εγκριθεί από τον εκµισθωτή. Ο µισθωτής διαθέτει όλα τα παρα-
γωγικά µέσα, δηλαδή κεφάλαια, εξοπλισµό, τεχνικούς και γνώ-
σεις, αναλαµβάνοντας όλους τους χρηµατικούς κινδύνους είτε
βρει είτε όχι εµπορεύσιµο κοίτασµα. Αφότου βρεθεί εκµεταλλεύ-
σιµο κοίτασµα, ο µισθωτής το γνωστοποιεί στον εκµισθωτή και
από τούδε αναλαµβάνει την παραγωγή υδρογονανθράκων,
καθώς και των παραπροϊόντων αυτών πλην της διύλισης και κα-
ταβάλλει στον εκµισθωτή το µίσθωµα και τους ανάλογους φό-
ρους.

Η σύµβαση της µίσθωσης έχει διάρκεια οχτώ έτη για την πε-
ρίοδο των ερευνών και είκοσι πέντε µε τη δυνατότητα παράτα-
σης δύο πενταετιών µετά την αποκάλυψη του εκµεταλλεύσιµου
κοιτάσµατος.

Τα έσοδα για το δηµόσιο ορίζονται από φόρους της τάξεως
του 20% συν 5% περιφερειακούς φόρους από το µίσθωµα, τις
στρεµµατικές αποζηµιώσεις και τα συµφωνηθέντα επιµέρους αν-
ταλλάγµατα. 

Το µίσθωµα οφείλεται στο δηµόσιο ανεξαρτήτως της επίτευ-
ξης κέρδους ή όχι από τον µισθωτή, διότι συµφωνήθηκε σε πο-
σοστό επί των αναµενόµενων ποσοτήτων των εξορυσσόµενων
υδρογονανθράκων. 
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Έχει προβλεφθεί µε τον ν.4162/2013 η ίδρυση Εθνικού Λογα-
ριασµού Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών για τη στήριξη της βιω-
σιµότητας του εθνικού ασφαλιστικού συστήµατος, γεγονός το
οποίο ακόµη δεν έχει υλοποιηθεί, βεβαίως. 

Προβλέπεται, επίσης, από τις συµβάσεις ο µισθωτής να χρη-
µατοδοτεί µε συγκεκριµένο ποσό ετήσια την εκπαίδευση και την
κατάρτιση στελεχικού δυναµικού του δηµοσίου «ΕΔΕΥ Α.Ε.»
στους υδρογονάνθρακες, καθώς από τα έσοδα θα διατίθενται
ποσά για τη διεξαγωγή ερευνητικών προγραµµάτων στην ενέρ-
γεια και στην αξιοποίηση γενικότερα του ορυκτού µας πλούτου. 

Αξίζει να σηµειωθεί πως οι κίνδυνοι δεν επιµερίζονται στο ελ-
ληνικό δηµόσιο και τα έσοδά του από τις µισθώσεις είναι εξα-
σφαλισµένα και ανεξάρτητα του αποτελέσµατος. 

Όσον αφορά τα περιβαλλοντολογικά θέµατα, η Ελλάδα έχει
ενσωµατώσει όλη τη σχετική ευρωπαϊκή νοµοθεσία, που είναι και
η αυστηρότερη διεθνώς και µε διαφορά. Η σύµβαση µίσθωσης
εµπεριέχει ένα αυστηρό πλέγµα διατάξεων και κανόνων που προ-
στατεύουν πλήρως –πιστεύουµε- το περιβάλλον. Είναι το αυστη-
ρότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως προείπα. Θα πρέπει να
τονίσουµε ότι δίνεται ιδιαίτερη σηµασία και περιλαµβάνει τη νο-
µοθεσία για την ασφάλεια των υπεράκτιων εγκαταστάσεων,
ν.4409/2016, όπου ενσωµατώνεται η οδηγία 2013/30 της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Δεν περιέχει καµµία ευνοϊκή ρύθµιση σε περιβαλλοντολογικά
ζητήµατα υπέρ των µισθωτών. Τους υποχρεώνει σε απόλυτο σε-
βασµό των ελληνικών και ευρωπαϊκών κανόνων, όχι µόνο επί της
παρούσης νοµοθεσίας, αλλά και της όποιας µελλοντικής αυστη-
ρότερης θα επέλθει. 

Πρέπει να τονίσουµε ότι υπάρχει κοινή υπουργική απόφαση
έγκρισης της στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντολογικών επι-
πτώσεων για την έρευνα και εκµετάλλευση υδρογονανθράκων
σε έντεκα θαλάσσιες περιοχές του Ιονίου Πελάγους µε ισχύ για
όλη τη διάρκεια εφαρµογής του προγράµµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης στην περιοχή του Ιονίου. 

Συνεπώς µε βάση αυτή την κοινή υπουργική απόφαση προβλέ-
πονται όροι, περιορισµοί και κατευθύνσεις που θα πρέπει να τη-
ρούνται κατά την εξειδίκευση και υλοποίηση κάθε προγράµµατος
που θα αφορά τους υδρογονάνθρακες στην εν λόγω περιοχή. 

Ταυτόχρονα µε τις διαδικασίες παραχώρησης τόσο χερσαίων
περιοχών όσο και θαλάσσιων έχουν εκπονηθεί στρατηγικές µε-
λέτες περιβαλλοντολογικών επιπτώσεων από το ΕΛΚΕΘΕ µε
φορέα ανάθεσης την αντίστοιχη Διεύθυνση του ΥΠΕΝ. 

Στην απόφαση έγκρισης της στρατηγικής µελέτης περιβαλ-
λοντολογικών επιπτώσεων του Ιονίου, που καλύπτει γεωγραφικά
το σύνολο των έντεκα περιοχών του δεύτερου διαγωνισµού, µε
σκοπό την πληρέστερη προστασία και αειφορική διαχείριση του
περιβάλλοντος προβλέπεται η σύσταση διακριτής µονάδας πε-
ριβάλλοντος. 

Θα λειτουργεί µε αποκλειστική ευθύνη του φορέα στον οποίο
έχει ανατεθεί το δικαίωµα έρευνας και εκµετάλλευσης, ενώ θα
επιβλέπεται από την Αρχή Σχεδιασµού. 

Θα διαθέτει τις ευθύνες και αρµοδιότητες εντός του οργανο-
γράµµατος που είναι απαραίτητες για την αποτελεσµατική πα-
ρέµβαση κατά το στάδιο του σχεδιασµού, της υλοποίησης και
της λειτουργίας κάθε έργου. 

Προσανατολίζεται σε καθήκοντα περιβάλλοντος, τα οποία
µπορούν να συνδυάζονται µόνο µε θέµατα ασφάλειας και υγιει-
νής. 

Στελεχώνεται µε επαρκές σε πλήθος και κατάρτιση προσω-
πικό. Διαθέτει υποδοµές και πόρους απαραίτητους για την απο-
τελεσµατική λειτουργία της. Ενηµερώνεται διαρκώς για τις
τεχνολογίες αιχµής που αναπτύσσονται και εφαρµόζονται διε-
θνώς. 

Επιπλέον, η µονάδα περιβάλλοντος θα αποτελεί σύνδεσµο επί
όλων των περιβαλλοντολογικών θεµάτων µε τις τοπικές κοινω-
νίες και τις αρµόδιες υπηρεσίες της αντίστοιχης διοίκησης. 

Η σύµβαση –και εδώ θα το τονίσω- για το «Μπλοκ 2» στο Ιόνιο
µε την «Total-Edison-ΕΛΠΕ» πιστεύουµε ότι αποτελεί µια συµφω-
νία-πρότυπο, αντικείµενο µιας εκτενούς διαπραγµάτευσης που
ανοίγει έναν δρόµο για συµφωνίες που θα επακολουθήσουν. 

Όσον αφορά τα άρθρα των συµβάσεων µίσθωσης, στο άρθρο

1 µεταξύ άλλων τονίζεται ότι οι δαπάνες και οι κίνδυνοι της διε-
ξαγωγής εργασιών πετρελαίου βαρύνουν αποκλειστικά τον µι-
σθωτή. 

Στα άρθρα 2 και 3 αναφέρεται ότι η χρονική διάρκεια του βα-
σικού σχεδίου ερευνών ορίζεται στα επτά έτη, µε δυνατότητα πα-
ράτασης που δεν υπερβαίνει τα οκτώ έτη. Επίσης, περιγράφο-
νται οι υποχρεώσεις του µισθωτή για κάθε στάδιο των εργασιών. 

Στο άρθρο 4 έχουµε αναφορά στην Τεχνική Συµβουλευτική
Επιτροπή που συγκροτούν από κοινού το δηµόσιο και ο µισθω-
τής, ενώ στο άρθρο 5 περιγράφεται η διαδικασία µε την οποία
κάθε χρόνο ο µισθωτής υποβάλλει το τεχνικό πρόγραµµα και τον
αντίστοιχο προϋπολογισµό. 

Το άρθρο 6 ορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις µε τις
οποίες ο µισθωτής δικαιούται να παραιτηθεί από το δικαίωµα
έρευνας του συνόλου της περιοχής ή τµήµατος αυτής. Σε αυτό
το άρθρο αναφέρεται, επίσης και η υποχρέωση του µισθωτή να
προβαίνει σε καθορισµό της επιστρεφόµενης περιοχής, τηρών-
τας προϋποθέσεις του άρθρου 9.1 αυτής της σύµβασης και λαµ-
βάνοντας κάθε αναγκαίο µέτρο, για να αποτρέψει κινδύνους στο
περιβάλλον, στην ανθρώπινη ζωή, ή την περιουσία. 

Στο άρθρο 7 καθορίζονται οι ενέργειες και οι υποχρεώσεις του
µισθωτή, σε περίπτωση που αποκαλυφθούν υδρογονάνθρακες
στην περιοχή της έρευνας. 

Στο άρθρο 8 ορίζεται ότι, εφόσον ισχύει το άρθρο 7 και ο µι-
σθωτής περνάει στο στάδιο της εκµετάλλευσης πλέον, αυτό έχει
διάρκεια είκοσι πέντε χρόνια µε δυνατότητα δύο παρατάσεων
για κάθε πέντε χρόνια εκάστη. 

Στο άρθρο 11 ορίζεται το ενδεχόµενο αποκάλυψης κοιτασµά-
των υδρογονανθράκων εκτός της περιοχής έρευνας που έχει
δοθεί στον µισθωτή και εντός περιοχής που έχει δοθεί από το
δηµόσιο σε κάποιον άλλον ανάδοχο. Τους επιβάλλει να καταρτί-
σουν και να υποβάλουν στον αρµόδιο Υπουργό, πρόγραµµα ενο-
ποίησης της έρευνας και της εκµετάλλευσης του κοιτάσµατος.

Το άρθρο 12 είναι σηµαντικό για την περιβαλλοντική νοµολο-
γία. Επιβάλλει στον µισθωτή υποχρέωση τήρησης της περιβαλ-
λοντικής νοµοθεσίας και θέτει υποχρεώσεις σε σχέση µε την
υποβολή περιβαλλοντικών εκθέσεων και την αντιµετώπιση τυχόν
ατυχηµάτων. Δίνεται ιδιαίτερη σηµασία και περιλαµβάνει τη νο-
µοθεσία για την ασφάλεια των υπεράκτιων εγκαταστάσεων,
ν.4409/2016 που ενσωµατώνει την οδηγία 2013/30 της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Το άρθρο 13 ορίζει τη µέθοδο υπολογισµού και τη διαδικασία
καταβολής του ετήσιου µισθώµατος, το οποίο µπορεί να είναι
είτε σε είδος είτε σε χρήµα. 

Στο άρθρο 14 ρυθµίζονται τα φορολογικά θέµατα. Ο κάθε συν-
µισθωτής υπόκειται σε ειδικό φόρο εισοδήµατος, µε συντελεστή
20%, καθώς και σε περιφερειακό φόρο, µε συντελεστή 5%, χωρίς
καµµία πρόσθετη τακτική ή έκτακτη εισφορά, τέλος ή επιβά-
ρυνση οποιασδήποτε φύσεως υπέρ του δηµοσίου ή οποιουδή-
ποτε τρίτου. 

Στο άρθρο 15 ορίζονται τα πρόσθετα ανταλλάγµατα, πέρα από
το µίσθωµα δηλαδή, που είναι υποχρεωµένος ο µισθωτής να κα-
ταβάλει προς το δηµόσιο. Αυτά µπορεί να είναι στρεµµατικές
αποζηµιώσεις και άλλα. Για πρώτη φορά επίσης, προβλέπει το
αντάλλαγµα πρώτης παραγωγής, που ορίζεται στο 1.000.000
ευρώ. 

Το άρθρο 21 ορίζει τους όρους και τη διαδικασία, µε την οποία
το δηµόσιο µπορεί να θεωρήσει έκπτωτο τον µισθωτή, σε περί-
πτωση παραβίασης των όρων της συµφωνίας από µέρους του
και παράλληλα, µε το άρθρο 22 γίνονται γνωστά τα δικαιώµατα
του δηµοσίου σε µία αντίστοιχη περίπτωση. Το άρθρο 23 ορίζει
τη διαδικασία επίλυσης διαφορών µεταξύ δηµοσίου και µισθω-
τού. Εµπεριέχονται επίσης και επτά παραρτήµατα. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να παρατηρήσω κάποια πράγµατα,
που σηµειώθηκαν κατά τη συζήτηση πριν δύο ηµέρες στην επι-
τροπή. Κυρώνουµε τη σύµβαση µε την «TOTAL» σε τέσσερις
µήνες, που είναι ένας εντελώς καινούργιος διαγωνισµός και στο
µεσοδιάστηµα, από τις υπογραφές µέχρι σήµερα, εµείς ενεργο-
ποιήσαµε και την ΕΔΕΥ Α.Ε., µια νεκρή εταιρεία µέχρι πρόσφατα,
στην οποία, πρώτον, δώσαµε υπόσταση και δεύτερον, µεταφέ-
ραµε όλο το αρχείο από την υπηρεσία του Υπουργείου προς
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αυτήν. Άρα, το να κυρώσουµε τις συµβάσεις έχοντας ενεργοποι-
ήσει τον φορέα, που θα τις διαχειρίζεται, κάθε άλλο παρά αδυ-
ναµία ή καθυστέρηση από τη µεριά µας δείχνει.

Ένα δεύτερο σηµείο είναι ότι ο νόµος στην Ελλάδα προβλέπει
δύο µοντέλα. Το πρώτο είναι αυτό, µε το οποίο το δηµόσιο έχει
ωφέλεια από την έρευνα και παραγωγή υδρογονανθράκων, αλλά
δεν συµµετέχει στην εκµετάλλευση, το Lease Agreement. Όλες
οι συµβάσεις, που έχουν γίνει µέχρι σήµερα είναι µε βάση αυτή
τη διαδικασία και πιστεύουµε ότι είναι ορθή, γιατί η χώρα µας
δεν έχει καµµία εµπειρία επί τούτου.

Το δεύτερο µοντέλο, που είναι το Production Sharing Agree-
ment, όπου το δηµόσιο συµµετέχει στην εκµετάλλευση και µοι-
ράζεται εποµένως το ρίσκο της επένδυσης και τα οφέλη της,
είναι ένα δεύτερο στάδιο που απλά πρέπει και είµαστε υποχρε-
ωµένοι να το δούµε. Ο νόµος µάς δίνει και αυτή τη δυνατότητα.

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι, για την υποµονή σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Δηµητριάδη.
Η Νέα Δηµοκρατία ζήτησε να αλλάξει λίγο η σειρά και οι συ-

νάδελφοι απεδέχθησαν. Θα µιλήσει τώρα ο κ. Αρβανιτίδης, θα
ακολουθήσει ο κ. Σαχινίδης και έπειτα ο κ. Κατσαφάδος. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αρβανιτίδης, εισηγητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ για δέκα πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε ίσως ή παρακολουθούµε
την πιο αλλοπρόσαλλη Κυβέρνηση της Μεταπολίτευσης, µία Κυ-
βέρνηση που πορεύεται µε οδηγό τη λαϊκή ρήση «µε λένε ρίζα
και όπως θέλω τα γυρίζω». 

Προτείνατε και νοµοθετήσατε επίδοµα ενοικίου για τους εξω-
κοινοβουλευτικούς Υπουργούς και µετά µας λέτε ότι η διάταξη
δεν είναι ηθική και θα την πάρετε πίσω. Προτείνατε και νοµοθε-
τήσατε, οι συνοδείες των Υπουργών να µένουν σε πεντάστερα
και νοµίζω ότι είναι θέµα χρόνου να έρθετε να το «ξεψηφίσετε»
στη Βουλή.

Φέρατε στη Βουλή για κύρωση τέσσερις πολύ σηµαντικές συµ-
βάσεις, για έρευνα υδρογονανθράκων, την ώρα που ένας Υπουρ-
γός, που µόλις ήρθε φεύγει και ένας αγαπητός συνάδελφος της
Πλειοψηφίας δηλώνουν ότι θα τις καταψηφίσουν. Το δήλωσαν,
βέβαια, κατόπιν εορτής, όταν είδαν ότι υπάρχει πλειοψηφία στη
Βουλή, για να περάσει το νοµοσχέδιο. Γνωστές πρακτικές, γιατί
πάνω απ’ όλα, φαίνεται ότι είναι «η καρέκλα». Δεν πρόκειται κα-
νείς να κουνηθεί από αυτήν. Όποια συµπεριφορά, λοιπόν, είναι
αποδεκτή, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να σοβαρευτούµε.

Είµαστε σήµερα εδώ, γιατί η παράταξή µας µπήκε µπροστά-
ρης σε µία εθνική προσπάθεια, που λέγεται έρευνα και παρα-
γωγή υδρογονανθράκων στην Ελλάδα. Είµαστε υπερήφανοι,
γιατί ανοίξαµε τον δρόµο, ψηφίζοντας τα προηγούµενα χρόνια,
επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ –ο Γιάννης Μανιάτης είναι εδώ- το απα-
ραίτητο νοµοθετικό πλαίσιο µε σωστή προετοιµασία και δουλειά
γι’ αυτή την εθνική και όχι κοµµατική υπόθεση.

Και είναι εθνική υπόθεση, γιατί η αξιοποίηση των υδρογοναν-
θράκων εντάσσεται στο εθνικό σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης, που πρέπει να αποκτήσει η χώρα. Παρά το γεγονός ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ ήταν αντίθετος, φαίνεται ότι το ’χει η µοίρα του -όπως
είπα στην επιτροπή- να εφαρµόζει και να νοµοθετεί αυτά που
απέφευγε και καταψήφιζε. 

Θέλω, όµως, σήµερα να είµαι ενωτικός και όχι διχαστικός, διότι
η αξιοποίηση των υδρογονανθράκων µάς αναβαθµίζει γεωπολι-
τικά, µας βάζει µε άλλους όρους στον χάρτη της νοτιοανατολι-
κής Ευρώπης. Αυτή είναι η µία διάσταση των σηµερινών συµ-
βάσεων, που ψηφίζουµε, η γεωπολιτική τους σηµασία. Η δεύτερη
εξαιρετικά σηµαντική είναι η αναπτυξιακή τους σηµασία. Και οι
δύο διαστάσεις µαζί, η γεωπολιτική και η αναπτυξιακή, στην πε-
ρίπτωση που τα αποτελέσµατα από τις έρευνες είναι θετικά, θα
διαµορφώσουν µια άλλη Ελλάδα, θα βάλουν τις βάσεις, για να
συνεχίσουµε τις έρευνες υδρογονανθράκων και σε άλλες περιο-
χές στο προσεχές µέλλον. Θα διαµορφώσουν µια Ελλάδα, που
δεν θα αιµορραγεί από τη φυγή των νέων της στο εξωτερικό, µια
Ελλάδα που θα παράγει πραγµατικό πλούτο, µια Ελλάδα, που θα
µπορεί να χρηµατοδοτήσει την ανάπτυξη µε δικά της κεφάλαια,

χωρίς να στέκεται µε το χέρι απλωµένο διαρκώς.
Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε τη γεωπολιτική

διάσταση των συµβάσεων. Η κύρωσή τους από τη Βουλή των Ελ-
λήνων σηµατοδοτεί τη βούληση της πατρίδας µας να προχωρή-
σει αποφασιστικά στην πλήρη άσκηση των κυριαρχικών της
δικαιωµάτων, όχι µόνο στο Ιόνιο και στη δυτική Ελλάδα, αλλά και
σε όποιες άλλες περιοχές της ελληνικής ΑΟΖ και της ηπειρωτι-
κής Ελλάδας κριθεί ότι αυτό είναι σκόπιµο.

Η κύρωση των τεσσάρων αυτών συµβάσεων δείχνει ότι η Ελ-
λάδα προχωρά και στέλνει µηνύµατα. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε
το στήσιµο γκρίζων ζωνών ούτε στο Αιγαίο ούτε πουθενά αλλού.
Ένα κοινό ενεργειακό δόγµα µεταξύ Ελλάδας και Κύπρου, µε τις
απαραίτητες συνεννοήσεις µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα κα-
ταδείξει ότι τα ενεργειακά κοιτάσµατα και στις δυο αυτές χώρες
είναι ευρωπαϊκά κοιτάσµατα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Έρχοµαι τώρα στην αναπτυξιακή διάσταση. Αν τα αποτελέ-
σµατα των ερευνών που θα προκύψουν µετά από εφτά, οκτώ
χρόνια είναι ενθαρρυντικά, θα µιλάµε για µια ιστορική, αναπτυ-
ξιακή ευκαιρία, εθνική και τοπική. Αυτή η ευκαιρία δεν πρέπει να
πάει χαµένη. Η Ελλάδα, πέρα από ενεργειακός κόµβος και σταυ-
ροδρόµι, µπορεί να εξελιχθεί σε πετρελαιοπαραγωγό χώρα. Και
µπορεί να µην γίνουµε από τη µια µέρα στην άλλη Σαουδική Αρα-
βία, αλλά τουλάχιστον ενισχύουµε την ενεργειακή µας αυτάρ-
κεια. 

Αν θέλουµε να έχουµε αναπτυξιακή προοπτική, δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε να είµαστε εξαρτηµένοι, στον βαθµό που είµα-
στε τώρα, από τις εισαγωγές καυσίµων και άλλων ενεργειακών
προϊόντων. Ο χρόνος, τα έσοδα και η περιβαλλοντολογική προ-
στασία είναι τρεις λέξεις κλειδιά της επιτυχίας, όχι µόνο αυτών
των συµβάσεων, αλλά και όλων όσων θα ακολουθήσουν το επό-
µενο διάστηµα. Πρέπει να σχεδιάσουµε προσεκτικά τα επόµενα
βήµατα και να εξηγήσουµε στους πολίτες τι θέλουµε να κάνουµε. 

Σας ζήτησα στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, να ενηµερώσετε
τη Βουλή και τους πολίτες για το πόσα χρόνια πιστεύετε ότι θα
χρειαστεί η έρευνα για την εξόρυξη µέχρι την πλήρη λειτουργία
της. Σας ζήτησα, αν γνωρίζετε, να µας δώσετε εκτιµήσεις για το
ύψος των εσόδων, στα οποία στοχεύουµε. Και φυσικά, να δώ-
σετε εγγυήσεις για τη διασφάλιση του φυσικού και πολιτιστικού
µας περιβάλλοντος.

Η Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ -και πιστεύω να συµφωνείτε-
πρέπει να τρέξει. Πρέπει να τρέξετε τις διαδικασίες πιο γρήγορα,
καθώς το ενδιαφέρον των µεγάλων πετρελαϊκών εταιρειών είναι
έντονο, ιδιαίτερα για τα οικόπεδα της Πελοποννήσου και της
Κρήτης. Νοµίζω ότι θα ήταν χρήσιµο να µας δώσετε έναν χάρτη
των επόµενων κινήσεων της Κυβέρνησή σας στο θέµα αυτό.

Θα πρέπει, εµείς να ξαναδούµε και την πιθανή αξιοποίηση των
κοιτασµάτων φυσικού αερίου, όπως αυτό στην Επανοµή της
Θεσσαλονίκης, τα οποία έχουν βρεθεί τη δεκαετία του ’80, µε
βάση και τις δυνατότητες που µας δίνει η σύγχρονη τεχνολογία.
Κάτι που δεν µπορούσαµε να το κάνουµε τότε, ίσως να µπο-
ρούµε να το σχεδιάσουµε και να το κάνουµε τώρα. 

Έθεσα το θέµα αυτό και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, και
θέλω να γνωρίζω αν στον προγραµµατισµό σας για τα επόµενα
στάδια και τις επόµενες διαγωνιστικές διαδικασίες σχεδιάζετε να
είναι και η περιοχή αυτή.

Πέρα, όµως, από την ταχύτητα, που πρέπει να αναπτύξει η Κυ-
βέρνηση, πρέπει να µας πείτε και να είναι γνωστό στην ελληνική
κοινωνία τι σχεδιάζετε µε το Ταµείο Αλληλεγγύης Γενεών. Εδώ
υπάρχουν µια σειρά ερωτηµάτων, που πρέπει να γίνουν γνωστά
στους πολίτες. 

Σας ρώτησα και στην επιτροπή πότε σχεδιάζετε να συστήσετε
το ταµείο αυτό. Επίσης, να µας ξεκαθαρίσετε µια και καλή αν το
ταµείο αυτό θα εισπράττει αυτό που είχε σχεδιαστεί, το 75% των
εσόδων από τον ορυκτό πλούτο της χώρας, ώστε να τονωθούν
τα ασφαλιστικά ταµεία και να σχεδιαστεί ένα άλλο ασφαλιστικό
σύστηµα, βιώσιµο, σε βάθος χρόνου.

Αυτά είναι σοβαρά θέµατα, κύριε Υπουργέ, και θέλουν σαφείς
και συγκεκριµένες απαντήσεις. Η προίκα των φυσικών µας
πόρων είναι προίκα όλων των Ελλήνων και µπορεί να διασφαλίσει
ένα βιώσιµο συνταξιοδοτικό σύστηµα. Πρέπει, λοιπόν, οι πολίτες,
ιδιαίτερα οι νέες γενιές που φοβούνται ότι δεν θα πάρουν ποτέ
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σύνταξη, να γνωρίζουν ποια είναι τα άµεσα έσοδα, που περιµέ-
νουµε από αυτές τις συµβάσεις, ποιο είναι το ύψος των επενδύ-
σεων, που µπορεί να υπάρξουν τα επόµενα χρόνια και πόσες
θέσεις εργασίας είναι ισχυρά πιθανόν να δηµιουργηθούν.

Υπάρχουν και άλλα θέµατα εξίσου σηµαντικά, που χρειάζονται
απαντήσεις. Υπάρχουν προβληµατισµοί, κύριε Υπουργέ, για χα-
µηλά έσοδα, λόγω της χαµηλής τιµής του πετρελαίου. Είναι βά-
σιµος ο προβληµατισµός αυτός σε βάθος χρόνου; 

Επίσης, σας ρώτησα και στην επιτροπή εάν πηγαίνουµε σε αλ-
λαγή µοντέλου για τις επόµενες συµβάσεις εξόρυξης, εάν δη-
λαδή σχεδιάζετε να πάµε από το µοντέλο σύµβασης µίσθωσης,
στο µοντέλο συµµετοχής στο µετοχικό κεφάλαιο. Βέβαια, η
απάντηση που δώσατε, προσωπικά µε καλύπτει. Δεν µπορώ,
όµως, να αφήσω ασχολίαστο τον τρόπο, µε τον οποίο ανοίξατε
το θέµα. Με κατηγορήσατε ή σχολιάσατε ότι σας ρώτησα γιατί
διαβάζω συντηρητικό Τύπο. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, εσείς ποιον Τύπο διαβάζετε; Διαβά-
ζετε µόνο τον φιλοκυβερνητικό, που σας χαϊδεύει τα αφτιά; Δεν
νοµίζετε ότι πρέπει να ρίχνετε και καµµία µατιά στον…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δείτε την εφηµερίδα…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Είναι ενδιαφέρον, κύριε συνάδελ-

φε, «γραµµητζίδικη» εντελώς. Εκτός και αν πιστεύετε ότι κανένα
λάθος δεν έχετε κάνει στη θητεία σας, ότι όλα είναι καλά, δεν
χρειάζεται να βελτιώσουµε τίποτα. «Κερδάµε-κερδάµε», όπως
πάντα.

Εγώ σας ρώτησα, κύριε Υπουργέ, για να µάθω επίσηµα τις
προθέσεις της Κυβέρνησης. Δεν υιοθετώ τίτλους ούτε µοντέλα.
Κάνω ό,τι θα έκανε κάθε Βουλευτής, για να ενηµερωθεί µε τον
επίσηµο τρόπο. Σας πρότεινα, λοιπόν, να ακούτε µε µεγαλύτερη
προσοχή την Αντιπολίτευση και ιδιαίτερα όταν ο διάλογος γίνεται
σε καλό κλίµα και µε διάθεση να λυθούν συναινετικά τα όποια
προβλήµατα, για το καλό της χώρας.

Κλείνω µε τις τοπικές κοινωνίες. Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε
Υπουργέ, ότι στη δυτική Ελλάδα, εκτός από προσµονή για µελ-
λοντικά έσοδα υπάρχει και ανησυχία. Είναι σαφές ότι στην Κέρ-
κυρα, την Άρτα, την Πρέβεζα, την Αιτωλοακαρνανία, την Αχαΐα
και την Ηλεία θα δηµιουργηθούν καλύτερες αναπτυξιακές προ-
οπτικές, που θα δώσουν κίνητρο στους πολίτες να έχουν την επι-
λογή να µείνουν στον τόπο τους. Η σύνδεση της τοπικής επι-
χειρηµατικότητας µε τα έργα αυτά είναι κρίσιµο ζήτηµα και εξί-
σου σηµαντικό είναι η διασύνδεση των πανεπιστηµίων µας µε τις
εταιρείες, που θα αναλάβουν τις έρευνες για τις εξορύξεις. 

Η ανταποδοτικότητα, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνο χρή-
µατα, δεν είναι µόνο οι πόροι. Η ανταποδοτικότητα από τις τοπι-
κές κοινωνίες δεν µπορεί να είναι απλά ένας τραπεζικός λογα-
ριασµός. Εάν  θέλουµε να ζωντανέψει ξανά η ύπαιθρος, πρέπει
να την κάνουµε ελκυστική σε πολλά επίπεδα. Πρέπει να φτιά-
ξουµε άµεσα ένα ολοκληρωµένο σχέδιο, που εγγυάται καλύτερη
ζωή σε όσους επιλέξουν να ζήσουν στην περιφέρεια και το σχέ-
διο αυτό να αποτελέσει καλό παράδειγµα, καλή πρακτική και για
τις υπόλοιπες περιοχές της χώρας, όπου θα γίνουν έρευνες για
την εξόρυξη υδρογονανθράκων. 

Παράλληλα, εξίσου µεγάλη σηµασία έχει και η ενηµέρωση των
τοπικών κοινωνιών, η έγκυρη και έγκαιρη πληροφόρηση των κα-
τοίκων των περιοχών αυτών για το τι γίνεται και το τι θα γίνει στη
συνέχεια. Αυτό είναι ιδιαίτερης σηµασίας, ώστε να µην υπάρχουν
φαινόµενα αδικαιολόγητων εντάσεων και καιροσκοπισµών. Ένα
παρατηρητήριο, για παράδειγµα, της εφαρµογής των συµβά-
σεων αυτών ίσως θα ήταν χρήσιµο. Και αυτό είναι κάτι, που έχει
επισηµανθεί από πολλές πλευρές στην επιτροπή. Νοµίζω, κύριε
Υπουργέ, ότι πρέπει να το δείτε ιδιαίτερα σοβαρά και να το κά-
νετε πράξη. 

Η παρακολούθηση της εξαίρεσης των συµβάσεων είναι µια δι-
κλίδα ασφαλείας για τις όποιες επιφυλάξεις διατυπώνονται τώρα
ως προς την αδυναµία των µηχανισµών του κρατικού ελέγχου.
Χρήσιµη θα ήταν επίσης και η τακτική ενηµέρωση της Βουλής
για την πορεία των συµβάσεων, που κυρώνουµε και θα κυρώ-
σουµε, ώστε να έχουν οι Βουλευτές και τα κόµµατα διαρκή και
αξιόπιστη ενηµέρωση για το πώς εξελίσσονται οι συµβάσεις και
τα αποτελέσµατα των ερευνών και για το αν οι εταιρείες και το
δηµόσιο εφαρµόζουν τις υποχρεώσεις, που έχουν αναλάβει εκα-

τέρωθεν. 
Οι αρµόδιοι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ενηµερώνουν υπεύθυνα

και έγκαιρα, διεξοδικά τον κόσµο. Για παράδειγµα, ανησυχίες
λόγω σεισµικότητας των περιοχών, λόγω διασποράς ανυπόστα-
των φηµών θα πρέπει να αντιµετωπιστούν αποτελεσµατικά και
µε ξεκάθαρα επιχειρήµατα από τους αρµόδιους φορείς.

Ξέρετε, κατανοώ καµµιά φορά όλες αυτές τις περιβαλλοντικές
ανησυχίες. Υπήρξα δήµαρχος στη βιοµηχανική περιοχή της Θεσ-
σαλονίκης, όπου, ενώ κάθε τι παρουσιαζόταν εξαιρετικά και µε
εξαιρετικές συνθήκες βελτίωσης του περιβάλλοντος, κατέληγε
ένα ακόµα πρόβληµα, µε αποτέλεσµα οι τοπικές κοινωνίες, ακού-
γοντας οποιοδήποτε σχέδιο για ανάπτυξη, να είναι κλειδωµένες
απέναντι σε κάθε πρωτοβουλία, γιατί σχεδιάζουµε στα χαρτιά
εξαιρετικά, υλοποιούµε κάπως και το αποτέλεσµα πολλές φορές
είναι πολύ χειρότερο από όταν ξεκινήσαµε. 

Το φυσικό και πολιτιστικό µας περιβάλλον δεν είναι αµελητέος
παράγοντας. Οι περιοχές «NATURA» είναι πολύτιµο αναπτυξιακό
κεφάλαιο και αυτές. Η αξιοποίηση των φυσικών µας πόρων οφεί-
λει να γίνεται πάντα µε τις βέλτιστες τεχνικές προδιαγραφές και
περιβαλλοντικές πρόνοιες. Μόνο έτσι µπορούµε να µιλάµε για
βιώσιµη ανάπτυξη. Η τήρηση της σχετικής νοµοθεσίας και η
εγρήγορση για την περιβαλλοντική προστασία θα πρέπει να είναι
διαρκής. Γιατί το όποιο ενδεχόµενο πλήγµα από ατύχηµα µπορεί
να είναι πολλαπλάσιο από τα προσδοκώµενα οφέλη. Μπορεί, δη-
λαδή, από ένα ατύχηµα να έχουµε δυσάρεστες επιπτώσεις στον
άλλο αναπτυξιακό πυλώνα της ελληνικής οικονοµίας, στον του-
ρισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα χρειάζεται για λόγους
γεωπολιτικούς στο εξωτερικό και αναπτυξιακούς στο εσωτερικό
να ενισχύσει τη θέση της στην ενεργειακή σκακιέρα. Ειδικά η
ενεργή συµµετοχή µας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ενεργει-
ακής Ένωσης είναι πως το απόλυτο εθνικό µας συµφέρον και η
συµµετοχή αυτή ενισχύεται µε τη δραστηριοποίηση της χώρας
µας σε κάθε τοµέα ενέργειας και µε τις απαραίτητες επενδύσεις
και έργα. Ο ισορροπηµένος σχεδιασµός και συντονισµός όλων
των πηγών στο ενεργειακό µείγµα της χώρας είναι η σωστή επι-
λογή πολιτικής.

Επαναλαµβάνω -για να µην περάσει στα ψιλά- ότι η Κυβέρνηση
πρέπει να τρέξει, για να καλύψει το χαµένο έδαφος τριών χρό-
νων. Αν θέλουµε να λέµε, ως πολιτικό σύστηµα και ως πολιτικοί,
ότι θα βάλουµε τις βάσεις ενός νέου αναπτυξιακού παραγωγικού
µοντέλου, που τόσο έχει ανάγκη η χώρα µας, πρέπει να επιταχύ-
νουµε τον βηµατισµό µας, µε κινήσεις όπως η σηµερινή. Οποι-
αδήποτε καθυστέρηση, εφησυχασµό ή οπισθοδρόµηση δεν θα
µας τα συγχωρήσει η ιστορία, δεν θα µας τα συγχωρήσουν οι
επόµενες γενιές.

Καλωσορίζουµε, λοιπόν, για ακόµη µια φορά την κύρωση των
τεσσάρων συµβάσεων, καλούµε την Κυβέρνηση να αναλάβει
πρωτοβουλίες σε όλα τα ενεργειακά µέτωπα και να µας δώσει
τις απαραίτητες διευκρινήσεις για το τι πρέπει να περιµένουµε
από εδώ και πέρα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Αρβανιτίδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής της Νέας Δηµο-

κρατίας κ. Άννα Καραµανλή ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό κατά το χρονικό διάστηµα από τις 7 Μαρτίου 2018
έως τις 10 Μαρτίου 2018, για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Επίσης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδωρος

Φορτσάκης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
κατά το χρονικό διάστηµα από τις 19 Μαρτίου 2018 έως τις 22
Μαρτίου 2018, για ακαδηµαϊκούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
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Τέλος, ο Αντιπρόεδρος και Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό κατά το χρονικό διάστηµα από την 1η Μαρ-
τίου 2018 έως τις 6 Μαρτίου 2018 σε κοµµατική αποστολή.  Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Ιωάν-

νης Σαχινίδης, για δεκαπέντε λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ σχετικά µε τις τέσσερις κυρώσεις για την πα-

ραχώρηση δικαιωµάτων για έρευνα και εκµετάλλευση υδρογο-
νανθράκων, κρίνω σκόπιµο να κάνω µια αναφορά στον βρώµικο
ρόλο που παίζουν οι Γερµανοί στο Αιγαίο και στην Κύπρο. Έχει
άµεση σχέση µε τις κυρώσεις, τις οποίες συζητάµε σήµερα. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένας βρώµικος ρόλος των Γερµανών µε τα
κοιτάσµατα υδρογονανθράκων στο Αιγαίο και στην κυπριακή
Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη. Σε µια περίοδο που η Τουρκία
προκαλεί και απειλεί στρατιωτικά Αθήνα και Λευκωσία, το Βερο-
λίνο στέλνει ωκεανογραφικό σκάφος, για να διεξάγει σεισµικές
έρευνες νότια της Κρήτης ως τα οικόπεδα της κυπριακής ΑΟΖ,
ζητώντας µάλιστα άδεια από την Άγκυρα, καθ’ ότι η περιοχή
όπου θέλει να δραστηριοποιηθεί το πλοίο «MARIA S. MERIAN»
περιλαµβάνει και σηµεία ελέγχου από την Τουρκία. 

Οι ενέργειες αυτές εκ µέρους της Γερµανίας, σε µια περιοχή,
όπου είτε βρίσκονται σε εξέλιξη έρευνες υδρογονανθράκων στην
κυπριακή ΑΟΖ είτε επίκεινται νότια της Κρήτης µε δεδοµένες τε-
ράστιες ποσότητες φυσικού αερίου και πετρελαίου, κρίνονται
τουλάχιστον περίεργες για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλά-
δας και της Κύπρου, αφού µε έµµεσο, αλλά σαφή τρόπο, επιδιώ-
κεται εδώ η έξοδος της Τουρκίας στα κοιτάσµατα της Ανατο-
λικής Μεσογείου, δηλαδή στο µισό Αιγαίο. Αυτό άλλωστε φαίνε-
ται και από τις αντιδράσεις του καθεστώτος Ερντογάν, οι οποίοι
έσπευσαν να εκδώσουν NAVTEX για τον έλεγχο ολόκληρης της
περιοχής από την κυπριακή ΑΟΖ µέχρι και την Κρήτη, ενώ η
τούρκικη εφηµερίδα «MILLIYET» σε προκλητικό δηµοσίευµα σχο-
λίασε τη NAVTEX, γράφοντας: «Άδεια από την Τουρκία, που θα
τρελάνει Ελλάδα και Κύπρο». Επισηµαίνεται δε, ότι δεν είναι η
πρώτη φορά, που η Γερµανία στέλνει ερευνητικό σκάφος στο Αι-
γαίο, δήθεν για σεισµικές έρευνες, οι οποίες αποτελούν το
πρώτο στάδιο των ερευνών εξόρυξης φυσικού αερίου ή πετρε-
λαίου, δίνοντας το δικαίωµα την Τουρκία να εκδώσει NAVTEX και
να αµφισβητήσει κυριαρχικά δικαιώµατα της Ελλάδας. 

Πρόσφατα, στις αρχές Ιανουαρίου, ένα άλλο γερµανικό σκά-
φος, το «METEOR», το οποίο επίσης ανήκει στο Πανεπιστήµιο
του Αµβούργου -και δεν είναι καθόλου τυχαίο αυτό- είχε ζητήσει
να κάνει έρευνα στο Νότιο Αιγαίο και η Τουρκία έβγαλε NAVTEX
µέχρι και τα Κύθηρα.

Όσον αφορά τη νέα δραστηριότητα του γερµανικού πλοίου,
στις 3 και 4 Μαρτίου αναµένεται να πλεύσει στα ανοιχτά της Κύ-
πρου για επιστηµονικές έρευνες στα θαλάσσια οικόπεδα 4, 5, 6
και 7 της κυπριακής ΑΟΖ και ακολούθως θα µεταβεί νότια της
Κύπρου. Από τη Λευκωσία επισηµαίνεται ότι έχουν δοθεί σχετι-
κές άδειες, τόσο από Ελλάδα όσο και από Κύπρο. Οι Γερµανοί,
ωστόσο, ζήτησαν άδεια και από την Τουρκία για ένα τµήµα που
ελέγχει η χώρα, αλλά η Άγκυρα προχώρησε στην έκδοση NAV-
TEX, επιχειρώντας να οικειοποιηθεί όλη την περιοχή, µήκους πεν-
τακοσίων ογδόντα χιλιοµέτρων. Ελλάδα και Κύπρος ακύρωσαν
αυτές τις τουρκικές NAVTEX µε µία αντι- NAVTEX. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά αυτά που σας διάβασα. Είναι από
σηµερινό δηµοσίευµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σχετικά µε τις κυρώσεις, αρχικά να πούµε πως προφανώς, δεν
θα µπορούσαµε να είµαστε αντίθετοι µε την έστω και καθυστε-
ρηµένη έναρξη ερευνών για την εξόρυξη υδρογονανθράκων,
αφού η εξόρυξή και η αξιοποίησή τους αποτελεί βασικό σηµείο
του πολιτικού µας προγράµµατος. Θεωρούµε, όµως, ότι ξεκινάτε

µε εντελώς λανθασµένο τρόπο και υπό τον φόβο της συνεχούς
και αυξανόµενης τουρκικής απειλής.

Μιλάτε εσείς για την άσκηση εθνικής κυριαρχίας και των εθνι-
κών κυριαρχικών δικαιωµάτων, για αξιοποίηση εθνικού πλούτου
κ.ο.κ., αλλά τα ανωτέρω πραγµατοποιούνται, τόσο από εσάς,
όσο και από τους προκατόχους σας σε µια απολύτως ασφαλή
γεωγραφική περιοχή, όπου δεν θα δεχτούν οι φίλοι σας οι Τούρ-
κοι. Ούτε εσείς ούτε οι προκάτοχοί σας, της ψευτοδεξιάς, δεν
τολµήσατε να ανακηρύξετε την ελληνική Αποκλειστική Οικονο-
µική Ζώνη. Δηλαδή, µόνο φαµφάρες ατελείωτες, για να ρίξετε
στάχτη στα µάτια του λαού.

Οι επιµέρους οικονοµικοί και διαχειριστικοί όροι των συµβά-
σεων -φορολόγηση, απόδοση ποσοστού κερδών, θέσεις εργα-
σίας, εκπαίδευση προσωπικού κ.ο.κ.- σίγουρα έχουν τη σηµασία
τους και θα µπορούσαν να βελτιωθούν υπέρ του δηµοσίου κα-
τόπιν διαπραγµάτευσης. Η δική µας βασική παρατήρηση επί των
ανωτέρω είναι ότι το ζήτηµα εκµετάλλευσης των ελληνικών
υδρογονανθράκων είναι πρωτίστως εθνικό ζήτηµα και δευτε-
ρευόντως οικονοµικό, καθ’ότι η δυνατότητα εκµετάλλευσής τους
βασίζεται και προϋποθέτει την πολιτική βούληση για άσκηση των
κυριαρχικών µας δικαιωµάτων στο Αιγαίο και στο Ιόνιο, πράγµα
που δεν είναι καθόλου δεδοµένο, µε βάση τις τελευταίες εξελί-
ξεις σε Ίµια και Κύπρο, µε ευθύνη αποκλειστικά δική σας, της
συγκυβέρνησής σας.

Πρέπει όλοι σας να καταλάβετε ότι ο Τούρκος καταλαβαίνει
µόνο τη γλώσσα των όπλων. Για τον λόγο αυτό και θεωρούµε
πως πρέπει να ισχύει το δόγµα «περισσότερα κανόνια, λιγότερο
βούτυρο».

Να γίνει άµεση, λοιπόν, ανακήρυξη της ελληνική ΑΟΖ προς
όλες τις κατευθύνσεις, µε βάση την αρχή της µέσης γραµµής,
καθώς και άµεση έναρξη ερευνών και γεωτρήσεων υπό την κά-
λυψη του Πολεµικού µας Ναυτικού σε ολόκληρο το Αιγαίο και το
Ιόνιο. 

Εσείς, από την άλλη, έρχεστε τώρα, µετά από τόσα χρόνια αδ-
ράνειας και υπό την πολιτική πίεση του προγράµµατος της Χρυ-
σής Αυγής να κάνετε κάποια δειλά βήµατα στον ενεργειακό
τοµέα, βήµατα τόσο µικρά και δειλά,  ώστε να µην σας κράξουν
οι εταίροι σας οι τοκογλύφοι και οι φίλοι σας οι Τούρκοι. Ακόµα
και αυτό το πρώτο βήµα που κάνετε, διακατέχεται, λοιπόν, από
υποχωρητικότητα και εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας.

Και σας εξηγώ. Μόνο σε µία θαλάσσια περιοχή και σε τρεις
χερσαίες αφορούν οι εν λόγω συµβάσεις, που είναι γνωστό εδώ
και δεκαετίες ότι παρουσιάζουν ενδιαφέρον, από άποψη ύπαρ-
ξης υδρογονανθράκων. Όλοι εσείς του λεγόµενου συνταγµατι-
κού τόξου δεν πράξατε απολύτως τίποτα, εκτός από το να
εισπράττετε µίζες και να ασχολείστε µε την επιβολή µνηµονίων,
για να ξεπουληθούν τα πάντα, τζάµπα, στους µεγάλους τοκογλυ-
φικούς οικονοµικούς κολοσσούς. Αντί να στραφείτε, λοιπόν,
προς τον φυσικό µας σύµµαχο τη Ρωσία, ενισχύοντας τη γεω-
στρατηγική θέση της Ελλάδος στο νευραλγικό χώρο της νοτιοα-
νατολικής Ευρώπης, συνάπτετε συνεργασίες µε εταιρείες
γαλλικών και αµερικανικών συµφερόντων.

Επίσης, ο χάρτης του παραρτήµατος Β’ της πρώτης σύµβα-
σης, όπου απεικονίζεται η θαλάσσια «περιοχή ΙΙ» του Ιονίου Πε-
λάγους, είναι ενδεικτικός του τι µέλλει γενέσθαι, καθ’ότι ανατο-
λικά της Κρήτης δεν εµφανίζεται απολύτως τίποτα. Κανένα οικό-
πεδο δεν έχει οριστεί, αφού δεν έχετε την τόλµη να ανακηρύξετε,
όπως προανέφερα, την ελληνική Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη.

Έτσι, παραδίδετε στις ορέξεις των Τούρκων οποιοδήποτε σύµ-
πλεγµα νήσων, Δωδεκάνησα, ανατολικά της Κρήτης και ο ενιαίος
αµυντικός χώρος µε την Κύπρο, πάει de facto «περίπατο». Μιλάµε
για ξεκάθαρη εθνική µειοδοσία, για να µην πω προδοσία. Αλή-
θεια, γιατί δεν πάτε ακόµα πιο δυτικά για να ξεκινήσετε τις έρευ-
νες, π.χ. στην Ιταλία; Για να µην προκληθούν οι φίλοι σας οι
Τούρκοι και ο «σουλτάνος» σας Ερντογάν;

Όπως προείπαµε, λοιπόν, οι Τούρκοι καταλαβαίνουν µόνο την
αποτρεπτική ισχύ των όπλων. Την άµεση, λοιπόν, ανακήρυξη της
ΑΟΖ σε ολόκληρο το Αιγαίο από τον Έβρο µέχρι την Κύπρο και
το ενιαίο αµυντικό δόγµα Ελλάδος-Κύπρου για να γίνει de facto
η ενοποίηση της Ελλάδος µε την Κύπρο και για να µπορέσει ο
ελληνικός λαός να πάρει αυτά που του ανήκουν δικαιωµατικά.
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Με αφορµή, όµως, τις συγκεκριµένες κυρώσεις, θα ήταν χρή-
σιµο να επισηµάνουµε κάποια πράγµατα, χωρίς καµµία συνωµο-
σιολογική, πραγµατικά, διάθεση µε κριτήριο την αλήθεια και
µόνο. Τον Δεκέµβριο του 2009 ο πρώην Πρωθυπουργός Παπαν-
δρέου δήλωσε το εξής φοβερό, για να µην πω και τίποτα άλλο:
«Στην Ελλάδα δεν έχουµε πετρέλαιο ή το πετρέλαιο που έχουµε
είναι πολύ λίγο». Προφανώς, δεν είχε ακούσει τίποτα, δεν είχε
καµµία απολύτως επαφή µε το ευρύτερο περιβάλλον ή απλά εξέ-
φραζε προδοτικές ή ανθελληνικές θέσεις. Δεν ήξερε ο άνθρωπος
για τη Θάσο, δεν είχε ακούσει ότι οι κακοί Απριλιανοί ήταν αυτοί
που είχαν κάνει τις πρώτες έρευνες για υδρογονάνθρακες στην
πατρίδα µας. 

Ειδικά, για τα κοιτάσµατα στα νότια της Κρήτης, που είχαν ήδη
εντοπιστεί και ήταν γνωστά στις Ηνωµένες Πολιτείες από το
2007, τα ίδια φυσικά είχε πει και ο Πάγκαλος, µιλώντας στην ίδια
την Βουλή. Είχε πει ότι δεν υπάρχει πετρέλαιο στην Ελλάδα. 

Αργότερα, µας ήλθε ο Σαµαράς, ο οποίος έκανε λόγο για ισχυ-
ρές ενδείξεις ύπαρξης κοιτασµάτων υδρογονανθράκων στη δυ-
τική Ελλάδα, την Ήπειρο και τη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου, η
αξιοποίηση των οποίων µπορεί να αποφέρει έσοδα έως και 150
δισεκατοµµύρια για το ελληνικό δηµόσιο, σε βάθος εικοσιπεντα-
ετίας µε τριάντα χρόνια. 

Ο Καµµένος στο παρελθόν είχε κάνει λόγο για άµεσα αξιοποι-
ήσιµα κοιτάσµατα, τα οποία θα µπορούσαν να φέρουν δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για την πατρίδα µας. 

Έχουµε λοιπόν στις 20 Ιανουαρίου του 2013 έκθεση της
«DEUTSCHE BANK», όπου γινόταν λόγος για θησαυρό στο ελ-
ληνικό υπέδαφος. Και αν πάµε λίγο πιο πίσω, θα φτάσουµε στο
ν.2289/95 όπου εκεί γινόταν λόγος για τρόπο και διαδικασίες
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων. 

Το ’95, λοιπόν το ελληνικό ερευνητικό σκάφος «ΑΤΑΛΑΝΤΗ»
πραγµατοποιεί έρευνες στην ελληνική ΑΟΖ, µε χρηµατοδότηση
µάλιστα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό, για να µαθαίνουν κά-
ποιοι και να θυµούνται οι παλαιότεροι, το πάγωσε ο Σηµίτης. 

Έγινε λόγος και για τεράστια αποθέµατα κάτω από την Κρήτη.
Τεράστια κοιτάσµατα πετρελαίου στη λεκάνη του Βορείου Αι-
γαίου αποκαλύπτουν τα αρχεία του ΙΓΜΕ και των ΕΛΠΕ, που
τόσα χρόνια έµεναν κρυµµένα και για την ακρίβεια θαµµένα. Στη
λεκάνη, λοιπόν, του βορείου Αιγαίου, τόσο ανατολικά του πεδίου
του Πρίνου περί τη νησίδα Μπάµπουρας και τις γύρω τοποθεσίες
όσο και δυτικά προς τα νότια του κόλπου του Στρυµώνα και το
Άγιο Όρος, τα εικαζόµενα δυνητικά κοιτάσµατα επαρκούν για να
καλύψουν το 1/3 των ενεργειακών αναγκών της χώρας µας.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία του ΥΠΕΚΑ, τα εκτιµώµενα
αποθέµατα στον Πατραϊκό Κόλπο ανέρχονται σε διακόσια εκα-
τοµµύρια βαρέλια, στα Ιωάννινα πενήντα µε ογδόντα εκατοµµύ-
ρια βαρέλια και στο Κατάκολο τρία εκατοµµύρια βαρέλια, ενώ τα
αναµενόµενα συνολικά έσοδα του δηµοσίου µόνο από τις δύο
πρώτες περιοχές σε βάθος εικοσιπενταετίας υπολογίζονται σε
περίπου 11 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Έτσι εξηγούνται κάποια πράγµατα. Όταν ο Παπανδρέου έλεγε
«δεν υπάρχει πετρέλαιο», προφανώς το έλεγε γιατί έπρεπε να
υλοποιήσει την αποστολή την οποία είχε. Ποια ήταν αυτή; Να
σύρει την πατρίδα στα µνηµόνια και στους ξένους τοκογλύφους.
Όταν, λοιπόν, υπογράφθηκε το πρώτο µνηµόνιο, αναγγέλθηκε
άµεσα η ίδρυση φορέα υδρογονανθράκων και σταδιακά, άρχισαν
να έρχονται στη δηµοσιότητα πληροφορίες για ύπαρξη κοιτα-
σµάτων. Ξαφνικά προκηρύχθηκαν διαγωνισµοί για τη δυτική Ελ-
λάδα και τη νότια Κρήτη, όχι όµως για τη νοτιοανατολική. 

Η Ελλάδα είναι ένα κράτος που έχει πλούτο, άσχετα αν πολλοί
δεν θέλουν να το καταλάβουν, γιατί απλά είναι προσκολληµένοι
σε νεοταξικές λογικές ή και σε λογικές δυστυχώς ραγιαδισµού.
Αυτός ο πλούτος θα πρέπει να ανακαλυφθεί, να χρησιµοποιηθεί
προς όφελος της πατρίδας και του λαού µας.

Εδώ θα σας επαναλάβω, κύριε Υπουργέ, κάποια πράγµατα τα
οποία είχα θέσει και στην επιτροπή, ως ερωτήσεις: 

Πρώτον, το ότι υπάρχουν εγχώρια κοιτάσµατα και ότι η Ελ-
λάδα µπορεί να γίνει ενεργειακός κόµβος είναι δεδοµένο. Θα
είναι όµως ωφεληµένη η πατρίδα µας από την ασκούµενη ενερ-
γειακή πολιτική ή θα επωφεληθούν εγχώρια και ξένα µονοπώλια;
Δεν απαντήθηκαν αυτά τα ερωτήµατα. 

Δεύτερον, ποιο είναι το συνολικό κρατικό πλαίσιο συµµετοχής
και ελέγχου στις διαδικασίες έρευνας και εκµετάλλευσης;

Τρίτον, πότε θα αρχίσουν να υπάρχουν αυτά τα ωφελήµατα
στις τοπικές κοινωνίες; 

Τέταρτον, από τη διεθνή εµπειρία υπάρχουν παρόµοιες συµ-
βάσεις και σε άλλα κράτη; Εκεί, στα άλλα κράτη, τι µισθώµατα
εξασφαλίζουν αυτές οι χώρες και τι φορολογία επιβάλλουν στις
εταιρείες µε τις οποίες συνεργάζονται; 

Αλήθεια, η ΕΔΕΥ ΑΕ, η περίφηµη Ελληνική Διαχειριστική Εται-
ρεία Υδρογονανθράκων, σε ποιο πλαίσιο λειτουργεί, κύριε
Υπουργέ; Τι έχει δώσει µέχρι σήµερα στο κράτος; Σύµφωνα µε
το υπάρχον νοµικό πλαίσιο η ΕΔΕΥ ΑΕ δεν µπορεί να συµµετέχει
σε κοινοπρακτικά σχήµατα για την εκµετάλλευση των υδρογο-
νανθράκων. Σε πολλές χώρες έχουν ιδρυθεί κρατικές εταιρείες
που συµµετέχουν από κοινού µε τις ιδιωτικές στις έρευνες και
στην εκµετάλλευση των υδρογονανθράκων. 

Γιατί δεν γίνεται το ίδιο στην πατρίδα µας; Γιατί δεν δηµιουρ-
γείται µια εθνική εταιρεία εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων,
ώστε σε συνεργασία µε τις ιδιωτικές εταιρείες, όπου είναι ανα-
γκαίο για την παροχή τεχνογνωσίας, να µπορεί αυτή να αξιοποιεί
τον τεράστιο πλούτο που υπάρχει από την εκµετάλλευση υδρο-
γονανθράκων; Τι θα καταφέρουµε; Εθνικό πλούτο, όπως εµείς
το χαρακτηρίζουµε, ο οποίος θα πάει απευθείας στον λαό και
στην πατρίδα και όχι στο ΤΑΙΠΕΔ και στο χρέος. 

Ας συνειδητοποιηθεί επιτέλους ότι η πατρίδα µας µπορεί να
σταθεί στα πόδια της µε αξιοπρέπεια και να δηµιουργήσει
πλούτο, αν γίνει σωστή έρευνα και εκµετάλλευση των υδρογο-
νανθράκων. Μη λησµονούµε ότι χάρις στους υδρογονάνθρακες
της Βόρειας θάλασσας η Νορβηγία σώθηκε και στάθηκε στα
πόδια της φτάνοντας να έχει το δεύτερο µεγαλύτερο κατά κεφα-
λήν εισόδηµα στην Ευρώπη µετά το Λουξεµβούργο. 

Η εκµετάλλευση των ελληνικών ενεργειακών κοιτασµάτων σε
συνδυασµό µε την ανακήρυξη της ελληνικής ΑΟΖ αναβαθµίζει
συνολικά τον ρόλο της πατρίδας µας έναντι των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, της Ρωσίας, αλλά και της Ευρώπης. Θα δώσει οικονοµικά
ωφελήµατα, κυρίως, όµως, εθνικά ωφελήµατα. Για να γίνουν,
όµως, όλα αυτά, θα πρέπει αντιστοίχως να είµαστε έτοιµοι ως
έθνος όλα αυτά να τα υπερασπιστούµε. Γιατί είναι δεδοµένο ότι
η ανακάλυψη ενεργειακών αποθεµάτων εντός της ελληνικής ΑΟΖ
εγκυµονεί εντάσεις, ακόµα και βίαιες συγκρούσεις. 

Σε συνδυασµό, λοιπόν, µε την απόκτηση εθνικού πλούτου και
οικονοµικών ωφεληµάτων, υπάρχει ο αγώνας για να ξαναγίνει η
Ελλάδα κράτος ελεύθερο και κυρίαρχο. 

Εντύπωση µου έκανε στην επιτροπή που δεν ακούστηκε από
κανένα κόµµα ένα δελτίο τύπου που κατατέθηκε από τους εργα-
ζόµενους στο Πανελλήνιο Σωµατείο Εργαζοµένων στα «Ελληνικά
Πετρέλαια», το οποίο σωµατείο είναι και µέλος της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ενέργειας. Τι λένε οι άνθρωποι αυτοί; Ότι ανάµεσα
στις τρεις από τις τέσσερις εταιρείες που σχετίζονται µε τις κυ-
ρώσεις είναι και τα «Ελληνικά Πετρέλαια», το υπόλοιπο ποσοστό
των οποίων θα ξεπουληθεί στο ΤΑΙΠΕΔ. Εδώ προκύπτουν και κά-
ποια άλλα ζητήµατα. Τι θα γίνει αφού θα αλλάξει το ιδιοκτησιακό
καθεστώς στα «Ελληνικά Πετρέλαια»; Θα έχει ισχύ η σύµβαση
που θα υπογραφεί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Θα σας διαβάσω το δελτίο Τύπου που µας έστειλαν οι εργα-

ζόµενοι της εταιρείας «Ελληνικά Πετρέλαια»: «Την κατηγορηµα-
τική τους αντίθεση στο ενδεχόµενο περαιτέρω ιδιωτικοποίησης
των ΕΛΠΕ εξέφρασαν οι εργαζόµενοι σε σηµερινή τους συνάν-
τηση µε τον Πρόεδρο του ΤΑΙΠΕΔ κ. Ξενόφο Άρη στα γραφεία
του σωµατείου τους:

Ο κ. Ξενόφος �άς επιβεβαίωσε την πρόθεση του ΤΑΙΠΕΔ να
προχωρήσει στη διαδικασία πώλησης των µετοχών, όπως προ-
βλέπουν οι σχετικές συµφωνίες �ε τους δανειστές. Το σωµατείο
από πλευράς του κατέστησε σαφές �ε κατηγορηµατικό τρόπο ότι
τα «Ελληνικά Πετρέλαια» αποτελούν περιουσία του ελληνικού
λαού. 

Τα «Ελληνικά Πετρέλαια» είναι εταιρεία κολοσσός για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα που δραστηριοποιείται και εκτός των συνόρων

5610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



–Κύπρος, Σκόπια, Βουλγαρία, Σερβία, Μαυροβούνιο- µε ό,τι αυτό
σηµαίνει. 

Τα «Ελληνικά Πετρέλαια» τα τελευταία χρόνια κάνουν αλλε-
πάλληλα ρεκόρ κερδοφορίας συνεισφέροντας αποφασιστικά
στην ανάπτυξη της χώρας και δεν υπάρχει κανένας απολύτως
λόγος ιδιωτικοποίησης µιας εταιρείας η οποία είναι απολύτως
υγιής και παράλληλα έχει αναλάβει σε συνεργασία µε τους µε-
γαλύτερους ενεργειακούς κολοσσούς του κόσµου να διερευνή-
σει το ενδεχόµενο ύπαρξης υδρογονανθράκων στη χώρα µας,
φυσικό αέριο και πετρέλαιο. 

Μέσω των «Ελληνικών Πετρελαίων» το κράτος ασκεί την ενερ-
γειακή πολιτική της χώρας. 

Τα «Ελληνικά Πετρέλαια» φροντίζουν για την απρόσκοπτη τρο-
φοδοσία και κάλυψη ενεργειακών αναγκών της χώρας στα σώ-
µατα ασφαλείας, στα νοσοκοµεία, στα σχολεία και τα λοιπά. 

Τα «Ελληνικά Πετρέλαια» εξασφαλίζουν την τροφοδοσία µε
καύσιµα απόµακρων περιοχών της πατρίδας –νησιά και ορεινούς
όγκους- λειτουργώντας ως πολλαπλασιαστής οφέλους κάθε λο-
γής δραστηριότητας, όπως ο τουρισµός η κτηνοτροφία και η
αγροτική παραγωγή. 

Τα «Ελληνικά Πετρέλαια» ασκούν κοινωνική πολιτική σε επί-
πεδο που καµµία αµιγώς ιδιωτική επιχείρηση δεν πρόκειται να
πράξει.

Ο κατάλογος, λοιπόν, των λόγων για τους οποίους τα ΕΛΠΕ
πρέπει να διαφυλαχθούν ως κόρη οφθαλµού, είναι µακρύς και
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα εσείς θα τα ξεπουλήσετε. 

Ως εργαζόµενοι, αλλά πρωτίστως ως πολίτες αυτής της χώ-
ρας, κάναµε σαφές ότι οι θεσµοί τύπου ΤΑΙΠΕΔ δεν νοµιµοποι-
ούνται σε καµία περίπτωση να ξεπουλούν την περιουσία του ελ-
ληνικού λαού. 

Ως εργαζόµενοι και ως πολίτες δηλώνουµε κατηγορηµατικά
ότι θα παλέψουµε µε όλες µας τις δυνάµεις να αποτρέψουµε το
περαιτέρω ξεπούληµα της πατρίδας µας. 

Ο αγώνας αυτός αφορά το παρόν και το µέλλον της χώρας
µας και είµαστε υποχρεωµένοι απέναντι στις επόµενες γενιές να
παλέψουµε µε όλη τη δύναµη ώστε να παραδώσουµε σ’ αυτές
περισσότερα απ’ αυτά που παραλάβαµε. Γιατί, παραφράζοντας,
τη χώρα δεν την κληρονοµήσαµε από τους προγόνους µας αλλά
την έχουµε δανειστεί από τα παιδιά µας».

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Κωνσταν-

τίνος Κατσαφάδος, για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λόγω της χρονικής συγκυρίας δεν µπορώ να

µην αδράξω την ευκαιρία να σας ευχηθώ καλή τύχη σε αυτόν τον
επικείµενο ανασχηµατισµό ο οποίος φηµολογείται ότι θα γίνει
µετά, από τους Υπουργούς οι οποίοι φεύγουν νύχτα και από µια
Κυβέρνηση η οποία φυλλοροεί µέσα σε µια πάρα πολύ δύσκολη
κατάσταση για τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα λοιπόν συζητάµε την
κύρωση τεσσάρων συµβάσεων, οι οποίες έχουν να κάνουν µε την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης
υδρογονανθράκων στο Οικόπεδο 2, το οποίο βρίσκεται σε µια
θαλάσσια περιοχή τριάντα περίπου χιλιόµετρα δυτικά της Κέρ-
κυρας. Επίσης, συζητάµε και για τις υπόλοιπες τρεις που είναι
χερσαίες περιοχές και αυτές είναι η βορειοδυτική Πελοπόννη-
σος, η Αιτωλοακαρνανία και η Άρτα - Πρέβεζα. 

Αναµφίβολα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συγκεκριµένες
δράσεις αποτελούν µια σηµαντική επενδυτική προοπτική για τη
χώρα. Είναι µια σηµαντική προοπτική, η οποία συνδέεται µε τη
σοβαρή είσοδο της χώρας µας στον ενεργειακό χάρτη, αλλά και
µε την αναβάθµισή της σε γεωπολιτικό επίπεδο. Σαφέστατα συν-
δέεται και µε την αύξηση του πλούτου και για την τοπική κοινω-

νία, όπως και για νέες θέσεις εργασίας οι οποίες είναι πάρα πολύ
σηµαντικές. 

Οφείλουµε, όµως, όσοι ασχολούµαστε µε την πολιτική να εί-
µαστε τολµηροί και ρεαλιστές, οπότε θα πρέπει να αναγνωρί-
σουµε ότι όλο το πλαίσιο και η προεργασία αυτών των κυρώσεων
που συζητάµε σήµερα, ήταν προϊόν µεθοδικής και τεκµηριωµέ-
νης εργασίας η οποία έγινε από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Θα ήθελα λοιπόν, να σταθώ σε αυτό γιατί φαίνεται ότι η Κυ-
βέρνησή σας έχει µια δυσκολία να αποδεχθεί και να οµολογήσει
την πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα, κύριε συνάδελφε
της Πλειοψηφίας, είναι ότι η έναρξη της διαδικασίας για την
έρευνα και αξιοποίηση των υδρογονανθράκων και του φυσικού
αερίου δροµολογήθηκε µε την προκήρυξη διεθνούς διαγωνισµού
τύπου ανοιχτής πρόσκλησης ενδιαφέροντος τον Γενάρη του
2012. Στη συνέχεια, έγιναν παραχωρήσεις για τρία χερσαία οι-
κόπεδα. Ένας διεθνής διαγωνισµός ο οποίος ήταν για είκοσι θα-
λάσσια οικόπεδα παράκτια της δυτικής Ελλάδος και νοτίως της
Κρήτης τον Ιούλιο του 2014. 

Αυτό –και είναι πάρα πολύ σηµαντικό να τονιστεί σήµερα- ση-
µαίνει ότι κατά τη διάρκεια της θητείας της προηγούµενης κυ-
βέρνησης η χώρα κατάφερε και προκήρυξε διαγωνισµό για
εκµετάλλευση είκοσι θαλασσίων οικοπέδων µε έκταση πάνω από
εκατό χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα, κάτι το οποίο αντιπρο-
σωπεύει ένα ποσοστό πάνω από το 75% του εδάφους της ελλη-
νικής επικράτειας. 

Κάτι όµως σηµαντικό, που προσέδωσε στη χώρα µας ένα πολύ
ισχυρό διπλωµατικό και πολιτικό όπλο, είναι ότι αυτοί οι διαγωνι-
σµοί για την εκµετάλλευση των θαλασσίων οικοπέδων δηµοσιεύ-
τηκαν στην Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό σηµαίνει
ότι αναγνωρίζεται de facto η ελληνική δικαιοδοσία και κυριαρχία
επί αυτών των οικοπέδων. 

Αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε εξέλιξη δώδεκα οικόπεδα στα
οποία υπάρχει υψηλός βαθµός ωρίµανσης των διαδικασιών. Ανα-
φέροµαι συγκεκριµένα στις θαλάσσιες περιοχές όπως το Κατά-
κολο, ο Πατραϊκός Κόλπος δυτικά, το Οικόπεδο 1, το Οικόπεδο
2, το Οικόπεδο 10 και το Οικόπεδο δυτικής Κρήτης, νοτιοδυτικής
Κρήτης, αλλά και στις χερσαίες περιοχές των Ιωαννίνων, Άρτας,
Πρέβεζας, Αιτωλοακαρνανίας και Βορειοδυτικής Πελοποννήσου
που συζητάµε σήµερα. 

Όλα αυτά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έγιναν
ξαφνικά και µε έναν µαγικό τρόπο. Αποτελούν προϊόν δουλειάς
η οποία έγινε µέχρι τα τέλη του 2014. 

Οφείλω, λοιπόν και είµαι υποχρεωµένος να πω ότι όταν ανα-
λάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας τον Γενάρη του 2015, είχατε
εξαγγείλει µέσω του τότε Υπουργού την πρόθεσή σας να προ-
χωρήσετε σε επανεξέταση των διαγωνισµών, σχετικά µε την εκ-
µετάλλευση των υδρογονανθράκων. 

Φυσικά και αυτή ήταν µία πρόθεση όπου άλλα είπατε, άλλα τά-
ξατε στον ελληνικό λαό και άλλα κάνατε την επόµενη µέρα. Δεν
είναι κάτι διαφορετικό. Μας έχετε συνηθίσει άλλωστε σε όλες
αυτές τις πρακτικές. Δεν χρειάζεται να σας θυµίσω τι λέγατε για
τον ΟΠΑΠ. Δεν χρειάζεται να σας θυµίσω τι λέγατε για τα δεκα-
τέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια. Δεν χρειάζεται να σας θυ-
µίσω τι λέγατε για το Ελληνικό και για όλα αυτά τα οποία είχατε
τάξει στον ελληνικό λαό µε περίσσιο απόθεµα λαϊκισµού και τι
κάνατε µετά. 

Τι έγινε, όµως, αυτά τα τρία χρόνια, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που είστε στην εξουσία; Μετά από τρία χρόνια απραξίας,
λοιπόν, της Κυβέρνησης καταφέρατε τον Αύγουστο του 2017 να
βγάλετε πρόσκληση ενδιαφέροντος για διάθεση τριών νέων πα-
ράκτιων οικοπέδων, ένα στο Ιόνιο και άλλων δύο στη θαλάσσια
περιοχή νοτιοδυτικά της Κρήτης, πάλι µέσω αυτής της διαδικα-
σίας που κατακρίνατε, της «open-door» διαδικασίας, τη διαδικα-
σία, δηλαδή, που είχε ακολουθήσει και η προηγούµενη κυβέρνη-
ση και µε την οποία διαφωνούσατε και µας καταγγέλλατε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το περιεχόµενο της κύρωσης, υπάρχουν
ζητήµατα, κύριε Υπουργέ -σας τα ανέπτυξα και στην επιτροπή-
τα οποία θα πρέπει να αναδείξουµε.

Το πρώτο αφορά στην αδικαιολόγητη καθυστέρηση της κύρω-
σης της σύµβασης από τη Βουλή. Δυστυχώς, δεν µας δώσατε
πειστικές απαντήσεις για το γεγονός, όχι ότι πέρασαν τέσσερις
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µήνες για την πρώτη κύρωση σύµβασης, αλλά γιατί µετά την
υπογραφή της σύµβασης πέρασαν εννέα µήνες για τις υπόλοι-
πες τρεις. Αφού σήµερα συζητάµε στη Βουλή. Και αν ο εισηγη-
τής της Πλειοψηφίας θεωρεί ότι τέσσερις µήνες δεν είναι πολύς
χρόνος καθυστέρησης, οι εννέα µήνες τι είναι;

Και όταν συζητάµε για την καθυστέρηση, κύριε Υπουργέ, δεν
συζητάµε για να αναδείξουµε την καθυστέρηση αυτή καθ’ εαυτή,
συζητάµε για να αναδείξουµε και τις τυχόν επιπτώσεις τις οποίες
είχε απέναντι στην οικονοµία και σε όλη αυτή τη διαδικασία. 

Αν είχε, λοιπόν, προωθηθεί άµεσα η κύρωση στη Βουλή και όχι
µετά από τέσσερις ή εννέα µήνες, θα ξεκινούσαν τώρα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, οι έρευνες για τους υδρογονάνθρακες.
Εξαιτίας αυτής της καθυστέρησης, στην καλύτερη περίπτωση
για µας οι έρευνες θα ξεκινήσουν το φθινόπωρο. 

Επίσης, δηµιουργούνται αρνητικές εντυπώσεις για τη χώρα
µας σε µια εποχή που είναι ζωτικής ανάγκης οι επενδύσεις και
θα πρέπει επιτέλους να δώσουµε την εικόνα µιας χώρας η οποία
επιταχύνει και διευκολύνει όλες αυτές τις διαδικασίες. Αντίθετα,
µε δική σας ευθύνη δίνεται η εντύπωση ότι κωλυσιεργούµε και
προσπαθούµε να αναβάλλουµε όλες αυτές τις δραστηριότητες.

Μου είπατε και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, όταν σας είπα
ότι η «TOTAL» εξέφρασε την περασµένη άνοιξη της επιφυλάξεις
της και τη δυσφορία της για όλη αυτήν την αναβλητικότητα και
τη κωλυσιεργία µε τον κίνδυνο να φύγει από το διαγωνισµό, ότι
αυτά είναι ιστορίες συνοµωσίας. Δυστυχώς, όµως, δεν µπορείτε
να µας λέτε πως ό,τι βγαίνουν και λένε οι υπεύθυνοι των εται-
ρειών είναι αποκύηµα της δικής µας φαντασίας. Δεν συνωµο-
τούµε όλοι εναντίον αυτής της Κυβέρνησης. Η πραγµατικότητα
είναι αυτή και την πραγµατικότητα καταδεικνύουµε.

Ένα δεύτερο ζήτηµα είναι ότι και στις τέσσερις κυρώσεις δεν
συµπεριλαµβάνονται οι προβλέψεις των νόµων 4374/2016 και
4403/2016, όπου ενσωµάτωσαν τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 34 του 2013 και 50 του 2013. 

Και αυτές οι δύο οδηγίες είναι σηµαντικές, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γιατί αποτελούν ασφαλιστικές δικλείδες για την τή-
ρηση της διαφάνειας. Μέσα από τις διατάξεις αυτών των δύο
οδηγιών και των νόµων που ανέφερα επιβάλλεται η υποχρέωση
για λόγους διαφάνειας στις εξορυκτικές εταιρείες και ιδίως στις
εταιρείες εξόρυξης υδρογονανθράκων να δηµοσιοποιούν ετή-
σιες πληρωµές άνω των 100.000 ευρώ που πραγµατοποιούν
προς όλα τα τοπικά, περιφερειακά και εθνικά όργανα της πολι-
τείας. 

Κύριε Υπουργέ, όπως είπα και στην επιτροπή, θεωρώ ότι το
κενό αυτό πρέπει άµεσα να καλυφθεί µε µια σχετική νοµοθετική
βελτίωση. 

Ένα τρίτο σηµείο σχετίζεται µε την καθυστέρηση στην ίδρυση
και λειτουργία ανεξάρτητης αρχής που θα έχει την αρµοδιότητα
ασφαλείας υπεράκτιων εργασιών πετρελαίου και φυσικού αε-
ρίου. Η οδηγία 30 του 2013 και ο ν.4409/2016 προέβλεπαν την
ίδρυση αυτής της ανεξάρτητης αρχής, αλλά µέχρι σήµερα δεν
έχει συσταθεί και οι αρµοδιότητές της έχουν περιέλθει στην Ελ-
ληνική Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων. 

Εδώ δηµιουργείται, λοιπόν, ένα µεγάλο κενό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το οποίο σχετίζεται µε την ασφάλεια και κυρίως το
κοµµάτι που αφορά στην προστασία του περιβάλλοντος. Ξέρετε
κάτι; Δεν είσαστε µόνο εσείς ευαίσθητοι µε το περιβάλλον. Νο-
µίζω, επειδή το έχουµε ξανασυζητήσει και πρόσφατα σε µια επί-
καιρη ερώτηση την οποία συζητήσαµε κύριε Υπουργέ, το περι-
βάλλον είναι κάτι το οποίο οφείλουµε να το παραδώσουµε στις
επόµενες γενιές όσο το δυνατόν πιο προστατευµένο. Και στην
επιτροπή ο κ. Δηµαράς, ο οποίες είναι µέλος της κυβερνητικής
Πλειοψηφίας, ως εκπρόσωπος των Οικολόγων Πράσινων εξέ-
φρασε τη διαφωνία του και τα κενά τα οποία υπάρχουν σε σχέση
µε την προστασία του περιβάλλοντος για τις συγκεκριµένες συµ-
βάσεις. 

Νοµίζω ότι θα τα πείτε κι εσείς, κύριε Δηµαρά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Υιοθετείτε τη γνώµη του κ. Δη-

µαρά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Όχι, εγώ λέω ότι επιφέρουν

επιφυλάξεις, κύριε συνάδελφε, και επιτέλους να βάλετε αυτήν
την αρχή, η οποία ήταν υποχρέωσή µας να λειτουργήσει, να δρο-

µολογηθεί και να λειτουργήσει. Είπα κάτι πάρα πολύ απλό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επίσης, ένα τέταρτο σηµείο

είναι ότι στις συµβάσεις παραχώρησης των χερσαίων περιοχών
Άρτας, Πρέβεζας και Αιτωλοακαρνανίας, προβλέπονται δύο εξε-
ρευνητικές γεωτρήσεις, µία στη δεύτερη φάση των σχετικών
προγραµµάτων έρευνας, δηλαδή στο τέταρτο ή στον πέµπτο
χρόνο, και µία στην τρίτη φάση, δηλαδή στον έκτο ή στον έβδοµο
χρόνο.

Αντίθετα, στη χερσαία περιοχή της βορειοδυτικής Πελοποννή-
σου, παρά το γεγονός ότι καλύπτει µικρότερη έκταση, προβλέ-
πεται µία γεώτρηση και µόνον στην τρίτη φάση του προγράµ-
µατος, δηλαδή στον έκτο ή στον έβδοµο χρόνο.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο θα πρέπει να καταλάβουµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι για µπορέσουµε να δούµε το τι
υπάρχει κάτω από το έδαφος θα περάσουν οκτώ µε εννέα χρόνια
από όταν κινήθηκε η σχετική διαδικασία, δηλαδή από το 2014.
Στη δεύτερη δε γεώτρηση για τη βορειοδυτική Πελοπόννησο θα
έχουν περάσει ένδεκα χρόνια. Η καθυστέρηση, λοιπόν, αυτή,
όπως καταλαβαίνετε, δεν δικαιολογείται, αν λάβει κανείς υπ’ όψιν
τις τεχνολογικές εξελίξεις τις οποίες έχουµε στον τοµέα της
έρευνας και της εξόρυξης υδρογονανθράκων, οι οποίες µπορούν
να συντµήσουν τον χρόνο. Θεωρούµε ότι ειδικά για τις χερσαίες
περιοχές οι χρόνοι της πρώτης γεώτρησης θα έπρεπε να είχαν
συντοµευθεί και να καθορίζονται στον τέταρτο χρόνο.

Κλείνοντας, δεν µπορώ να αποφύγω και τον πειρασµό, κύριε
Υπουργέ, να µην πω ότι για άλλο ένα νοµοθέτηµα το οποίο φέρ-
νετε η κυβερνητική Πλειοψηφία έχει διαρραγεί. Δεν γίνεται,
όµως, πάντοτε σε κρίσιµα ζητήµατα, σε κρίσιµα νοµοθετήµατα,
και παρά τις διαφωνίες και τις ενστάσεις τις οποίες σας έχουµε
καταθέσει, να ζητάτε την ψήφο και τη βοήθεια των υπόλοιπων
κοµµάτων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θα πρέπει να αντιλη-
φθείτε και να αναγνωρίσετε επιτέλους κάποια στιγµή την υπεύ-
θυνη στάση την οποίαν επιδεικνύουν κάποια κόµµατα µέσα εδώ
στο Κοινοβούλιο, γιατί -ξέρετε- δεν είµαστε όλοι το ίδιο.

Αν ήσασταν εσείς στη θέση µας, σήµερα θα καταψηφίζατε, σή-
µερα θα ξεσηκώνατε τον ελληνικό λαό, σήµερα θα λέγατε για τη
µεγάλη κλοπή, τη µεγάλη ληστεία, τα ασηµικά και τα χρυσά και
το µέλλον που υποθηκεύεται των νέων ανθρώπων και όλης της
ελληνικής κοινωνίας, ενώ εµείς αντιλαµβανόµαστε και αναγνω-
ρίζουµε την προσπάθεια η οποία πρέπει να γίνει για να ενταχθεί
επιτέλους η χώρα σοβαρά στον ενεργειακό χάρτη, για να µπορεί
η χώρα να έχει ακόµα µεγαλύτερη ισχύ γεωπολιτικά.

Και φυσικά αυτή η µοµφή είναι και για εσάς, κύριε Δηµαρά,
γιατί δεν µπορεί να διαφωνείτε στα περιβαλλοντολογικά θέµατα
και να στηρίζετε την Κυβέρνηση σε όλα τα άλλα. Δεν γίνεται και
µε τον αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα. Κάποια στιγµή θα
πρέπει να είµαστε συνεπείς και απέναντι στη συνείδησή µας και
απέναντι στον ελληνικό λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία θα ψηφίσει
υπέρ της κύρωσης των συγκεκριµένων συµβάσεων. Ούτως ή αλ-
λιώς, είναι ένα έργο το οποίο ξεκίνησε επί δικών µας ηµερών,
από τη δική µας κυβέρνηση, και είναι ένα έργο που πιστέψαµε
και θα συνεχίσουµε να πιστεύουµε µε όλη µας τη δύναµη, γιατί
οφείλουµε να φτιάξουµε µια χώρα η οποία θα είναι ισχυρή, οφεί-
λουµε να φτιάξουµε µια χώρα η οποία και ενεργειακά θα έχει το
δικό της πρόσηµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κατσαφάδο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ερευνάµε και συζητάµε για τον Κυβερνήτη
Ιωάννη Καποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, εί-
κοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί καθηγητές από
το 26ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου για δεκαπέντε λεπτά.
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ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οι συµβάσεις παραχώρηση δι-
καιωµάτων, έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων βε-
βαίως προχώρησαν από τις προηγούµενες κυβερνήσεις -αντι-
γραφή είναι- και απλά ολοκληρώνονται από τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, διανέµοντας µέσα από ένα γραφείο οκτώ
ανθρώπων, που ανήκει απευθείας στον εκάστοτε Υπουργό, τον
ενεργειακό πλούτο της χώρας σε µια χούφτα οµίλους που θα
κερδίσουν τη µερίδα του λέοντος, αφήνοντας στο περιθώριο τα
εγχώρια ινστιτούτα, ΙΓΜΕ και ΕΛΚΕΘΕ, και µη λύνοντας προβλή-
µατά τους, που θα µπορούσαν βεβαίως να βοηθήσουν ακόµη πιο
πολύ.

Πρόκειται για τυπική και όχι ουσιαστική διαδικασία για τις απα-
ράδεκτες συµβάσεις εκχώρησης, εκµετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων που εξασφαλίζουν στους οµίλους τεράστια κέρδη και
ελάχιστες υποχρεώσεις που αναλαµβάνουν στην έρευνα και στη
συνέχεια στην εξόρυξη.

Μάλιστα, για τη χώρα δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση για εξα-
σφάλιση υδρογονανθράκων ακόµα και σε περίπτωση πολέµου.
Παραδίδεται, δηλαδή, ο πλούτος του ελληνικού λαού στους οµί-
λους µε µόνιµη απώλεια ενός πολύτιµου πόρου που δεν συµπλη-
ρώνεται και θα τον στερηθούν οι επόµενες γενιές.

Ακόµα, οι όροι που υπάρχουν επιδεινώνονται για το περιβάλ-
λον και τις τοπικές οικονοµίες. Δεν έχουν πληρότητα οι µελέτες
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την περίοδο τότε που ήταν η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ας κριτικάρουν τώρα. Και βε-
βαίως, είναι ανύπαρκτα τα σχέδια πρόληψης και περιορισµού
των συνεπειών από πιθανά ατυχήµατα, παραδείγµατος χάριν,
διαρροή πετρελαιοειδών ή υδροθείου κ.ά., ενώ περιοχές µε ση-
µαντική τουριστική δραστηριότητα, αλιεία, πολιτιστική κληρονο-
µιά, προστατευόµενες φυσικές περιοχές, θα µπουν σε δοκιµασία
µεγάλων επιπτώσεων και περιορισµών.

Δεν υπάρχουν αναφορές για γνωστά ζητήµατα. Μιλάµε για
διαρροές τοξικών αποβλήτων, αλλά και ύπαρξη βοµβών απεµ-
πλουτισµένου ουρανίου από την εποχή των νατοϊκών βοµβαρδι-
σµών στη Γιουγκοσλαβία και δεν υπάρχει κυβερνητική δέσµευση
ότι θα υπάρξει λεπτοµερής καταγραφή και αποτύπωση µικροζω-
νικών µελετών για τις περιοχές που πρόκειται να εµπλακούν πριν
αρχίσουν οι εξορύξεις.

Ο κρατικός φορέας είναι διακοσµητικός. Ο µοναδικός ρόλος
του είναι η διανοµή της πίτας στους οµίλους. Ολόκληρες περιο-
χές εκχωρούνται στους ιδιωτικούς οµίλους για έρευνα, ενώ οι
όµιλοι έχουν τη δυνατότητα στη συνέχεια να προχωρήσουν ή και
όχι σε παραπέρα ενέργειες εξόρυξης. Ουσιαστικά, το δικαίωµα
έρευνας εκχωρείται και µάλιστα έναντι συµβολικού τιµήµατος. 

Σε ό,τι αφορά τα ερευνητικά δεδοµένα των υδρογονανθράκων
ανήκουν αποκλειστικά στους οµίλους, αποφασίζουν τι θα επιδεί-
ξουν. Τα δεδοµένα ανήκουν στους οµίλους και σε περίπτωση που
προχωρήσει η διαδικασία εκµετάλλευσης των υδρογονανθρά-
κων, υπάρχει ανυπαρξία ουσιαστικού κρατικού ελέγχου στη δια-
δικασία. Δηλαδή, οι κρατικές αρχές δεν θα γνωρίζουν τα απο-
θέµατα των υδρογονανθράκων και τις απολήψεις από την
πλευρά των εταιρειών. Οι υποχρεώσεις των οµίλων είναι ελάχι-
στες, ενώ έχουν πλήρη δικαιώµατα και στην εξόρυξη.

Ταυτόχρονα, είναι θεσµοθετηµένες φοροαπαλλαγές του υπερ-
µισθωτή σε σηµαντικό ποσοστό, 40% του ύψους των αποσβέ-
σεων, σε σχέση µε την αξία των ετησίως παραχθέντων υδρογο-
νανθράκων ή παρέχεται η δυνατότητα µεταφοράς φορολογικών
ζηµιών. 

Επίσης, προβλέπεται απαλλαγή των συµβάσεων δανείων ή πι-
στώσεων του µισθωτή από κάθε φόρο ή τέλος ή εισφορά ή κρά-
τηση υπέρ του δηµοσίου. Δεν προβλέπεται οποιουδήποτε τύπου
αποζηµίωση υπέρ του δηµοσίου σε περίπτωση έκπτωσης του µι-
σθωτή ούτε καµµία συγκεκριµένη υποχρέωση για ύψος µισθού
και αριθµό προσωπικού που θα απασχοληθεί, ούτε περιορισµοί
ως προς την εργασιακή σχέση.

Αντίθετα, προβλέπεται ρητά η δυνατότητα της χρησιµοποί-
ησης αλλοδαπών εργαζοµένων, αλλά προκλητικά υπάρχει απαλ-
λαγή από έγερση αξιώσεων ή απαιτήσεων από τη σύµβαση του
ενός µέρους έναντι του άλλου για γεγονότα που συνιστούν ανω-
τέρα βία. Ποια είναι η ανωτέρα βία; Απεργίες, επαναστάσεις, κοι-
νωνικές αναταραχές, εξεγέρσεις και στάσεις, δηλαδή χτύπηµα

αγώνων εργαζοµένων.
Με λίγα λόγια, οι υδρογονάνθρακες της χώρας παραδίδονται

στο µεγάλο κεφάλαιο και µάλιστα έναντι ισχνού και αδιευκρίνι-
στου τιµήµατος. Κανείς δεν µπορεί να ελέγξει τους οµίλους της
εξόρυξης για το πόσο εξορύσσουν. Η µεθοδολογία µε την οποία
υπολογίσατε το µίσθωµα είναι κοµµένη και ραµµένη στα µέτρα
των οµίλων. Ο τρόπος υπολογισµού της τιµής των υδρογοναν-
θράκων, επίσης, είναι ανοικτός για επιπλέον κέρδη. 

Εξάλλου, η εξόρυξη γίνεται µε κριτήριο το κέρδος και όχι τις
ανάγκες των ανθρώπων. Οι όµιλοι θα εξορύξουν όσο πετρέλαιο
κρίνουν ότι είναι κερδοφόρο. Ακόµα κι αν η περιοχή µας είναι σει-
σµογενής, µία από τις πιο επικίνδυνες περιοχές της Ευρώπης,
σε πιθανότητα καταστροφής λόγω σεισµού τι θα γίνει; Θα γίνει
ανεπανόρθωτη καταστροφή σε όλη την περιοχή. Ωστόσο, µέτρα
πρόληψης δεν υπάρχουν. 

Και οι προβλέψεις της σύµβασης, όµως, για τα µέτρα προστα-
σίας και ασφάλειας της ζωής των εργαζοµένων και του περιβάλ-
λοντος είναι σχεδόν ανύπαρκτες. Κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί
και να επιβάλλει ότι θα τηρούνται τα προβλεπόµενα µέτρα ασφα-
λείας. 

Ένα σοβαρό ζήτηµα -αν και σας το θέσαµε στη συζήτηση στην
επιτροπή, κύριε Υπουργέ, απάντηση δεν λάβαµε- είναι το πώς
µπορεί η Κυβέρνηση να προχωρά σε συµβάσεις παραχώρησης
και να ξεκινά τις διαδικασίες για τις νέες έρευνες στα υπόλοιπα
οικόπεδα, χωρίς να προχωράει η διαδικασία ανακήρυξης ΑΟΖ,
σύµφωνα µε τη Διεθνή Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας.  

Και δεν είναι, εδώ που τα λέµε, και τυχαίες οι πρόσφατες απαι-
τήσεις απογόνων Τσάµηδων, συνεργατών των Γερµανών. Κάτι
ξέρουν ότι γίνεται σε αυτές τις περιοχές. Απ’ ό,τι φαίνεται όµως,
η Κυβέρνηση ακολουθεί τη σχετική αµερικανική συµβουλή, στην
ουσία υπόδειξη, την ώρα που κλιµακώνεται και η επιθετικότητα
της αστικής τάξης της Τουρκίας. Η Τουρκία αµφισβητεί µε δι-
πλωµατικά και στρατιωτικά µέσα τα υπάρχοντα σύνορα της πε-
ριοχής, αµφισβητεί τη Συνθήκη της Λωζάνης κι επιχειρεί να
δηµιουργήσει τετελεσµένα για γκρίζες ζώνες στο Αιγαίο, γιατί
απαιτεί συγκυριαρχία στο Αιγαίο και συνεκµετάλλευση των ελ-
ληνικών κοιτασµάτων υδρογονανθράκων. Γιατί υπάρχουν και πα-
ζάρια.

Τελικά, η Κυβέρνηση υπηρετεί µε συνέπεια τους στόχους της
ελληνικής αστικής τάξης, προκειµένου να ενισχύσει την ανταγω-
νιστικότητα των εγχώριων µονοπωλιακών οµίλων στην ευρύτερη
περιοχή, να αναβαθµίσει τη χώρα σε κόµβο ενέργειας και εµπο-
ρευµάτων και να αποσπάσει µερίδιο από τα κέρδη. Επιβεβαιώνε-
ται έτσι ότι κάθε αστική κυβέρνηση διαπραγµατεύεται τα κυριαρ-
χικά δικαιώµατα της χώρας µε γνώµονα τα συµφέροντα του µε-
γάλου κεφαλαίου. 

Εξάλλου, για τα συµφέροντα της ελληνικής αστικής τάξης η
Κυβέρνηση αναλαµβάνει επικίνδυνο ρόλο σηµαιοφόρου στα επι-
θετικά σχέδια του ΝΑΤΟ στην ευρύτερη περιοχή, γι’ αυτό ετοι-
µάζεται και βάση αµερικάνικων drones στη Λάρισα. 

Υψώνοντας, όµως, τη σηµαία της γεωπολιτικής αναβάθµισης,
η Κυβέρνηση παίζει µε τη φωτιά. Εµπλέκει την Ελλάδα όλο και
βαθύτερα στο κουβάρι των ενδοϊµπεριαλιστικών αντιθέσεων
στην περιοχή ανατολικής Μεσογείου και Βαλκανίων. 

Τελικά, αν και αναδεικνύονται οι µεγάλες δυνατότητες που δια-
θέτει η Ελλάδα στον τοµέα έρευνας και παραγωγής υδρογοναν-
θράκων, οι µεγάλοι ωφεληµένοι από τη γενικότερη ενεργειακή
πολιτική που ακολουθεί η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και οι προ-
ηγούµενες, θα είναι οι µεγαλοµέτοχοι εγχώριων και ξένων οµί-
λων. Γι’ αυτό και ψηφίζετε αυτές τις συµβάσεις παρέα, ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία. Μήπως το ίδιο δεν κάνατε και µε το τρίτο
µνηµόνιο; 

Γιατί το παραµύθι αυτής της καπιταλιστικής ανάπτυξης που
προωθείτε εξασφαλίζει την αύξηση του ποσοστού κέρδους των
ενεργειακών οµίλων και βεβαίως συµβαδίζει µε την αύξηση του
βαθµού εκµετάλλευσης των εργαζοµένων, συµβαδίζει µε µειωµέ-
νες εγγυήσεις προστασίας του περιβάλλοντος, το ξεζούµισµα
της λαϊκής κατανάλωσης και γι’ αυτό εξάλλου είναι και πανά-
κριβα τα καύσιµα. 

Όλα αυτά θα τα ονοµάσετε και ιδιόκτητο ελληνικό πρόγραµµα.
Λέτε µάλιστα ότι θα εξασφαλιστούν θέσεις εργασίας. Αλήθεια,
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πώς θα δουλέψουν αυτοί οι κολοσσοί; Θα δουλέψουν χωρίς ερ-
γαζόµενους; Μα, τότε δεν µπορούν να παράγουν πλούτο.           

Τι θέλατε δηλαδή, να έχουν τελείως σκλάβους χωρίς αµοιβή;
Όµως, ας δούµε και τις νέες θέσεις εργασίας που δηµιούργησε
ο αγωγός TAP. Είναι µε πετσοκοµµένα δικαιώµατα, εξαντλητικά
ωράρια, απλήρωτες υπερωρίες, ωράρια που γίνονται στην πράξη
εντεκάωρα, ενώ δεν χορηγείται το επίδοµα ανθυγιεινής και επι-
κίνδυνης εργασίας.

Είδαµε, όµως, ότι και µε το κοίτασµα του Πρίνου -που υπέγρα-
ψαν οι προηγούµενοι και όπου δεν διασφαλίστηκε ούτε η συµ-
µετοχή, ούτε ο κρατικός έλεγχος, ούτε καν η δέσµευση µέρους
της πιθανής εξόρυξης από το ελληνικό κράτος- το κράτος δεν
έλαβε ούτε ένα σεντς από τη συµφωνία που έκανε γι’ αυτό το
κοίτασµα η «ENERGEAN OIL», απλώς πούλησε την εγχώρια πα-
ραγωγή στην πολυεθνική «BP». Τι κέρδισε η λαϊκή οικογένεια; Να
πληρώνει πανάκριβα το πετρέλαιο θέρµανσης! 

Για δε το κυβερνητικό επιχείρηµα ότι τα κρατικά έσοδα από τη
φορολογία της εκµετάλλευσης θα πάνε σε ειδικό ταµείο για τη
στήριξη της κοινωνικής ασφάλισης εµείς ένα έχουµε να πούµε:
Η δηµοσιονοµική πολιτική που προωθείτε είναι δεδοµένη. Στηρί-
ζει την κερδοφορία του κεφαλαίου και των δανειστών και θυσιά-
ζει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Όποια συνεισφορά και εάν
υπάρξει, θα συνοδεύεται µε ρυθµίσεις, που αφορούν άλλο µέρος
της κρατικής χρηµατοδότησης, που ήσασταν υποχρεωµένοι και
έπρεπε να έχει δοθεί.

Ας δούµε όµως συνολικά τι έχουµε στον ενεργειακό σχεδια-
σµό της Κυβέρνησης: Πολιτική απελευθέρωση της ενέργειας µε
τους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Περιορισµούς ηλε-
κτροπαραγωγής από λιγνίτη, µε δραµατική µείωση της αξιοποί-
ησής του, δηλαδή της βασικής, φθηνής, εγχώριας πηγής ενέρ-
γειας. Αξιοποίηση ωστόσο του φυσικού αερίου για την ηλεκτρο-
παραγωγή, που αυξάνει την ενεργειακή εξάρτηση της χώρας και
τη σπατάλη ενέργειας.

Ταυτόχρονα, ιδιωτικοί όµιλοι που επενδύουν στην ηλεκτροπα-
ραγωγή προτιµούν το φυσικό αέριο, αφού το µικρό αρχικό κό-
στος οδηγεί σε µεγαλύτερα κέρδη. Επιλέγουν επίσης και τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που δίνουν παχυλές επιδοτήσεις. 

Συνεπώς, διαµορφώνεται µαζί µε τις σηµερινές προνοµιούχες
συµβάσεις παραχώρησης δικαιωµάτων υδρογονανθράκων ένα
ολόκληρο πλέγµα κρατικών παρεµβάσεων υπέρ των ιδιωτικών
οµίλων, που σε καµµιά περίπτωση δεν εξασφαλίζουν αυτάρκεια
ούτε φθηνά τιµολόγια στα λαϊκά νοικοκυριά, αλλά εντείνουν την
ενεργειακή φτώχεια στις λαϊκές οικογένειες. 

Γι’ αυτό τα λαϊκά νοικοκυριά την τελευταία δεκαετία βλέπουν
απανωτές αυξήσεις στα τιµολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος και βέ-
βαια τα χρέη να αγγίζουν τα δύο δισεκατοµµύρια.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της ενεργειακής σας πολιτικής,
κέρδη για τα µονοπώλια και φτώχεια για τον λαό. Γι’ αυτό κατα-
ψηφίζουµε και τις τέσσερις συµβάσεις.

Σε ό,τι αφορά την παγκόσµια εµπειρία, θα αναφερθώ σε πρό-

σφατη µελέτη µε πολλά στοιχεία. Θα πω λίγα. 
Το γαλλικό Κοινοβούλιο, στις 20 Δεκέµβρη του 2017 ψήφισε

νέο νόµο. Απαγορεύει την εξερεύνηση και παραγωγή πετρελαίου
και φυσικού αερίου µέχρι το 2040 τόσο στην ηπειρωτική Γαλλία
όσο και στις υπερπόντιες περιοχές της, σταµατάει να χορηγεί
νέες άδειες και δεν ανανεώνει τις υπάρχουσες. 

Η Νορβηγία πρόσφατα αποφάσισε τη διακοπή των εξορύξεων. 
Ο δήµαρχος της Νέας Υόρκης κατέθεσε µήνυση στις 11 Ια-

νουαρίου 2018 εναντίον των µεγάλων πετρελαϊκών εταιρειών µε
την κατηγορία ότι συνέβαλαν στην κλιµατική αλλαγή και παρα-
πλάνησαν σκόπιµα το κοινό, για να προστατεύσουν τα κέρδη
τους, παρά το γεγονός ότι ήξεραν τις βλαβερές συνέπειες κ.ο.κ..

Εµείς λέµε καθαρά: Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θεωρεί
ότι τα ελληνικά κοιτάσµατα υδρογονανθράκων µπορούν να αξιο-
ποιηθούν σε όφελος της ελληνικής ευηµερίας, αν ακολουθήσουν
έναν διαφορετικό δρόµο ανάπτυξης, µε γνώµονα τις κοινωνικές
ανάγκες και όχι το καπιταλιστικό κέρδος. Αυτός ο δρόµος προ-
ϋποθέτει κοινωνική κρατική ιδιοκτησία στον τοµέα της ενέργειας
και συνολικά στα µέσα παραγωγής, για να µπορεί να εφαρµοστεί
επιστηµονικός κεντρικός σχεδιασµός, που θα υπηρετεί ένα σύ-
νολο σχεδιασµένων στόχων: τη µείωση του βαθµού ενεργειακής
εξάρτησης της χώρας, την προστασία του περιβάλλοντος και της
δηµόσιας υγείας, την εξοικονόµηση ενέργειας, την εξασφάλιση
επαρκούς και φτηνής λαϊκής κατανάλωσης, την ασφάλεια των
εργαζοµένων του κλάδου.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο των σοσιαλιστικών σχέσεων παρα-
γωγής, µε την εργατική εξουσία, µπορεί να διασφαλιστεί η δια-
κρατική, αµοιβαία επωφελής συνεργασία, µε τη συστηµατική
έρευνα και αξιοποίηση των εγχώριων ενεργειακών πηγών, καθώς
και για τη µεταφορά σχετικής τεχνογνωσίας. Επίσης, µπορεί να
αξιοποιηθεί σηµαντικό µέρος του εγχώριου επιστηµονικού δυνα-
µικού και να θωρακιστούν τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. 

Ο δρόµος που προτείνουµε είναι ασφαλώς δύσκολος. Όµως,
είναι ο µόνος ρεαλιστικός για την ικανοποίηση των κοινωνικών
αναγκών, αφού η ενέργεια δεν θα είναι εµπόρευµα, αλλά κοινω-
νικό αγαθό σε επάρκεια και προσιτή τιµή για τον λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Μανωλάκου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα την εξής επιστολή: 

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, 
Σας δηλώνουµε ότι η Ανεξάρτητη Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης

κ. Αικατερίνη Μάρκου, σύµφωνα µε τα όσα ορίζει το άρθρο 16
παράγραφος 1 και 5 του Κανονισµού της Βουλής, προσχωρεί και
εντάσσεται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρα-
τίας».

Είναι ενηµέρωση από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.
(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και

έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από τους Ανεξάρτητους Έλληνες κ. Λαζαρίδης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα τέσσερα νο-

µοσχέδια του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που
αφορούν στην κύρωση συµβάσεων µίσθωσης για την παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων σε διάφορες περιοχές, θαλάσσιες και χερσαίες.

Οι συµβάσεις έχουν υπογραφεί και αφορούν συµβάσεις µε-
ταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και εταιρειών του χώρου για τη
χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρνανία», τη χερσαία περιοχή «Βο-
ρειοδυτική Πελοπόννησος», τη χερσαία περιοχή «Άρτα-Πρέβεζα»
και τη θαλάσσια περιοχή Ιόνιο Πέλαγος. 

Η εξέλιξη αυτή δηµιουργεί πολλά νέα δεδοµένα για την περι-
φερειακή ανάπτυξη στη δυτική Ελλάδα και στα Ιόνια Νησιά. Η
τοπική οικονοµία στις Περιφέρειες Ηπείρου και Δυτικής Ελλάδας
θα δεχθεί άµεσα και έµµεσα οφέλη τόσο µε τη δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας όσο και µε τη δηµιουργία της ανάγκης για προ-
µήθεια προϊόντων, υπηρεσιών και υποδοµών για τις ανάγκες των
προσώπων, που θα απασχοληθούν στην κατασκευή και στη λει-
τουργία του έργου.

Η ποσότητα των ευρηµάτων παραµένει άγνωστη µεν, αλλά
είναι βέβαιο ότι θα βρεθεί πετρέλαιο και φυσικό αέριο στα οικό-
πεδα, που έχουν ήδη παραχωρηθεί προς εξερεύνηση, χερσαία
και θαλάσσια. Όµως, ο εντοπισµός και η εκµετάλλευση υδρογο-
νανθράκων δεν είναι µια µακρόσυρτη και χρονοβόρα υπόθεση.
Είναι, ταυτόχρονα, µια σειρά εργασιών µε πολύ απαιτητική τε-
χνική, εξειδίκευση και γνώση.

Η χώρα µας για να προχωρήσει έχει ανάγκη την εξειδικευµένη
τεχνολογία και γνώση, ιδίως σε θαλάσσιες εξορύξεις µεγάλου
βάθους, σε τοµείς της οικονοµίας δηλαδή που δεν κατέχει ανά-
λογη τεχνογνωσία και εµπειρία. Αυτό το κενό συµπληρώνεται
µέσω της προσέλκυσης ξένων ενδιαφερόµενων επενδύσεων και
τη µεταφορά της τεχνογνωσίας που θα µας φέρουν.

Σε κάθε περίπτωση αυτό, που µας αφορά πρωτίστως είναι η
δέσµευση των εµπλεκόµενων εταιρειών µε διεθνείς οδηγίες και
πρωτόκολλα, ώστε τα µέτρα ασφαλείας να είναι τέτοια που να
αντιµετωπίζουν κάθε κίνδυνο, ακόµη και στην περίπτωση ενός
µεγάλου σεισµού. 

Είναι πολύ σηµαντικό και αδιαπραγµάτευτο να ισχύουν τα αυ-
στηρότερα πρότυπα της διεθνούς πρακτικής ως προς την υγεία
και την προστασία του ανθρώπινου δυναµικού, τη δηµόσια ασφά-
λεια και τη διαφύλαξη του περιβάλλοντος, ειδικά του θαλάσσιου
περιβάλλοντος, της θαλάσσιας βιοποικιλότητας και των παρά-
κτιων περιοχών, αλλά και την αποφυγή τυχόν ζηµίας σε βασικές
οικονοµικές δραστηριότητες του παράκτιου µετώπου, σε διαρκή
διάλογο µε την τοπική κοινωνία. 

Παρατηρούµε, όµως, ότι η σύµβαση µίσθωσης εµπεριέχει ένα
ισχυρό και αυστηρό πλέγµα διατάξεων και κανόνων, που προ-
στατεύουν πλήρως το περιβάλλον. Η περιβαλλοντική προστασία
και η εύρυθµη συνέχιση λοιπών οικονοµικών κλάδων της οικονο-
µίας µας, όπως ο τουρισµός, ο πρωτογενής τοµέας, αλλά και των
εναλλακτικών πηγών προσέλκυσης εσόδων και ενδιαφέροντος,
όπως ο οικοτουρισµός ή λοιπών µορφών της περιφερειακής ανά-
πτυξης, πρέπει να εξασφαλιστούν και µε τους κατάλληλους µη-
χανισµούς να ελέγχονται διαρκώς οι ενέργειες των εταιρειών
από την αρχή της δραστηριότητας µέχρι το στάδιο των ερευνών. 

Σαφώς, θεωρούµε πως για να φτάσει µια υποψήφια σύµβαση
µίσθωσης στη Βουλή, έχουν προηγηθεί όλες οι απαραίτητες
αξιολογήσεις από τις αρµόδιες υπηρεσίες και οι αναγκαίες µε-
λέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων και ζητούµε κάτι που, προ-
φανώς, επιτρέπει την έναρξη των ερευνητικών εργασιών, αλλά
και σε ό,τι αφορά τα συµβόλαια µε τις ξένες πετρελαϊκές το νο-
µικό πλαίσιο να είναι ξεκάθαρο.

Από τη στιγµή που όλα τα προαναφερόµενα εξασφαλίζονται,
τότε µπορούµε να κάνουµε λόγο για εξαιρετική δυνατότητα που
εµφανίζεται για τη συνολική επανεκκίνηση της χώρας. 

Σύµφωνα µε τις εκθέσεις του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, και τα τέσσερα νοµοσχέδια επιφέρουν επί του προϋπολο-
γισµού των οικείων ΟΤΑ µελλοντική ενδεχόµενη ετήσια αύξηση

εσόδων από την ύπαρξη του προβλεπόµενου περιφερειακού
φόρου 5%, που θα καταβάλλει ο µισθωτής ή κάθε µισθωτής κατά
περίπτωση κατά το στάδιο εκµετάλλευσης, το ύψος των οποίων
εξαρτάται από πραγµατικά γεγονότα.

Όπως βλέπουµε, το ελληνικό δηµόσιο καθόρισε, εκτός του πο-
σοστού 25% που θα επιβάλλεται ως φόρος στα ακαθάριστα
έσοδα του αναδόχου, ένα ποσοστό 5% που θα αποδίδεται για
την ενίσχυση των περιφερειών, όπου ανάλογα µε το ύψος της
παραγωγής αυτό το ποσοστό µπορεί να κυµανθεί σε ένα ποσό
µεταξύ 20 έως 30 εκατοµµυρίων ετησίως.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε για την
ΚΥΑ, πώς θα κατανέµεται αυτό το ποσοστό του 5%, που είπαµε
προηγουµένως, στους ΟΤΑ.

Η προσαρµογή της χώρας µας σε νέα δεδοµένα, αυτά της
ενέργειας, θα σηµάνει χιλιάδες θέσεις εργασίας και κυρίως µια
µεγάλη οικονοµική ευκαιρία που ανοίγεται και θα µας επιτρέψει
να απεµπλακούµε από τις δυσκολίες του σήµερα.

Η στόχευση για τη δηµιουργία ενός νέου ισχυρού πυλώνα
δραστηριοτήτων κρίνεται ως σηµαντική και στρατηγική κίνηση
για την οικονοµική µας θέση, για το παρόν και το µέλλον µας,
ενώ ενισχύει περαιτέρω τη γεωπολιτική µας θέση.

Ο ρόλος της Ελλάδος θα αναβαθµιστεί και στην ανατολική Με-
σόγειο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτός είναι ένας µεγάλος
στόχος και οφείλουµε να τον στηρίξουµε στρατηγικά και µε σο-
βαρότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και χρόνια συντηρούµε οι
ίδιοι τη συζήτηση για την τεράστια καθυστέρηση που παρατη-
ρείται στα ενεργειακά, στην αδράνεια που µας χαρακτηρίζει σαν
κράτος σχετικά µε τη µη εκµετάλλευση των πλούσιων κοιτασµά-
των του υπεδάφους µας. Το παράδειγµα της Κύπρου αποδει-
κνύει, µεταξύ άλλων, πως η έξοδος από την κρίση περνά µέσα
από τους υδρογονάνθρακες.

Ο σκοπός, όπως προείπαµε, είναι µεγάλος και γι’ αυτό προ-
σβλέπουµε, εφόσον λυθούν µέσα από την ενηµέρωση σήµερα οι
προβληµατισµοί µας για τις ενδεχόµενες περιβαλλοντικές επι-
πτώσεις, να προχωρήσουµε επιτέλους στις νέες ευκαιρίες και
προοπτικές που ανοίγονται για την οικονοµία µας και τις τοπικές
κοινωνίες. 

Η διαχείριση του θέµατος δεν πρέπει να αφορά κάποιο κόµµα.
Το θέµα είναι εθνικό και η απόφασή µας πολύ σηµαντική, που θα
καθορίσει το µέλλον µας και θα ενισχύσει τις θέσεις µας σε ένα
διαρκώς αναπτυσσόµενο και ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

Η ανασυγκρότηση της χώρας, µε σκοπό την επανεκκίνηση της
οικονοµίας και την ανάπτυξη, απαιτεί χρόνο, επενδύσεις, διαρ-
θρωτικές µεταρρυθµίσεις, σταθερό πολιτικό και οικονοµικό πε-
ριβάλλον, αποµείωση του δηµόσιου χρέους, καθώς και ένα
εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης και ανάπτυξης, µε στόχους και
προτεραιότητες, που να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της εθνι-
κής οικονοµίας και της κοινωνίας σε τοµείς όπου η χώρα έχει
συγκριτικό πλεονέκτηµα. 

Μόνο η εφαρµογή ενός τέτοιου εθνικού σχεδίου ανασυγκρό-
τησης και ανάπτυξης µπορεί να δηµιουργήσει τις ικανές αλλά και
αναγκαίες συνθήκες για την έξοδο της χώρας µας από την κρίση
και για την εθνική ανασυγκρότηση. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε σύµφωνοι και θετικοί µε το
νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λαζαρίδη. 
Τον λόγο έχει από την Ένωση Κεντρώων ο ειδικός αγορητής

ο κ. Δηµήτριος Καββαδέλας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα εκθέσω στη συνέχεια κάποι-

ους από τους λόγους για τους οποίους πιστεύω ότι και οι τέσσε-
ρις συµβάσεις, που ερχόµαστε να κυρώσουµε σήµερα, µε ευ-
θύνη της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, δεν θα λειτουργήσουν για
τη µεγιστοποίηση των συµφερόντων του ελληνικού δηµοσίου,
ούτε θα αναβαθµίσουν την Ελλάδα, όσο θα έπρεπε, σε χώρα πα-
ραγωγό, ούτε θα ωφελήσουν την ελληνική οικονοµία και την κοι-
νωνία, βεβαίως, στον βαθµό που όλοι θα αναµέναµε από αυτές
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τις συµβάσεις.
Σε σχέση µε το µοντέλο σύµβασης, που στο µέλλον θα επιλέ-

γεται, προχθές στην επιτροπή ο κύριος Υπουργός από τη µία
προσπαθούσε να φανεί κατηγορηµατικά υπέρ του σηµερινού
«lease agreement» και από την άλλη ουσιαστικά προέτρεπε ή κα-
λύτερα, θα µπορούσα να πω, έδινε εντολή στην Ελληνική Διαχει-
ριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων να προετοιµάζει το επόµενο
βήµα, που είναι το πέρασµα στο «Production Share Agreement».

Αυτή η δεύτερη µορφή σύµβασης, για να καταλάβουµε τι ση-
µαίνει, επιτρέπει στο κράτος να µπαίνει µέτοχος σε κοινοπραξίες
ιδιωτικών εταιρειών, που εµπλέκονται στο έργο. Θα µπορούσα
να πω ότι δεν είναι απαραίτητα κακή αυτή η ανάµειξη. Προϋπο-
θέτει, όµως, κεφάλαια συµµετοχής ύψους πολλών εκατοντάδων
εκατοµµυρίων ευρώ, για τα οποία δεν έχουµε καµµία πληροφό-
ρηση για το πού θα τα βρει η Κυβέρνηση και πάνω απ’ όλα βε-
βαίως µε διαφάνεια.

Έχει προβλεφθεί στο άρθρο 2 υπερβολικά πολυετές βασικό
στάδιο ερευνών, διάρκειας επτά ή οκτώ ετών, που µαζί µε την
παράταση της παραγράφου 2 και την ειδική παράταση της πα-
ραγράφου 3, φθάνουµε περίπου στα δεκαπέντε έτη έρευνας,
µέχρι να µπορέσουµε να αντλήσουµε το πρώτο βαρέλι.

Στην επιτροπή δεν δόθηκε καµία εξήγηση γιατί το Υπουργείο
ήταν τόσο γενναιόδωρο, δεδοµένου ότι οι αδελφοί µας Κύπριοι,
που είναι λίγο πιο προχωρηµένοι από εµάς σε αυτά τα θέµατα,
στο site της αρµόδιας υπηρεσίας του δικού τους Υπουργείου
Ενέργειας αναφέρουν ότι για το στάδιο ερευνών προβλέπεται
περίοδος επτά ετών, στην οποία περιλαµβάνονται και όλες οι πα-
ρατάσεις.

Όσο βεβαίως για τις πολυδιαφηµιζόµενες νέες θέσεις εργα-
σίας, δεν υπάρχει ούτε κάποιο απλό πλάνο, δηλαδή σε ποιες φά-
σεις του όλου εγχειρήµατος προβλέπεται να δηµιουργηθούν
αυτές. 

Επίσης, αν λάβουµε επιπρόσθετα υπ’ όψιν µας ότι, όπως είναι
γνωστό, στη φάση της έρευνας απαιτείται συγκεκριµένη και ιδι-
αίτερα υψηλή τεχνογνωσία εκ µέρους του προσωπικού και κά-
ποιου ιδιαίτερα ενηµερωµένου προσωπικού -βεβαίως, εδώ δεν
πρέπει να υπεισέρχονται και άσχετες ειδικότητες ή ανειδίκευτοι
εργάτες- καθώς και το ότι η έλλειψη του εγχώριου know how θε-
ωρείται δεδοµένη, µε ασφάλεια θα µπορούσαµε να συµπερά-
νουµε ότι για να γίνει έστω και µία πρόσληψη, θα πρέπει να
περιµένουµε να ολοκληρωθεί το βασικό στάδιο ερευνών, δηλαδή
αυτά τα δεκαπέντε χρόνια που περιγράψαµε προηγουµένως.

Υπάρχει η ευρεία παραδοχή εκ µέρους του Υπουργείου ότι τα
στελέχη του στερούνται σχετικών γνώσεων, µιας και προέβλεψε
να ενταχθεί στη σύµβαση η παράγραφος 3 του άρθρου 15, αλλά
και το άρθρο 25, που υποχρεώνουν τις ιδιωτικές εταιρείες να
φροντίζουν για την εκπαίδευση του ανθρώπινου δυναµικού όχι
µόνο του Υπουργείου, αλλά και εν γένει του δηµοσίου, ακόµα και
της αρµόδιας Ελληνικής Διαχειριστικής Εταιρείας Υδρογοναν-
θράκων.

Αυτό µας οδηγεί στο ασφαλές συµπέρασµα ότι, πρώτον, αφού
το Υπουργείο παραδέχεται ότι όχι µόνο οι υπηρεσίες του, αλλά
και η εξειδικευµένη ΕΔΕΥ, η Εταιρεία Διαχείρισης Υδρογοναν-
θράκων, δεν διαθέτουν τις απαραίτητες γνώσεις, προφανώς δεν
βρήκε ούτε έναν άνθρωπο σε αυτήν τη χώρα που να φροντίσει,
ώστε σε αυτές τις συµβάσεις να έχει διασφαλιστεί επαρκώς το
δηµόσιο συµφέρον.

Πέρα από αυτό υπάρχει και κάτι ακόµα, το ίδιο προβληµατικό.
Αυτή η πρόβλεψη για εκπαίδευση δηµόσιων λειτουργών από
ιδιώτες θυµίζει τις µεθόδους «NOVARTIS», τις ενέργειες της
οποίας η Κυβέρνησή σας δήθεν στιγµατίζει.

Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση κοινής λογικής: Σε ποια άλλη
χώρα του κόσµου ο ελεγχόµενος πληρώνει για την εκπαίδευση
και τα µεταπτυχιακά των ελεγκτών του; 

Την υπεραισιοδοξία του Υπουργείου ότι τα έσοδα του ελληνι-
κού δηµοσίου είναι εξασφαλισµένα δεν φαίνεται να συµµερίζεται
το αρµόδιο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, το οποίο στην έκ-
θεσή του κάνει λόγο απλά για ενδεχόµενη αύξηση των δηµοσίων
εσόδων και όχι για βέβαιη, ενώ, από την άλλη αναφέρεται και σε
βέβαιη απώλεια δηµοσίων εσόδων λόγω των φοροαπαλλαγών
που απλόχερα χορηγούνται στις εταιρείες. Τα έσοδα δεν είναι
βέβαια. Η απώλεια των δηµοσίων εσόδων θεωρείται βεβαία.

Επιπρόσθετα, οι προβλεπόµενες, στο άρθρο 15, ετήσιες
στρεµµατικές αποζηµιώσεις και ιδίως εκείνη των 50 ευρώ ανά τε-
τραγωνικό χιλιόµετρο είναι εξόφθαλµα χαµηλές. Ο δε υπολογι-
σµός του µισθώµατος του άρθρου 13 θα παραµένει το κρυφό
µυστικό, µιας και περιλαµβάνει πληθώρα προϋποθέσεων και εκτι-
µήσεων, όπως άλλωστε και ο περίφηµος συντελεστής R.

Δεν υπάρχει, επίσης, σαφές πλαίσιο στην περίπτωση που απαι-
τηθεί διαιτησία, στην περίπτωση που θα υπάρξουν διάφορα προ-
βλήµατα ανάµεσα στα δύο µέρη.

Στην παράγραφο 23.6 προβλέπεται αυτό το καταπληκτικό -θα
έλεγα- και το διαβάζω ακριβώς όπως αναφέρεται: «Η διαιτησία
διεξάγεται σύµφωνα µε τους κανόνες διαιτησίας του Διεθνούς
Εµπορικού Επιµελητηρίου στον βαθµό που οι εν λόγω κανόνες
δεν συγκρούονται µε τις διατάξεις της παρούσας σύµβασης. Σε
περίπτωση σύγκρουσης τέτοιου είδους, ισχύουν οι κανόνες της
παρούσας σύµβασης» . 

Αυτά τα ολίγα που µόλις διάβασα δεν συνάδουν µε τους κα-
νόνες διαµεσολάβησης του συγκεκριµένου επιµελητηρίου, όπου
στο εξ ενενήντα τεσσάρων σελίδων σχετικό κείµενο δεν αναφέ-
ρονται κάποια παρόµοια θέµατα, δεν αναφέρεται κάποια παρό-
µοια διευκόλυνση.

Χορηγείται µε την παράγραφο 7 του άρθρου 8 και κατόπιν συ-
γκατάθεσης του Υπουργού θεωρητικά απεριόριστη χρονική πε-
ρίοδος για την αποµάκρυνση των εγκαταστάσεων, χωρίς βε-
βαίως να παρέχεται και κάποια λογική και επαρκής εξήγηση.

Δεν ξεκαθαρίζεται περαιτέρω το τι τελικά θα γίνει µε τον Εθ-
νικό Λογαριασµό Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών του ν.4162/
2013, δηλαδή, το εάν και µε τι ποσοστά από τα έσοδα του δηµο-
σίου θα τροφοδοτείται υπέρ του ασφαλιστικού συστήµατος. 

Κύριε Πρόεδρε, από τα παραπάνω συνάγεται ότι αν και δεν
αντιτιθέµεθα στην αξιοποίηση του ορυκτού µας πλούτου, ως
Ένωση Κεντρώων είµαστε υποχρεωµένοι να ψηφίσουµε «παρών»
και στις τέσσερις κυρώσεις, δεδοµένου ότι για όλες ισχύει σχε-
δόν κατά 100% το ίδιο κανονιστικό πλαίσιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Καβαδέλλα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι σε εκτέλεση της από 21 Φεβρουαρίου 2018 από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής συγκροτήθηκε εικοσιεναµε-
λής Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή, κατά το άρθρο 86 παρά-
γραφος 3 του Συντάγµατος, τα άρθρα 153 επ. του Κανονισµού
της Βουλής και το άρθρο 5 του ν.3126/2003  «Ποινική ευθύνη των
Υπουργών», όπως αυτό τροποποιήθηκε µε το άρθρο 2 του
ν.3961/2011, για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης για
τους κυρίους 1) Αντώνιο Σαµαρά, 2) Παναγιώτη Πικραµµένο, 3)
Δηµήτριο Αβραµόπουλο, 4) Ανδρέα Λοβέρδο, 5) Ανδρέα Λυκου-
ρέντζο, 6) Μάριο Σαλµά, 7) Σπυρίδωνα-Άδωνι Γεωργιάδη, 8)
Ιωάννη Στουρνάρα, 9) Ευάγγελο Βενιζέλο και 10) Γεώργιο Κου-
τρουµάνη για την ενδεχόµενη τέλεση των αδικηµάτων της δω-
ροληψίας και δωροδοκίας και της νοµιµοποίησης εσόδων από
εγκληµατική δραστηριότητα. 

Η σχετική απόφαση έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια, θα καταχωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης, θα κοινοποιηθεί στους αναφερόµενους κυρίους και κυρίες
Βουλευτές και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Αµυράς για δεκαπέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις προχθές µάθαµε ότι στις

2 Φεβρουαρίου ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Χου-
λιαράκης ανέθεσε στην εταιρεία «ROTHSCHILD» την παροχή
εξειδικευµένων υπηρεσιών µε αµοιβή 3,5 εκατοµµύρια ευρώ.
Κάθε φορά που εµείς θα εκδίδουµε ένα κρατικό οµόλογο ωρί-
µανσης είκοσι τεσσάρων µηνών, η «ROTHSCHILD» θα παίρνει
άλλο 1,5 εκατοµµύριο ευρώ. Μάλιστα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τι να κάνουµε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι να κάνουµε; Θα σας πω τι να κάνουµε.

Θα ακολουθήσουµε, αγαπητέ Πρόεδρε, µια που σας άκουσα, τις
επιταγές και το δίδαγµα του συνεπώνυµού σας Αρχηγού των
ΑΝΕΛ. 

Ο κ. Καµµένος, λοιπόν, ο Πάνος Καµµένος –περιµένω να ακού-
σω, κύριε Σταθάκη, την αντίδρασή σας- είχε πει για τη «ROTH-
SCHILD» τον Μάρτιο του 2013: «Θυµάστε το δεξί χέρι –δεν θα
πω το όνοµα- του Ιδρύµατος «ROTHSCHILD», αυτούς δηλαδή
που µαζί µε τους ντόπιους προδότες µάς έστησαν την ιστορία
µε τα µνηµόνια και καθυπόταξαν τον ελληνικό λαό;». Ο κ. Καµ-
µένος τα λέει αυτά για τη «ROTHSCHILD». 

Εσείς δώσατε δουλειά στη «ROTHSCHILD». Τώρα ποιος είναι
ο προδότης; Είστε προδότης, κύριε Σταθάκη, εσείς που συµµε-
τέχετε σε µια Κυβέρνηση που έδωσε στη «ROTHSCHILD» µια
δουλειά, όταν ο κ. Καµµένος, ο συγκυβερνήτης σας, χαρακτήριζε
προδότες όσους συνεργάζονται µε τη «ROTHSCHILD»; Και αν
νοµίζετε ότι δεν είχε κάνει έρευνα ο κ. Καµµένος για τη «ROTH-
SCHILD», κάνετε λάθος. 

Ακούστε τις φαντασιώσεις τώρα -και µε συγχωρείτε- στις 30
Απριλίου 2012: «Η οικογένεια «ROTHSCHILD» ελέγχει την Τρά-
πεζα της Ελλάδος και επίσης µέσω αυτής ελέγχει τον χρυσό της
Ελλάδας. Η νέα τάξη πραγµάτων, που επιβουλεύεται την ελλη-
νική κυριαρχία έχει όνοµα: «ROTHSCHILD»». 

Μα, τι πάθατε, κύριε Σταθάκη; Αφήσατε τη «ROTHSCHILD» και
της δίνετε και 3,5 εκατοµµύρια ευρώ και άλλο 1,5 εκατοµµύριο
ευρώ κάθε φορά που θα κάνει µια δουλειά µε το ελληνικό δηµό-
σιο; Μα, είναι προδότες αυτοί! Είναι µασόνοι, όπως τους γράφει
–δεν ξέρω εγώ τι- ντόπιοι προδότες που καθυπόταξαν τον ελλη-
νικό λαό. Αυτά σας τα λέω, λοιπόν, για να δείτε ότι η ζωή έχει γυ-
ρίσµατα, αλλά έχει και αναποδογυρίσµατα. 

Πάµε τώρα στο σχέδιο νόµου. Πρέπει να πω ότι το νοµοσχέδιο
είναι πολύ σοβαρό. Έχει µερικά θέµατα που πρέπει οπωσδήποτε
να τα δούµε ένα προς ένα. 

Πρώτα από όλα, το βασικό ζήτηµα είναι ότι η Ελλάδα εξακο-
λουθεί να κινείται χωρίς µακροχρόνιο εθνικό ενεργειακό σχεδια-
σµό. Όλες οι χώρες της Ευρώπης, ακόµη και οι µη ευρωπαϊκές,
οι αναπτυσσόµενες υιοθετούν και αναπτύσσουν µε γοργούς ρυθ-
µούς την προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας πλην
της Ελλάδος. 

Η εξόρυξη των ορυκτών καυσίµων ίσως πάρει και δέκα χρόνια.
Έως τότε τι πολιτική θα ακολουθήσετε, κύριοι της Κυβέρνησης;
Δεν υπάρχει περίπτωση, βέβαια, να µείνετε δέκα χρόνια στην
εξουσία, αλλά για όσο µείνετε, ποιος θα είναι ο ενεργειακός σχε-
διασµός; 

Κύριε Σταθάκη, θέλω να σας θέσω συγκεκριµένα ερωτήµατα,
γιατί από την απάντηση αυτών των ερωτηµάτων θα εξαρτήσουµε
κι εµείς την ψήφο µας. Έχω δηλώσει επιφύλαξη στην επιτροπή,
γιατί δεν µου απαντήσατε συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία θα
επαναφέρω. 

Όµως, πρώτα από όλα, τον Σεπτέµβριο του 2017 είχατε πει,
κύριε Σταθάκη, σε µία εκδήλωση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέρ-
γειας ότι ως την άνοιξη του 2018 θα έχουµε καταθέσει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση τον µακροχρόνιο ενεργειακό σχεδιασµό της χώ-
ρας. Προσέξτε, κύριε Υπουργέ, έχουν µείνει λίγες ώρες ακόµα.
Φτάνει η άνοιξη µε βήµα γοργό και ακόµα δεν έχουµε ενεργειακό
σχεδιασµό. 

Για να ξέρουµε, οι έρευνες και εν πάση περιπτώσει η εκπλή-
ρωση των συµβάσεων για τα ορυκτά καύσιµα που σήµερα συζη-
τάµε, εντάσσονται εντός αυτού του σχεδιασµού; Είναι συµπ-
ληρωµατικά; Είναι µήπως αντίθετα ως προς το συµφέρον του µα-

κροπρόθεσµου σχεδιασµού για το ενεργειακό της χώρας; 
Ο πλανήτης και όλες οι αναπτυσσόµενες χώρες εγκαταλεί-

πουν την πολιτική των ορυκτών καυσίµων. Είναι παρωχηµένος
εκείνος ο εθνικός ενεργειακός σχεδιασµός που προκρίνει τα
ορυκτά καύσιµα και βάζει σε δεύτερη µοίρα την ηλεκτροκίνηση
και τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Ας κάνουµε µια βόλτα στον πλανήτη για να δούµε τι γίνεται. Ο
Πρόεδρος Μακρόν ανέλαβε δέσµευση να µην προχωρήσει σε
καµµία νέα έρευνα υδρογονανθράκων στη γαλλική επικράτεια,
να µειώσει τα ανθρακικά και πυρηνικά, να διπλασιάσει τις ΑΠΕ
σε πέντε χρόνια. 

Ο Πρόεδρος Οµπάµα, πριν αποχωρήσει, σε συνεργασία µε την
κυβέρνηση του Καναδά, απαγόρευσε τις εξορύξεις των υδρογο-
νανθράκων σε γιγαντιαίες εκτάσεις στην Αρκτική και στον Ατλαν-
τικό, µαταίωσε τον µεγάλο πετρελαιαγωγό KEYSTONE, ενώ η
Κροατία στη γειτονιά µας, λίγο πιο βόρεια, «πάγωσε» τις έρευνες
για υδρογονάνθρακες στην Αδριατική, γιατί προέκρινε ότι καλύ-
τερα να έχουµε υδροπλάνα και τουρίστες να κυκλοφορούν στη
θάλασσά µας, παρά εξέδρες καυσίµων. 

Η Ισπανία, επίσης, απέκλεισε µεγάλες ζώνες µεσογειακής θα-
λάσσιας επικράτειάς της από εξορύξεις ενώ στη Δανία η κρατική
εταιρεία πετρελαίου και φυσικού αερίου ανακοίνωσε πως εγκα-
ταλείπει σταδιακά τις παραδοσιακές δραστηριότητες για να
επενδύσει στην υπεράκτια αιολική ενέργεια. 

Αυτά, λοιπόν, γίνονται στον κόσµο γύρω µας και εµείς εδώ
στην Ελλάδα, µια χώρα πλούσια σε προίκα ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας, αφού έχουµε πολύ αέρα, πολύ ήλιο, πολύ κύµα και
έντονη γεωθερµία, δεσµεύουµε ενεργά κεφάλαια, δεσµεύουµε
τη χώρα και τις προσπάθειές µας σε µια παρωχηµένη οικονοµία,
αυτήν του άνθρακα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε να δούµε τις περιοχές
έρευνας και πιθανής εκµετάλλευσης, τη σηµασία που έχουν και
τους κινδύνους που γεννώνται γι’ αυτά τα φυσικά περιβάλλοντα. 

Κόλπος Ιονίου. Στο Ιόνιο, λοιπόν, έχουµε κητώδη, τις θαλάσ-
σιες χελώνες, έχουµε τους βυθούς, οι οποίοι σύµφωνα µε τους
ειδικούς, τους επιστήµονες, τους περιβαλλοντολόγους, αυτούς
που ασχολούνται µε τη φύση επιστηµονικά και µε αντικειµενική
µατιά, µπορεί να δεχθούν πλήγµατα λόγω των µεθόδων σεισµι-
κών κυµάτων. 

Για τα σεισµικά θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι αν έχω
διαβάσει σωστά το νοµοσχέδιο –και νοµίζω ότι το έχω διαβάσει
σωστά- στη φάση των σεισµικών ερευνών δεν απαιτείται µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων, ακόµα και σε περιοχές «NATURA
2000». 

Σηµειώστε, κύριε Υπουργέ, το ερώτηµα. Είναι ένα απ’ αυτά
που σας έθεσα και στην επιτροπή. Πείτε µας: Υποχρεούνται οι
εταιρείες να εκπονήσουν και να καταθέσουν µελέτες περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων, όταν κάνουν σεισµικές έρευνες, ναι ή όχι;
Αυτό είναι το πρώτο και βασικό. 

Δεύτερον, σας το είπα και στην επιτροπή, αλλά δεν µου απαν-
τήσατε. Είχατε µια αυθόρµητη αντίδραση την ώρα που το ανέ-
φερα, αλλά µετά δεν µου απαντήσατε για την υδραυλική ρωγ-
µάτωση, το περιβόητο fracking. Πείτε µας για το σχιστολιθικό
αέριο. 

Γιατί σας φαίνεται συµπαθητικό και χαρούµενο και χαµογε-
λάτε; Δεν αναφέροµαι σε σας, κύριε Υπουργέ, αλλά στους συµ-
βούλους σας. Σας φαίνεται κάτι απ’ αυτά που είπα χαριτωµένο
και χαµογελάτε; 

Εδώ σας λέω ότι ως προς το σχιστολιθικό αέριο διεθνώς απο-
µακρύνονται από την υδραυλική ρωγµάτωση, αυτήν τη µέθοδο
που χρησιµοποιεί χηµικά, που χρησιµοποιεί άµµο και νερό µε µε-
γάλες πιέσεις και ερωτώ αν στην Ελλάδα θα επιτραπεί ή όχι, γιατί
όπως είναι γραµµένο στο νοµοσχέδιο, δεν διευκρινίζεται ούτε αν
απαγορεύεται ούτε αν επιτρέπεται. 

Γιατί δεν το διευκρινίζετε; Γιατί δεν κάνετε µια τροπολογία, µια
διαφορετική νοµοτεχνική διατύπωση έτσι ώστε…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν αφορά τις τέσσερις
συµβάσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφού δεν το αποκλείει.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Αµυρά, δεν αφορά

στις τέσσερις συµβάσεις. Έχουµε συγκεκριµένες συµβάσεις.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Αφού δεν το αποκλείει, πώς δεν τις αφο-
ρά;

Εγώ λέω, λοιπόν, σε σας που υποτίθεται ότι είστε υπεύθυνοι,
που δεν είστε, όχι εσείς προσωπικά -προς θεού- αλλά η Κυβέρ-
νηση, για τα περιβαλλοντικά ζητήµατα: Γιατί δεν δίνουµε και
αυτήν την ασφάλεια, δεν βάζουµε και αυτήν τη δικλίδα ασφα-
λείας, να είµαστε σίγουροι, ώστε ο κάθε Αµυράς να µην έχει να
πει τίποτε και να είναι και ήρεµος ότι όντως δεν θα προχωρήσει
καµµία εταιρεία σε υδραυλική ρωγµάτωση;

Αυτό είναι το δεύτερο, λοιπόν, ερώτηµα που σας θέτω και
θέλω να σας πω το εξής. Σας ρώτησα και για τις αποζηµιώσεις.
Είχα πει ότι ειδικά στο στάδιο της έρευνας που υπάρχει σηµαν-
τική επιβάρυνση του περιβάλλοντος, η αποζηµίωση θα έπρεπε
να είναι µεγαλύτερη. Επίσης, έχω ξαναπεί ότι οι αποκαταστάσεις
σε µερικές περιοχές ίσως κοστίσουν περισσότερο απ’ ό,τι τα
έσοδα των αποζηµιώσεων και ξαναρωτάω και ξαναλέω εάν
αυτού του είδους οι στρεµµατικές και άλλες αποζηµιώσεις είναι
σε ένα ύψος παρόµοιο µε ό,τι συµβαίνει στη διεθνή πρακτική και
δη στη βόρεια Ευρώπη. Θα ήθελα και σε αυτό µία απάντηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φυσικό περιβάλλον της Ηπεί-
ρου είναι το µεγαλύτερό της θησαυροφυλάκιο, είναι η µεγαλύ-
τερή της αξία. Δεν είµαι πεπεισµένος ακόµη και από τις µη απα-
ντήσεις που έχω λάβει για το εάν υπάρχουν οι συνθήκες ασφα-
λείας του περιβάλλοντος. Επίσης, δεν έχω αντιληφθεί ποιο είναι
το προσδοκώµενο όφελος χρηµατικά, οικονοµικά, δηµοσιονο-
µικά για το κράτος. Η κάθε εταιρεία που θα έρθει και θα κάνει
την έρευνά της έχει βάλει κάτω τους αλγόριθµούς της, τους υπο-
λογισµούς της και ξέρει ότι εάν βρούµε τόση ποσότητα καυσίµου
µ’ αυτόν τον δείκτη, θα έχουµε βιώσιµη επενδυτική δραστηριό-
τητα ή όχι.

Εµείς ξέρουµε; Έχουµε µια τάξη µεγέθους να δούµε τι προσ-
δοκούµε; Να µην επανέλθω πάλι στα λόγια του κ. Καµµένου, του
συγκυβερνήτη σας, ο οποίος έλεγε για πολλές δεκάδες δισεκα-
τοµµυρίων, που όµως να, αυτοί οι κακοί της «ROTHSCHILD», µε
τους οποίους συνεργάζεστε και τους δίνετε και 3,5 εκατοµµύρια
ως αµοιβή, αυτοί έχουν βάλει στην άκρη τους πλουτοπαραγωγι-
κούς πόρους της χώρας και τους αποµυζούν ή τους επιβου-
λεύονται για το µέλλον.

Θα µας δώσετε, λοιπόν, µια διευκρίνιση; Θα µας πείτε κάτι και
δηµοσιονοµικά; Στην έκθεση λέει ότι θα έχουµε ενδεχοµένως και
απώλεια εσόδων δηµοσιονοµικά για τα πρώτα χρόνια. Τι γίνεται;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να τονίσω ότι υπάρχει και
άλλο ένα περιβαλλοντικό ζήτηµα που πρέπει να το λάβετε υπ’
όψιν σας. Σε µέρος της λεγόµενης ελληνικής τάφρου, δηλαδή
της θαλάσσιας περιοχής δυτικά της Κέρκυρας, δυτικά της Πελο-
ποννήσου και των Επτανήσων φυσικά, νοτίως της Κρήτης και αρ-
γότερα βορείως και ανατολικά έως τη Σάµο, ζει ένας πληθυσµός
φαλαινών φυσητήρων, διακοσίων ατόµων . Είναι ο µεγαλύτερος
στη Μεσόγειο και µάλιστα υπάρχει και µια διεθνής συµφωνία, η
Accobams, στην οποία συµµετέχει και η Ελλάδα και έχει προτεί-
νει την ελληνική τάφρο ως σταθµό µεγάλης σηµασίας για τον
πληθυσµό των φαλαινών, µία από τις σηµαντικότερες περιοχές
προστασίας των φυσητήρων.

Θέλω να πω το εξής: Προσέξτε, µε ό,τι σήµερα πάµε να ψηφί-
σουµε, στην ουσία µην κατεδαφίσουµε όλους τους νόµους προ-
στασίας γι’ αυτήν τη θαλάσσια περιοχή. Εγώ δίνω αγώνα, µά-
λιστα, τα τελευταία δύο χρόνια ώστε να µετατοπιστούν οι πλόες,
οι γραµµές των καραβιών που πηγαινοέρχονται στην Κρήτη κατά
λίγα ναυτικά µίλια, έτσι ώστε να διασωθεί ένας πληθυσµός δύο
τον χρόνο φυσητήρων φαλαινών που βρίσκονται νεκρές, χτυπη-
µένες από προπέλες µεγάλων καραβιών και είµαστε σε επικοι-
νωνία µε τους διεθνείς ναυτικούς οργανισµούς. Θα κάνουµε την
πρόταση στο Υπουργείο Ναυτιλίας. Έχω καταθέσει ερωτήσεις.
Ήδη κάνουµε µια σοβαρή δουλειά.

Θέλω να πω, δηλαδή, µη τυχόν όλα αυτά που κάνουµε ο καθέ-
νας από την πλευρά του µεµονωµένα ή και σε συνεργασία µε άλ-
λους, ξαφνικά κατεδαφιστούν, επειδή υπάρχει µια αστοχία στην
πετρελαϊκή εκµετάλλευση και εξόρυξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει όµως και µια ευκαιρία,
αν προχωρήσουµε µ’ αυτές τις συµβάσεις. Υπάρχει η ευκαιρία
να δηµιουργηθεί ένα ποσοστό εξειδικευµένων επιστηµόνων και

δη νέων ανθρώπων που θα εκπαιδευτούν στα ορυκτά καύσιµα
µε στόχο την καινοτοµία και την πρωτοπορία στην έρευνα και κυ-
ρίως στη µείωση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την
έρευνα και την εξόρυξη των ορυκτών καυσίµων.

Η Ελλάδα πρέπει να θέσει στόχους και προτεραιότητες µ’
αυτόν τον ενεργειακό σχεδιασµό τον µακροχρόνιο, που τρία χρό-
νια τον ακούµε και τρία χρόνια δεν γίνεται, σαν το γεφύρι της
Άρτας. Πρέπει να ακολουθήσουµε τη στάση των αναπτυγµένων
χωρών για την απανθρακοποίηση της οικονοµίας, να ενισχύ-
σουµε τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την ηλεκτροκίνηση, την
προώθηση µέσων µαζικής µεταφοράς, την ενεργειακή αναβάθ-
µιση και εξοικονόµηση ενέργειας και την ανάπτυξη της κυκλικής
οικονοµίας. 

Εγώ διατηρώ ακόµα την επιφύλαξή µου, κύριε Υπουργέ. Περι-
µένω να ακούσω τις απαντήσεις σας στα συγκεκριµένα ερωτή-
µατα που σας έθεσα και βάσει των απαντήσεών σας, θα απο-
φασίσουµε και τη δική µας ψήφο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Αµυρά.

Θα συνεχίσουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρόσωπους.
Έχει ζητήσει τον λόγο να µιλήσει πρώτος ο κ. Σαρίδης. Όµως,
βλέπω ότι δεν είναι εδώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω εγώ τώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ναι, αν θέλετε, κύριε
Υπουργέ. Ορίστε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µε τη σηµερινή κύ-
ρωση ανοίγουµε µια νέα σελίδα, θα µπορούσα να πω, στο κε-
φάλαιο της αξιοποίησης των υδρογονανθράκων. 

Η Ελλάδα σήµερα βρίσκει τον βηµατισµό της, έναν κοινό βη-
µατισµό µε χώρες στην ευρύτερη περιοχή όπως είναι η Κύπρος,
το Ισραήλ και η Αίγυπτος, χώρες που έχουν σηµειώσει σηµαντική
πρόοδο στον τοµέα αυτόν εν µέσω µιας πολύ σηµαντικής και κα-
θοριστικής µετεξέλιξης του χώρου της νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου σε χώρο εν δυνάµει παραγωγής υδρογονανθράκων.

Να υπενθυµίσω ότι η ενεργειακή στρατηγική της χώρας είναι
λίγο ως πολύ σαφής και δεδοµένη. Αυτό είναι προφανές εφόσον
έχουµε υπογράψει τη Συµφωνία του Παρισιού και ταυτόχρονα
είµαστε από τις ευρωπαϊκές χώρες που ζητάµε τον ενεργειακό
σχεδιασµό το 2030 για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ανοίγω παρένθεση για να απαντήσω και στην υποτιθέµενη κα-
θυστέρηση του ενεργειακού σχεδιασµού. Ενεργειακό σχεδιασµό
θα υποβάλλουν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες το 2018 στο πλαίσιο
των δεσµεύσεων που θα αναλάβουµε και των στόχων που θα συ-
ναποφασίσουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2030 και το 2050.
Το λέω αυτό διότι είναι ένας ενεργειακός σχεδιασµός που όλες
οι χώρες υποχρεούµαστε να κάνουµε, που έχει έναν συγκεκρι-
µένο τρόπο, µία δοµή και αποτυπώνει και ποσοτικούς δείκτες και
µέτρα ενεργειακής πολιτικής, προκειµένου να επιτευχθούν αυτοί
οι δείκτες και µια σειρά από άλλα πράγµατα. Άρα, είναι ένα συγ-
κεκριµένο, θα έλεγα, φορµάτ ενεργειακού σχεδιασµού, το οποίο
καλούµαστε να κάνουµε. Υπενθυµίζω ότι η Ελληνική Επιτροπή
ξεκίνησε τη δουλειά της την περασµένη εβδοµάδα. 

Κλείνω αυτήν την παρένθεση, λοιπόν, και λέω: µε δεδοµένο ότι
η Ελλάδα υποστηρίζει ότι η Ευρώπη πρέπει να αποκτήσει υψη-
λούς στόχους όσον αφορά στη συµµετοχή των ΑΠΕ και την εξοι-
κονόµηση ενέργειας, τους δύο πυλώνες για το 2030 και δεσ-
µευτικούς για όλες τις χώρες, είναι αυτονόητο ότι η στρατηγική
µας θα πάει σε µια πολύ µεγάλη διείσδυση των ΑΠΕ µέχρι το
2030, γύρω στο 50% και ότι το ενεργειακό µας µείγµα θα αλλάξει
και πολύ περισσότερα θα γίνουν στην εξοικονόµηση ενέργειας.

Υπ’ αυτούς τους όρους και υπ’ αυτές τις συνθήκες νοµίζω ότι
ενώ η ενεργειακή στρατηγική είναι δεδοµένη, το θέµα των υδρο-
γονανθράκων έχει ένα ξεχωριστό στοιχείο, διότι όλη αυτή η µε-
τάβαση που θα γίνει -και µε την οποία συµφωνούµε- θα έχει και
υδρογονάνθρακες στη µεγάλη µεταβατική περίοδο των τριάντα
έως σαράντα χρόνων. 

Άρα, είναι απόλυτα σεβαστή η θέση των φίλων οικολόγων, οι
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οποίοι καταστατικά διαφωνούν στην αξιοποίηση υδρογονανθρά-
κων. Θεωρώ ότι πρέπει να σεβαστούµε την καταστατική τους
θέση, αλλά και τη συµβολή τους στον τρόπο που συζητάµε γενι-
κώς όλα τα θέµατα της ενέργειας είτε στην αποµείωση της πυ-
ρηνικής ενέργειας µε αυτό που γίνεται πλέον στη Γερµανία και
αλλού είτε στην απανθρακοποίηση ή και στην ιδέα ότι ο κόσµος,
οι οικονοµίες και οι κοινωνίες µας µπορούν να κινηθούν µε πολύ
ταχύτερους ρυθµούς προς µια άλλη κατεύθυνση. Αυτή η πλευ-
ρά, λοιπόν, είναι απόλυτα σεβαστή. 

Επανέρχοµαι στην Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση είχε δεσµευτεί
από την αρχή ότι θα προχωρήσει στην αξιοποίηση των υδρογο-
νανθράκων, ένα τεράστιο στοιχείο πλούτου. Οφείλουµε, λοιπόν,
εµείς να προχωρήσουµε συντεταγµένα και να οδηγηθούµε στην
καλύτερη δυνατή αξιοποίηση αυτού του πλούτου του υπεδά-
φους µας.

Θα σταθώ λίγο στον τρόπο που προσεγγίσαµε. Είναι προφα-
νές ότι η νοµοθεσία είχε προηγηθεί και ότι είχαν προηγηθεί και
οι προκηρύξεις για τα είκοσι οικόπεδα. Όµως, να επισηµάνω, για
µια ακόµα φορά, τη διαφορά στον τρόπο που προσεγγίζουµε
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις: Και η προκήρυξη τότε ήταν
διαφορετική, µε αποτελέσµατα που πρέπει να τα αξιολογήσουµε,
γιατί στα περισσότερα οικόπεδα υπήρξε ενδιαφέρον, αλλά και ο
τρόπος µε τον οποίο εµφανίστηκε στους Έλληνες πολίτες ως το
νέο Ελντοράντο της Ελλάδας, το οποίο έδωσε και τροµερά νού-
µερα για το µέλλον. Μακριά, λοιπόν, σε αντίθεση µε µας που τα
τελευταία τρία χρόνια και σήµερα δεν θα πανηγυρίσουµε ούτε
για νούµερα ούτε για υποσχέσεις για ένα µελλοντικό Ελντοράντο
-δεν το κάναµε το προηγούµενο διάστηµα, δε θα το κάνουµε και
σήµερα- και θα επιβεβαιώσουµε, για µία ακόµη φορά, ότι αντι-
µετωπίζουµε το θέµα αυτό µε µεθοδικότητα, σοβαρότητα και νη-
φαλιότητα, κυρίως διαφάνεια και ιδιαίτερη µέριµνα για την
αυστηρή προστασία του περιβάλλοντος. 

Σήµερα, κατ’ αρχάς -και πρέπει να είµαστε όλοι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση - πρέπει να έχουµε µία καλύτερη εικόνα των κοιτα-
σµάτων, του είδους τους και των δυνατοτήτων που υπάρχουν.
Χωρίς αυτήν την εικόνα νοµίζω ότι οποιαδήποτε άλλη µελλοντο-
λογία τείνει να γίνει προβληµατική. 

Το δεύτερο δε σηµαντικό είναι ότι έχουµε για πρώτη φορά ση-
µαντική εµπλοκή ενεργειακών οµίλων διεθνούς βεληνεκούς. Οι
συµβάσεις που φέρνουµε σήµερα προς κύρωση είναι µε δύο
πολύ σηµαντικές εταιρείες παγκοσµίως τη γαλλική «TOTAL» και
την ιταλική «EDISON». Παράλληλα, το ενδιαφέρον για την
έρευνα και την εκµετάλλευση στην Κρήτη, όπως γνωρίζετε, προ-
έκυψε µόλις πριν από λίγους µήνες από την «EXXON MOBIL», η
οποία διαδικασία προχώρησε σε χρόνο ρεκόρ: Καλύφθηκε η
δουλειά που έπρεπε να κάνει η χώρα µας, δηµοσίευσε επί τρείς
µήνες στην Ευρώπη, στην εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Η προκήρυξη του διαγωνισµού που έχει γίνει κλείνει στις 5 Μαρ-
τίου. Και  υπενθυµίζω ότι πολύ σύντοµα θα έχουµε την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας του διαγωνισµού. 

Ταυτόχρονα, λοιπόν, µε τη δεύτερη αξιοποίηση αυτών, βήµα
προς βήµα, µε τη συµµετοχή των συµβάσεων που φέρνουµε σή-
µερα και την νότια Κρήτη, όλα τα υπόλοιπα οικόπεδα, τα οποία
–επαναλαµβάνω- στην, κατά την γνώµη µας, βιαστική πρώτη προ-
κήρυξη έµειναν χωρίς ενδιαφέρον, προχωράµε στην απόκτηση
νέων δεδοµένων γι’ αυτά και πιθανόν επανασχεδιασµού τους,
προκειµένου να διερευνηθούν µε πιο αξιόπιστο τρόπο εάν έχουν
προοπτική και µπορούµε να τα πολλά να επαναπροκηρύξουµε
µε διαφορετικό τρόπο. 

Τώρα, πάω στα θέµατα που άπτονται αυτού του θεσµικού
πλαισίου. Όπως ξέρετε, βέλτιστες πρακτικές άλλων χωρών, κυ-
ρίως –επαναλαµβάνω- της Νορβηγίας και της Κύπρου, ήταν
µέρος της συζήτησης µας και της τεχνογνωσίας µας και αποτέ-
λεσαν µέρος των διαπραγµατεύσεων, ειδικά για το «Block 2» και,
ως εκ τούτου, σήµερα τα επιπρόσθετα κενά που µπορεί να υπάρ-
ξουν στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο τα µελετάµε, προκειµένου
η νοµοθεσία µας να είναι απόλυτα ευθυγραµµισµένη –επαναλαµ-
βάνω- κυρίως και µε τη νοµοθεσία της Κύπρου, που έχουµε µε-
λετήσει πολύ, και µε τις πρακτικές της Νορβηγίας. Υπενθυµίζω
ότι δεν υπήρξε καθυστέρηση. Προηγούµενες συµβάσεις, οι
οποίες υπεγράφησαν το 2014, χρειάστηκε να περάσουν έξι

µήνες για να έρθουν στη Βουλή.
Για να διευκρινίσω και κάτι άλλο όσον αφορά στις συµβάσεις

όπως είναι σήµερα. Η κριτική ακούστηκε από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. Οι βασικοί νόµοι που δεν χρειάζεται να ενσωµατωθούν µέσα
στις συµβάσεις, αλλά έχουν ισχύ και δεν υπάρχει µ’ αυτήν την
έννοια κενό στις συµβάσεις -αφορά στους ν.4374/16, 4403/16-,
που ενσωµάτωσαν τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2013/50
και 2013/34 αντίστοιχα και που αφορούν στη διαφάνεια και δη-
µοσιοποίηση στοιχείων και καταστάσεων εταιρειών, αποτελούν
ήδη νόµους του κράτους που εφαρµόζονται, δίχως να απαιτείται
η επανάληψή τους στο σώµα των συµβάσεων. Συνεπώς δεν
υπάρχει κενό στο θέµα των συµβάσεων αυτών.

Όσον αφορά στα δύο µοντέλα, ο νόµος που υπήρχε από την
προηγούµενη κυβέρνηση προβλέπει και τα δύο µοντέλο. Τα
υπενθυµίζω. Είναι η σύµβαση µίσθωσης, lease agreement, αυτές
που εφαρµόζουµε ως χώρα και οι σηµερινές που έρχονται προς
επικύρωση, και η σύµβαση διάθεσης παραγωγής, production
share agreement. Το δηµόσιο εκεί συµµετέχει και στην εκµετάλ-
λευση, µοιράζεται όµως και το όποιο ρίσκο.

Τα είπα επ’ αφορµή διαφόρων δηµοσιευµάτων του συντηρητι-
κού Τύπου. Ένα αστειάκι είπα και το πήρε πολύ σοβαρά, ότι γε-
νικά ο συντηρητικός Τύπος έχει µια τάση να µην αναγνωρίζει τα
καλά πράγµατα που κάνει η Κυβέρνηση. Τώρα, για παράδειγµα
στην επικύρωση των συµβάσεων, επειδή µάλλον είναι ένα καλό
πράγµα, απ’ ό,τι φαίνεται, φαντάστηκαν κάποιοι στον συντηρη-
τικό Τύπο ότι θα µπορούσαν να καταγγείλουν την Κυβέρνηση ότι
σκέφτεται «µοντέλο Βενεζουέλας». Έχει αρνητικό πρόσηµο η Βε-
νεζουέλα τελευταία, υποθέτω. Έκανα το αστειάκι γιατί δεν έγρα-
ψαν «µοντέλο Κύπρου» σκέφτεται ο Υπουργός Σταθάκης και ο
ΣΥΡΙΖΑ για το µέλλον, γιατί και η Κύπρος εφαρµόζει το ίδιο µον-
τέλο.

Να επανέλθουµε σοβαρά και να θέσουµε ευθέως για µία
ακόµη φορά αυτά που σας είπα και στην επιτροπή. Οι συµβάσεις
µίσθωσης είναι πιο κατάλληλες για ανώριµες οικονοµίες, που δεν
έχουν συσσωρεύσει τεχνογνωσία, εµπειρία και κυρίως έχουν να
κάνουν µε τα οικονοµικά δεδοµένα της κάθε εκµετάλλευσης. Συ-
νεπώς, είναι η πιο κατάλληλη µορφή και αυτή χρησιµοποιείται.
Ενώ αντίθετα, οι συµβάσεις διάθεσης παραγωγής εφαρµόζονται
κατά κύριο λόγο σ’ αυτές που έχουν ή πολύ µεγάλα αποθέµατα
–είναι γνωστά- ή έχουν συσσωρεύσει τεχνολογία ή µε αυτήν την
έννοια επιλέγονται από αυτές τις χώρες και για αυτό ανέφερα
επί µακρόν τις αραβικές χώρες που τη χρησιµοποιούν, τη Βενε-
ζουέλα επίσης που τη χρησιµοποίησε. Να θυµάστε και τα ιστο-
ρικά δεδοµένα, ότι όλη η πολιτική σύγκρουση στη Βενεζουέλα
έγινε γι’ αυτό το θέµα, διότι η Βενεζουέλα από το ’50 είχε το pro-
duction share agreement. Στη δεκαετία του ’90, µε διάφορες πιέ-
σεις αµερικανικές, πήγε στο lease agreement. Η σύγκρουση
µεταξύ των δύο πολιτικών πόλων στη Βενεζουέλα αφορούσε
αυτό, την επαναφορά του production share agreement που έγινε
µε τον Τσάβες.

Άρα, αντί να ιδεολογίζουν διάφοροι µ’ όλα αυτά και να µην
αναγνωρίζουν κάποια πράγµατα που πρέπει να γίνονται όπως γί-
νονται, καλό θα είναι να το διευκρινίσουµε για µία ακόµη φορά.
Οι συµφωνίες είναι όλες lease agreement και οι επόµενες θα συ-
νεχίσουν να είναι lease agreement, έως ότου κριθεί από οποιαδή-
ποτε πολιτική ηγεσία στο µέλλον ότι υπάρχουν συνθήκες µιας
πιο επωφελούς κατάστασης, εξετάζοντας το δεύτερο µοντέλο.
Επαναλαµβάνω ότι ο νοµοθέτης έχει και τα δύο µοντέλα µέσα.

Τώρα, ποιος κάνει τη διαχείριση όλου αυτού του θέµατος και
των συµβάσεων κ.λπ.; Όπως ξέρετε, η «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙ-
ΣΤΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ» που προβλεπόταν στον
νόµο του ’11 πρακτικά δεν είχε τεθεί σε λειτουργία. Ήταν ουσια-
στικά ανενεργή. Εµείς κινητοποιήσαµε αυτήν την εταιρεία, εννοώ
πως ορίστηκε πρόεδρος, διευθύνων σύµβουλος, αντιπρόεδρος
κ.λπ. το 2016.

Σήµερα διαθέτει υπόσταση, γραµµατεία, νοµική σύµβουλο,
εξειδικευµένο προσωπικό και κ.ο.κ.. Εµείς ως Υπουργείο µετα-
φέρουµε από τον περασµένο Μάιο σταδιακά, από την αντίστοιχη
διεύθυνση που είχε το Υπουργείο, το σύνολο των αρµοδιοτήτων
και του περιεχοµένου που προβλέπεται να το διαχειρίζεται πλέον
η ΕΔΕΥ. 
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Η ΕΔΕΥ προφανώς θα λειτουργεί µε τη µεγαλύτερη ευελιξία.
Προσοµοιάζει περισσότερο στον ιδιωτικό τοµέα. Παραµένει υπό
την επίβλεψη του Υπουργείου µας και ταυτόχρονα τα θέµατα
ασφάλειας -θα σταθώ πιο κάτω στο περιβάλλον- αποτελούν και
µέρος µιας πρώτης ουσιαστικής µελέτης που κάνει η ΕΔΕΥ µε
τους Νορβηγούς. Μάλιστα αυτές τις µέρες παρουσιάζονται τα
πρώτα αποτελέσµατα. Συνεπώς, η ΕΔΕΥ θα αναλάβει de facto
αναπτυσσόµενη όλη τη διαχείριση αυτού του θέµατος, το οποίο
µέχρι τώρα γινόταν από το Υπουργείο. 

Πάµε στα θέµατα της προστασίας του περιβάλλοντος. Από την
αρχή είχαµε θέσει το θέµα να είναι συµβατό µε τις άλλες δρα-
στηριότητες της χώρας, τον τουρισµό και πολλές άλλες. Εκεί
διατυπώνονται πάρα πολλές υπερβολικές φοβίες. Υπενθυµίζω
ότι η περιοχή του Πρίνου είναι επί δεκαετίες αντικείµενο αξιοποί-
ησης. Εκεί είχαµε το ανάποδο. Δεν εµπόδισε την ανάπτυξη του
τουρισµού, που ήταν πολύ σηµαντική στην ευρύτερη περιοχή της
Καβάλας. Άρα, υπάρχουν προϋποθέσεις, αρκεί να υπάρχουν οι
κανόνες και η ασφάλεια την οποία πρέπει να παράγει η εφαρ-
µογή της νοµοθεσίας µας.

Νοµίζω ότι έχουµε κάνει δύο πράγµατα: Πρώτον, η Ελλάδα
έχει ενσωµατώσει πλήρως -το υπογραµµίζω το «πλήρως»- όλη
τη σχετική ευρωπαϊκή νοµοθεσία που είναι η αυστηρότερη διε-
θνώς και η οποία έχει παραχθεί µετά τα ατυχήµατα που είχαν
συµβεί διεθνώς. Ως εκ τούτου, έχει ενσωµατώσει ένα πολύ µε-
γάλο µέρος επιπρόσθετων µηχανισµών ασφαλείας, εξαιρετικά
σηµαντικό. Τι σηµαίνει αυτό ανάµεσα στα άλλα; Οι εταιρείες κα-
λούνται εξ αρχής να εκπονούν σχέδια µεγάλων κινδύνων και
αυτό αφορά κάθε µονάδα εκµετάλλευσης που πρέπει να έχει εκ-
πονήσει το δικό του σχέδιο αντιµετώπισης ενδεχόµενων κινδύ-
νων και αυτά να αποτελούν µέρος του ελέγχου που γίνεται για
τη λειτουργία αυτών των µονάδων.

Καταθέτω ένα σχετικό έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπρόσθετα, οι περιβαλλοντικές µελέτες γίνονται διαδοχικά
για κάθε επιµέρους στάδιο και για κάθε δραστηριότητα η οποία
υπάρχει σε όλες τις φάσεις. Επίσης, ο ανάδοχος έχει την υπο-
χρέωση να δηµιουργήσει ξεχωριστή µονάδα περιβάλλοντος σε
κάθε εγκατάσταση. Όποια εγκατάσταση και να υπάρξει, θα πρέ-
πει να υπάρχει µονάδα περιβάλλοντος την οποία να την έχει εν-
τάξει στο οργανόγραµµα, να την έχει στελεχώσει και αυτή να
είναι σε διαρκή επαφή µε τις τοπικές κοινωνίες και να διαθέτει
ελεύθερα προς πρόσβαση σε κάθε ενδιαφερόµενο όλα τα δεδο-
µένα που συγκεντρώνει. Από ό,τι µου λένε οι συνεργάτες µου,
αυτό αφορά και την προστασία από θαλάσσια είδη τα οποία είναι
µέρος της διαδικασίας αυτής. Δηλαδή, θα πρέπει να υπάρχει ει-
δική µέριµνα, σε συνεννόηση και σε συνεργασία µε αντίστοιχους
φορείς που γνωρίζουν αυτό το θέµα.

Για τις περιοχές «NATURA», όπως ξέρετε, η Ελλάδα είναι στο
28%. Οι συµβάσεις του παρελθόντος περιείχαν ειδικές πρόνοιες
για τις περιοχές «NATURA» πλην όµως αυτές ήταν περισσότερο
περιγραφικές. Το καθεστώς αυτό ισχύει για τις τρεις από τις συµ-
βάσεις που φέρνουµε σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου λίγα λεπτά, κύριε Πρόεδρε, για να µπορέσω να
κάνω και λίγο κριτική στη Νέα Δηµοκρατία που µου αρέσει πολύ
να επιτίθεµαι τελευταία. 

Η ελληνική ιδιαιτερότητα διατηρεί ακόµα πιο αυστηρές ρυθµί-
σεις. Η συγκεκριµένη -αναφέροµαι στο θαλάσσιο Block 2- εξαιρεί
ρητά τις περιοχές «NATURA» και µάλιστα προβλέπει ζώνη ασφα-
λείας ένα χιλιόµετρο απ’ αυτές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Υπενθυµίζω επίσης ότι ένα από τα νοµοσχέδια που θα έρθουν
πολύ σύντοµα στη Βουλή αφορά και στη θαλάσσια χωροταξία.
Είναι ένα νέο νοµοσχέδιο-τοµή το οποίο οφείλουµε ως χώρα να
εισάγουµε. Νοµίζω ότι είµαστε η τελευταία χώρα στην Ευρώπη
που δεν το έχει εισάγει.

Σχετικά µε το «fracking», θέλω να διαβεβαιώσω πως καµµία
από τις συµβάσεις δεν προβλέπει την εφαρµογή. Δεν πρόκειται
να γίνει εκµετάλλευση µε τη µέθοδο «fracking». Πέρα από την ξε-
κάθαρη δική µας θέση, κάτι τέτοιο δεν είναι αποδεκτό. Οι ειδικοί
αναφέρουν πως δεν έχουν γεωλογικούς σχηµατισµούς που να
το απαιτούν. Είναι ανοικτό στο µέλλον -σε άλλη νοµοθεσία φυ-
σικά- για να καταλαγιάσουµε τις αγωνίες που εκφράστηκαν από
τον τελευταίο οµιλητή και φίλο.  

Τα οφέλη για την κοινωνία έχουν διατυπωθεί. Τα ανταποδοτικά
οφέλη από την έρευνα, νοµίζω, αναλύθηκαν από τους εισηγητές.

Μπορώ, λοιπόν, να κλείσω την οµιλία µου µε µια µικρή επίθεση
στη Νέα Δηµοκρατία, µιας και έθεσε θέµα ότι δεν κάνουµε την
πολιτική της. Αυτό το ακούω εδώ και τρία χρόνια. Πραγµατικά
λυπάµαι που άλλαξε η κυβέρνηση το 2015 και δεν κερδίσατε
εσείς, αλλά κερδίσαµε εµείς. Κερδίζοντας εµείς, ακόµα και στο
θέµα των ιδιωτικοποιήσεων, κάνουµε άλλα πράγµατα από αυτά
που κληρονοµήσαµε από εσάς:

Κληρονοµήσαµε τη «µικρή» ΔΕΗ και την ακυρώσαµε. Προχω-
ράµε στην αποεπένδυση της ΔΕΗ, µε ένα διαφορετικό σχέδιο,
κατά τη γνώµη µας πολύ καλύτερο από το «µικρή» ΔΕΗ που ακυ-
ρώσαµε.

Πήραµε την ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ µε τους δικούς σας
όρους και την ακυρώσαµε. Κάναµε τον ΑΔΜΗΕ µε 51% στο δη-
µόσιο ενώ εσείς πουλάγατε το 66%. Φέραµε στρατηγικό επεν-
δυτή µε εξαιρετικά υψηλό αντίτιµο. Ήταν διαφορετικού τύπου
προσέγγιση.

Με τον ΔΕΣΦΑ είχατε κάνει µια ιδιωτικοποίηση η οποία έµεινε
µετέωρη. Είπατε ότι εµείς φταίµε που έµεινε µετέωρη, επειδή ο
κακός Υπουργός της εποχής άλλαξε κάτι σε µια νοµοθεσία. Εν
τω µεταξύ, διαπιστώθηκε ότι η Ευρώπη τον ενέκρινε.

Σήµερα ολοκληρώνεται ο νέος διαγωνισµός του ΔΕΣΦΑ. Ελ-
πίζω ότι σε λίγες µέρες θα µπορούµε να συγκρίνουµε τι διαφο-
ρετικά πράγµατα έγιναν µε τη µία ή µε την άλλη εκδοχή.

Μας «φάγατε» µε το Ελληνικό δύο χρόνια: να παρακάµψουµε
την αρχαιολογική υπηρεσία, να παρακάµψουµε τα δασαρχεία,
να ακολουθήσουµε παράτυπες διαδικασίες. Σήµερα υπεγράφη
το προεδρικό διάταγµα µε την έγκριση του ΣτΕ, µε όλες τις νό-
µιµες διαδικασίες στη θέση, µε την έγκριση του Κεντρικού Αρ-
χαιολογικού Συµβουλίου, µε την έγκριση του κεντρικού συµβου-
λίου του Υπουργείου µου, µε την έγκριση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος κ.ο.κ..

Άρα, ναι, υπάρχουν διαφορές. Σε όλα τα πράγµατα υπάρχουν
διαφορές. 

Ο «Αστέρας» τρεις φορές είχε απορριφθεί στον ΣτΕ. Εµείς το
κάναµε και προχωράει. Επιτέλους ξεκινάει άµεσα. Μεγάλες επι-
τυχίες.

Η Ακαδηµία Πλάτωνος τα ίδια κ.λπ..
Άρα η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή, ποτέ δεν πίστευα ότι

εσείς στη Νέα Δηµοκρατία µπορείτε να χειριστείτε αυτά τα θέ-
µατα µε αξιοπιστία, µε διαφάνεια και κυρίως µε αποτελεσµατι-
κότητα. Δυστυχώς, και στα θέµατα αυτά, όπως και σήµερα, η
Κυβέρνησή µας δείχνει έναν άλλο δρόµο τον οποίον οι πολίτες
θα τον εκτιµήσουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Δένδιας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ευχαριστήσω και εσάς που ευ-

γενώς ζητήσατε να προταχθείτε, διότι έτσι είχα την ευκαιρία να
ακούσω την τοποθέτησή σας και ιδίως -πρέπει να σας πω- την
κατακλείδα της τοποθέτησής σας, τις αναφορές σας στη Νέα
Δηµοκρατία, και να αισθανθώ ιδιαίτερα ευχαριστηµένος.

Αν κατάλαβα, κύριε Υπουργέ, ο βασικός πυρήνας αυτής της
κατακλείδας, η οποία µάλιστα σας ευχαριστεί πολύ, µιας και µας
είπατε ότι τον τελευταίο καιρό σας αρέσει να επιτίθεστε στη Νέα
Δηµοκρατία, έχει να κάνει µε το ότι είσαστε αποδοτικότεροι από
εµάς στις ιδιωτικοποιήσεις. Αυτό είπατε. Είπατε δηλαδή ότι πα-
ραλάβατε τα πράγµατα στα οποία εµείς δεν ήµασταν επαρκείς
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και ορθοί και ότι εσείς...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Καλά, τώρα. Εντάξει. «Διαφορετικά» είπα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Στη ΔΕΗ, βεβαίως, πώς τα έχετε κατα-

φέρει ο Θεός να φυλάξει, αλλά εν πάση περιπτώσει δεν είναι
αυτή η έννοια της σηµερινής συζήτησης.

Το Ελληνικό το καυχηθήκατε ότι το πάτε πάρα πολύ γρήγορα.
Γενικά είπατε ότι επί των ηµερών σας ο λαός θα εκτιµήσει τα σχέ-
δια επενδύσεων, τα οποία εσείς φέρνετε σε πέρας.

Δεν είναι έτσι όπως το λέτε, αλλά δεν έχω κανένα πρόβληµα
να σας καλωσορίσω σε µία νέα εποχή σκέψης και να σας προ-
σκαλέσω στην πραγµατικότητα, την οποία προφανώς όχι µέχρι
το 2015 αγνοούσατε, αλλά και αρκετοί Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης, στην οποία συνυπηρετείτε, αγνοούν και µέχρι σήµερα. Διότι,
παραδείγµατος χάριν, εγώ έχω δει Υπουργό κλαίοντα -έστω διά
λόγου- για τα θέµατα του Ελληνικού, έχω δει Υπουργό κλαίοντα
για τα θέµατα των ιδιωτικοποιήσεων.

Ειλικρινά, λοιπόν, σας λέω ότι χαίροµαι πάρα πολύ που έρχε-
στε εσείς σήµερα και µας λέτε ότι µπαίνουµε στο ευγενές πεδίο
συναγωνισµού ως προς τα θέµατα αποδοτικότητας στις ιδιωτι-
κοποιήσεις. Είµαι βέβαιος ότι ο διάλογος στο µέλλον θα διεξά-
γεται ακριβώς σε αυτό το επίπεδο: ποιος είναι καλός στις ιδιω-
τικοποιήσεις, ποιος είναι καλός και βοηθάει την ελεύθερη οικο-
νοµία, κ.λπ..

Με την ευκαιρία, βέβαια, καλωσορίζω και τη γαλήνη µε την
οποία εκφραστήκατε και διατυπώσατε την οµιλία σας, γιατί η
µέρα δεν το πολυεπιτρέπει. Αν δεν απατώµαι, η Κυβέρνησή σας
είναι µείον άλλους δύο Υπουργούς. 

Μάλιστα, σήµερα το νοµοθέτηµα το οποίο συζητάµε, κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται µε µια πολυτελή και αργή διαδικασία. Θα εί-
χατε παρατηρήσει ότι το πρόγραµµα ήταν για µία ώρα µόνο.
Αυτό το οποίο κάνουµε αυτήν τη στιγµή είναι ότι καλύπτουµε και
τον χρόνο του άλλου νοµοθετήµατος, το οποίο είχε υπογράψει
ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Παπαδηµητρίου, και το οποίο βε-
βαίως άρον άρον απεσύρθη, διότι δεν φέρει την υπογραφή
υπάρχοντος Υπουργού.

Επίσης, καλύπτουµε τη γενική κατάσταση της Κυβέρνησης, η
οποία δεν θα έλεγα ότι είναι και σπουδαία, κύριε Υπουργέ. Εγώ
δεν έχω λόγο να αναφερθώ στο νοµοθέτηµα ιδιαίτερα. Δεν έχω
λόγο να αναφερθώ στο νοµοθέτηµα, διότι µε επιµέλεια και µε
απόλυτη επάρκεια το έκανε ο εισηγητής µας, ο κ. Κατσαφάδος,
προηγουµένως. 

Αυτό το οποίο θέλω να πω πάντως και το οποίο παρατήρησα
στην οµιλία του Υπουργού είναι ότι διέθεσε δυόµισι περίπου
λεπτά για να επιδαψιλεύσει τρυφερότητα και αγάπη στους δύο
συναδέλφους, οι οποίοι καταψηφίζουν το νοµοθέτηµα, να δηλώ-
σει απόλυτο σεβασµό στις απόψεις τους, κατανόηση, σχεδόν πε-
ρηφάνεια για το γεγονός ότι καταψηφίζουν το νοµοθέτηµα το
οποίο εισηγείται. Είναι και αυτός ένας τρόπος να κυβερνάς: να
ευχαριστείς αυτούς που καταψηφίζουν το νοµοθέτηµά σου και,
φαντάζοµαι, να µην ευχαριστείς αυτούς που το υπερψηφίζουν.
Είναι και αυτός ένας τρόπος διαρκούς αντίφασης µε την οποία
πορευόµαστε προς το µέλλον, κύριε Υπουργέ.

Εγώ απλώς σαν κατάληξη θα ήθελα να σας πω ότι η κατά-
σταση της ελληνικής οικονοµίας απεικονίζεται στο ελληνικό οµό-
λογο. Εάν µου τα λένε καλά σήµερα, είναι 4,37%. Η κατάσταση
της Πορτογαλίας, για να πάρουµε µια άλλη χώρα που έχει βγει
από το µνηµόνιο, σήµερα είναι 2,1%. Δηλαδή, είµαστε εκατόν
κάτι τοις εκατό χειρότερα από τους Πορτογάλους. Φαντάζοµαι
και αυτό είναι κάτι για το οποίο µια Κυβέρνηση µπορεί να υπε-
ρηφανεύεται και να λέει «εµείς στην οικονοµία σκίζουµε κ.λπ.».

Δεν θέλω να καταναλώσω πολύ χρόνο των συναδέλφων, θα
ήθελα όµως µε την ευκαιρία, γιατί ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος είµαι υποχρεωµένος να έχω και µία ευρύτερη θεώρηση
των πραγµάτων, να αναφερθώ και στο γενικότερο κλίµα που
υπάρχει στην Ελλάδα αυτές τις ηµέρες. Αναφέροµαι σε αυτά τα
οποία ξέρετε όλοι, στα ζητήµατα της δηµόσιας ασφάλειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες το βράδυ βανδαλίστηκε η
οδός Ερµού. Και εάν καλά µε πληροφορούν, υπήρξε και µία κα-
τάληψη στην «ΑΥΓΗ» Όµως, για αυτό δεν είµαι σίγουρος. Είµαι
βέβαιος ότι εσείς της Πλειοψηφίας θα το ξέρετε καλύτερα.

Όµως, έτσι µε πληροφόρησαν. 
Επίσης, ξέρετε ότι χθες υπήρξε µια βόµβα στη Γλυφάδα, η

οποία ήταν ακόλουθο και προσοµοίαζε µε την άλλη βόµβα στο
Μαρούσι προ ολίγων ηµερών.

Επίσης, προχθές υπήρξε µία δολοφονία στη Φωκίωνος Νέγρη.
Ρίχτηκε µία χειροβοµβίδα στο Αστυνοµικό Τµήµα της Καισαρια-
νής και µάλιστα ήταν τέτοια η εγρήγορση που εγένετο αντιληπτή
η χειροβοµβίδα αργότερα, θεωρηθείσα µάλιστα ως ξεκαθάρισµα
λογαριασµών -αν είναι δυνατόν!- οπωροπωλείου.

Επίσης, κατελήφθη η πρυτανεία του Πανεπιστηµίου Αθηνών
και οι χρυσαυγίτες επετέθησαν σε ένα στέκι αντιεξουσιαστών,
όπου συνάδελφος στη δικηγορία, η κ. Ελευθερία Τοµπατζόγλου,
τραυµατίστηκε. Για όσους δεν την γνωρίζουν θα ήθελα να πω ότι
είναι η συνάδελφος, η οποία ασκεί την πολιτική αγωγή στη δίκη
για τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα.

Στις 25 Φεβρουαρίου είχαµε κάτι που νοµίζω ότι αποτελεί πα-
νευρωπαϊκή πρωτοτυπία. Εγώ δεν το έχω ξανακούσει ποτέ.
Υπήρξε παρέµβαση αντιεξουσιαστών έξω από την οικία του κ.
Παπαδήµου, του πρώην Πρωθυπουργού. Ποιο ήταν το αντικείµε-
νο; Διαµαρτυρόµαστε εναντίον του θύµατος για τη µεταγωγή του
βοµβιστή θύτη. Αυτό, ειλικρινά σας λέω, ουδέποτε έχει ξανακου-
στεί, τουλάχιστον δεν έχει φτάσει στα αφτιά µου, στην Ευρώπη
ή σε άλλη χώρα στον πολιτισµένο κόσµο, να εγκαλείται το θύµα
για τη µεταγωγή του θύτη.  

Επίσης, βέβαια, λίγες µέρες πριν είχε υπάρξει άλλη «παρέµ-
βαση» έξω από το σπίτι της Εφέτου της κ. Κλάπα. Και σε όλα
αυτά -αναφέροµαι στις τελευταίες δέκα µέρες, µη νοµίζετε ότι
έχω πλατειάσει- θα ήθελα να σας προσθέσω αρκετές βόµβες µο-
λότοφ το σαββατοκύριακο, αλλά αυτό συνηθίζεται πια. Είναι ένα
στοιχείο του τουριστικού προορισµού που ονοµάζεται Κέντρο
των Αθηνών.  

Αυτά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αποτελούν κατά την Κυβέρνηση
δείγµατα µιας χώρας η οποία επιστρέφει στην κανονικότητα. Μά-
λιστα, δεν µπορώ παρά να θυµηθώ εδώ την οργισµένη παρουσία
του κ. Τσίπρα, πριν από δύο µήνες, στην προ ηµερησίας που είχε
προκαλέσει ο κ. Μητσοτάκης, όπου απευθύνθηκε στον κ. Μητσο-
τάκη έντονα, καταγγέλλοντάς τον, σχεδόν, γιατί είχε προκαλέσει
τη συζήτηση, ωσάν να µην υπήρχε θέµα δηµόσιας ασφάλειας
στην Ελλάδα. Και µάλιστα, για να αποστοµώσει τον κ. Μητσο-
τάκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός είχε κάνει
το εξής απίστευτο. Είχε επικαλεστεί στοιχεία εξαµήνου ως στοι-
χεία έτους, πήρε, δηλαδή, τα στοιχεία του µισού 2017, τα παρου-
σίασε ως στοιχεία του έτους και είπε στον κ. Μητσοτάκη ότι
έχουµε µείωση σε όλους τους δείκτες.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να επανέλθουµε στη σοβα-
ρότητα και στο θλιβερό του γεγονότος, αυτή τη στιγµή στη χώρα
δεν υφίσταται δηµόσια ασφάλεια, όπως αυτή τη στιγµή στη χώρα
δεν υφίσταται και σωφρονιστικό σύστηµα. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Καταλαβαίνουµε όλοι ότι αυτό είναι ένα θέµα που δια-
περνά την κοινωνία κι αποτελεί απαραίτητο στοιχείο και µιας
ευρωπαϊκής χώρας. 

Βέβαια, άκουσα τον κύριο Υπουργό να υπερασπίζεται τη Βε-
νεζουέλα, εµµέσως, σε πρώτη αναφορά του λόγου του, αµέσως,
σε δεύτερη αναφορά του λόγου του. Φαντάζοµαι ότι αυτό είναι
κατάλοιπο του παλιού ΣΥΡΙΖΑ. Μάλλον θα διέφυγε ή κάποιος εκ
των συνεργατών του έχουν αντιληφθεί ότι άλλαξαν οι καιροί και
το πρώτο κοµµάτι της οµιλίας αφορούσε τις ιδιωτικοποιήσεις, το
έβαλε εκεί. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, επειδή δεν έχουµε την πρόθεση η
Ελλάδα να µετατραπεί σε Βενεζουέλα, θα πρότεινα στην Κυβέρ-
νηση –και το λέω µε απόλυτη σοβαρότητα- να επανέλθει στην
πραγµατικότητα. Δεν είναι δυνατόν να γίνει ανεκτή αυτή η κατά-
σταση. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι υποχρεωµένη να κάνει ό,τι µπορεί για
να προασπίσει, µε τον δικό της συνταγµατικό ρόλο, την περιου-
σία, τη ζωή, την ακεραιότητα των Ελλήνων πολιτών. Η κατάστα-
ση, ως έχει, δεν είναι ανεκτή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε για την
οικονοµία του χρόνου. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ρωτήσω
κάτι τον κύριο Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο, κύ-
ριε Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, απλώς ήθελα να διευ-
κρινίσω κάτι για τα περιβαλλοντικά, για τις µελέτες. Έχει γίνει
µόνο η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Δεν
έχουν γίνει οι επιµέρους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κάθε κοµµάτι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, αλλά ήδη έχουν αρχίσει έρευνες σε
διάφορα σηµεία της Ηπείρου, χωρίς να συνοδεύονται από τις
επιµέρους περιβαλλοντικές µελέτες. Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µαράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε

ότι είµαι µέλος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, προ-
ερχόµενος, όµως, από τους Οικολόγους Πράσινους και σήµερα
θα µιλήσω για τη θέση της οικολογίας, για τη θέση των Οικολό-
γων Πράσινων σε αυτά τα ζητήµατα που συζητάµε.

Συζητάµε την Κύρωση των Συµβάσεων µίσθωσης µε πετρελαϊ-
κές εταιρείες για τέσσερις περιοχές της χώρας, Άρτα, Πρέβεζα,
Αιτωλοακαρνανία, Βορειοδυτική Πελοπόννησο και στη θαλάσσια
περιοχή, στο Ιόνιο, βορειοδυτικά της Κέρκυρας. Οι συµβάσεις
αυτές αφορούν την παραχώρηση των δικαιωµάτων έρευνας όσο
και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων.

Όπως δήλωσα στη συνεδρίαση της επιτροπής, η θέση του
κόµµατος των Οικολόγων Πράσινων και ηµών των δύο Βουλευ-
τών, του Γιώργου Δηµαρά και του Γιώργου Τσιρώνη, ως οικολό-
γων και µέλων των Οικολόγων Πράσινων, είναι αρνητική.     

Η απόφασή µας είναι να καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. Οι Οι-
κολόγοι Πράσινοι είναι αντίθετοι στις εξορύξεις υδρογονανθρά-
κων και γενικά και ειδικά για τις συγκεκριµένες περιοχές. Και για
τις συγκεκριµένες περιοχές, βεβαίως, είναι αντίθετη η Οικολο-
γική Κίνηση Πάτρας, πολλοί φορείς της Ηπείρου, το WWF κ.λπ..

Είναι στον πυρήνα της πολιτικής οικολογίας η προστασία της
φύσης, η δράση κατά της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και η οικο-
δόµηση βιώσιµης οικονοµίας. Πρόκειται, επίσης, για θέµα αρχής
και για τους Ευρωπαίους Πράσινους, αλλά και το παγκόσµιο
Πράσινο Κίνηµα. 

Η αντίθεσή µας βασίζεται στους εξής λόγους: Πρώτος και βα-
σικός λόγος είναι η άµεση ανάγκη αλλαγών στο ενεργειακό µον-
τέλο, για την αντιµετώπιση του προβλήµατος της κλιµατικής
αλλαγής του πλανήτη. Είναι ένα πρόβληµα που αφορά όλους
µας, αλλά και τις επόµενες γενιές. 

Οι εξορύξεις πετρελαίου πρέπει να αποτελέσουν παρελθόν,
ειδικότερα επειδή η χώρα µας είναι πλούσια σε ενεργειακούς πό-
ρους και ανανεώσιµες πηγές. Γι’ αυτό και επιµένουµε ότι θα
έπρεπε ήδη να έχει προχωρήσει θεσµικά ο νέος µακροχρόνιος
ενεργειακός σχεδιασµός µε πολύ πιο γρήγορα βήµατα απεξάρ-
τησης από τα ορυκτά καύσιµα.

Είναι κοινός τόπος πλέον πώς οι σηµαντικές κλιµατικές αλλα-
γές αποτελούν τον µεγαλύτερο κίνδυνο για τον πλανήτη και τη
ζωή του ανθρώπου πάνω σε αυτόν. Για πρώτη φορά φαίνεται ένα
περιβαλλοντικό πρόβληµα να απειλεί το φυσικό θεµέλιο των κοι-
νωνιών. 

Η µέχρι σήµερα, όµως, αντίδραση της ανθρωπότητας είναι εν-
τελώς άτολµη. Αυτό που λείπει είναι η αποφασιστικότητα των κυ-
βερνήσεων των περισσοτέρων κρατών να προχωρήσουν άµεσα
και από κοινού στις απαραίτητες αλλαγές πολιτικής στους βασι-
κότερους τοµείς της οικονοµικής δραστηριότητας, ώστε να προ-
στατευθεί αποτελεσµατικά το παγκόσµιο κλίµα.

Οι εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου δεν είναι απλά η αιτία
της αλλαγής του κλίµατος. Είναι και το σύµπτωµα του βρώµικου,
σπάταλου και παράλογου µοντέλου παραγωγής και κατανάλω-
σης που ακολουθείται δεκαετίες τώρα. 

Η πρωτοφανής κλιµατική απειλή που αντιµετωπίζουµε, πρέπει
να µετατραπεί σε µία ευκαιρία για συνολική επαναξιολόγηση του
µοντέλου αυτού. Πρέπει να οδηγήσει σε έναν επανακαθορισµό
αυτού που εννοούµε ευηµερία και διαγενεακή δικαιοσύνη. Πρέ-

πει να οδηγήσει σε µια άµεση στροφή των οικονοµιών µας προς
βιώσιµη κατεύθυνση.

Μία τέτοια στροφή θα οδηγήσει ταυτόχρονα και σε έξοδο από
τη σηµερινή οικονοµική και κοινωνική κρίση, δηµιουργώντας εκα-
τοµµύρια πράσινες θέσεις εργασίας. Επιπλέον, θα ελαχιστοποι-
ήσει την ενεργειακή, πολιτική και οικονοµική εξάρτηση από τις
χώρες παραγωγούς των ορυκτών καυσίµων. Τα αποτελέσµατα
της υπερθέρµανσης του πλανήτη γίνονται όλο και πιο αισθητά
και οδηγούν ήδη σε ερηµοποίηση τεράστιες εκτάσεις σε πολλές
περιοχές.

Δεν είναι τυχαίο ότι µέχρι το 2013 και την προσφυγική κρίση
λόγω του πολέµου στη Συρία, οι κλιµατικοί πρόσφυγες ήταν η
πιο πολυπληθής οµάδα προσφύγων. Χιλιάδες συνάνθρωποί µας
που δεν µπορούσαν να καλλιεργήσουν τη γη τους, εγκαταλεί-
πουν τον τόπο τους σε αναζήτηση καλύτερης τύχης. Η Ελλάδα,
σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΗΕ, ανήκει στις δεκαοχτώ πιο τρωτές
περιοχές του πλανήτη εξαιτίας της κλιµατικής αλλαγής. 

Οι καθοριστικότερες επιπτώσεις θα έχουν να κάνουν µε τη µεί-
ωση των βροχοπτώσεων, την ένταση των καιρικών φαινοµένων
και τη γρήγορη εξάτµιση και µη απορρόφηση από το έδαφος.
Θα έχουµε επιτάχυνση των φαινοµένων ερηµοποίησης περιοχών,
µείωσης της γεωργικής παραγωγής, µειωµένη ροή ποταµών και
διαθεσιµότητα υδάτινων πόρων, ενώ τα δάση θα είναι ευάλωτα
σε καταστροφικές µέγα πυρκαγιές. Η άνοδος της µέσης θερµο-
κρασίας θα συνοδευτεί από συχνότερα και εντονότερα κύµατα
καύσωνα.

Η Γαλλία απαγόρευσε τις εξορύξεις σε στεριά και θάλασσα.
Επίσης, η Νορβηγία ενώ έχει κάνει ένα πρόγραµµα περιορισµού,
τώρα προχωράει στην πλήρη κατάργησή τους. Και πρέπει να
πούµε ότι από πολλά χρόνια η Νορβηγία παράγει όλο το ηλε-
κτρικό ρεύµα από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και εξάγει µά-
λιστα ηλεκτρικό ρεύµα. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να συγκριθούµε.

Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο είµαστε αντίθετοι στις εξο-
ρύξεις υδρογονανθράκων στη χώρα µας, είναι οι σοβαροί περι-
βαλλοντικοί κίνδυνοι. Είναι άµεσα συνδεδεµένοι µε τις εξορύξεις
σε χερσαίες περιοχές, όπως είναι η Ήπειρος, όπου ήδη προχω-
ρούν οι έρευνες µε επιπτώσεις στα αποθέµατα του υπογείου
νερού. 

Κρίσιµους θεωρούµε τους κινδύνους για τις περιπτώσεις εξο-
ρύξεων υδρογονανθράκων στις θάλασσες, για την πλούσια βιο-
ποικιλότητα, τα ιχθυοαποθέµατα, αλλά και τις συνέπειες στον
τουρισµό.

Γνωρίζουµε καλά ότι δεν υπάρχει η έννοια της απόλυτης προ-
στασίας. Και η ανησυχία µας αυτή εντείνεται συνεχώς, διότι ως
χώρα έχουµε σοβαρές ελλείψεις στο υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο
και στους µηχανισµούς εποπτείας και ελέγχων.

Ως διεθνής εµπειρία είναι αρνητική ακόµη και σε χώρες που
έχουν καλύτερη οργάνωση ελεγκτικών µηχανισµών. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα είναι η µεγάλη καταστροφή στον Κόλπο του
Μεξικού αλλά και το δικό µας ατύχηµα, του Σαρωνικού, που δεν
έγινε µεν από τη διαδικασία εξόρυξης, αλλά καράβια πάνε και
έρχονται µεταφέροντας και πυκνώνουν οι µεταφορές ορυκτών
και καυσίµων.

Ο τρίτος λόγος που είµαστε αντίθετοι στις εξορύξεις των
υδρογονανθράκων, είναι ότι δεν πιστεύουµε στα τελικά οικονο-
µικά οφέλη από τις εξορύξεις, αν συνεκτιµηθούν όλοι οι παρά-
γοντες. Θεωρούµε ότι υπάρχουν αρνητικές επιπτώσεις στις υφι-
στάµενες, αλλά και αναπτυσσόµενες παράλληλες οικονοµικές
δραστηριότητες, όπως ο τουρισµός, η παραγωγή προϊόντων ποι-
οτικών προδιαγραφών κ.λπ.. Γιατί δίνεται η εικόνα ότι θα λυθεί
το οικονοµικό πρόβληµα της χώρας από αυτή τη διαδικασία εξο-
ρύξεων πετρελαίου και γενικώς υδρογονανθράκων. 

Ακόµη τονίζουµε ότι η σωρευτική και ταυτόχρονη κύρωση συµ-
βάσεων παραχώρησης σε πολλές περιοχές της χώρας δεν είναι
επιλογή που έχει χαρακτηριστικά οικονοµικής βιωσιµότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε δύο λεπτά.
Τέταρτος λόγος είναι η ηθική ευθύνη, η αίσθηση δικαίου απέ-

ναντι στις επόµενες γενιές. Με βάση τα παραπάνω στο θέµα
αυτό εκφράζουµε τη διαφωνία µας στις υπογραφείσες συµβά-
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σεις και καταψηφίζουµε, όπως είπα και εγώ και ο κ. Τσιρώνης,
το νοµοσχέδιο αυτό.

Γνωρίζουµε ότι είµαστε αντίθετοι στην κυρίαρχη πολιτική αν-
τίληψη, που είναι θέση σχεδόν όλων των κοµµάτων. Αυτή είναι η
ουσιώδης διαφορά της πολιτικής της οικολογίας και των Οικο-
λόγων Πράσινων που αµφισβητούν το κυρίαρχο παραγωγικό
µοντέλο και το υπόδειγµα ζωής που έχει διαµορφώσει αυτό το
µοντέλο. 

Η λύση για βιώσιµη οικονοµία στον τοµέα της ενέργειας είναι
ο γενικός αναπροσανατολισµός των οικονοµικών πόρων και της
εργασίας σε εξοικονόµηση ενέργειας, κτήρια, µεταφορές, βιο-
µηχανική παραγωγή, και µεγαλύτερη στροφή σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας µε αποκεντρωµένα χαρακτηριστικά. Και σε αυτή
την κατεύθυνση πολύ σωστά ψηφίστηκε ο νόµος για ενεργειακές
κοινότητες.

Συνάδελφοι, στα χέρια µας είναι το µέλλον του πλανήτη, στα
χέρια του κάθε πολίτη, του κάθε Βουλευτή, του κάθε Υπουργού
και είναι θέµα ευθύνης. «Να αγαπάς την ευθύνη, να λες: «Εγώ
µονάχος µου έχω χρέος να σώσω τη γη. Αν δεν σωθεί, εγώ
φταίω»». Νίκος Καζαντζάκης.

Δηλώνουµε ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, αλλά θα ήθελα
να αναφερθώ και σε δύο παρατηρήσεις. Ο κ. Αρβανιτίδης λέει
ότι άλλες καθυστερήσεις στις ενέργειες και στην εξόρυξη υδρο-
γονανθράκων δεν θα µας συγχωρήσει η ιστορία. Απαντώ: Η Παγ-
κόσµια Ιστορία, κύριε Αρβανιτίδη, θα γράφει «µαύρες» σελίδες
για τον παραλογισµό «των έλλογων όντων», που λέγονται άνθρω-
ποι, γιατί ως ανόητοι έκοψαν το κλαδί όπου κάθονταν, γιατί µε
δικές τους πράξεις οδηγήθηκαν στην αυτοκαταστροφή, χάρη
µιας ψεύτικης ευηµερίας, που δεν είναι ευηµερία. Είναι ευηµερία
των ψυχιατρείων και της εξαθλίωσης της µεγάλης πλειοψηφίας
του παγκόσµιου πληθυσµού.

Θέλω να πω στον κ. Κατσαφάδο ότι µου αρνήθηκε το συνταγ-
µατικό δικαίωµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµαρά, ολο-
κληρώστε. Φαντάζοµαι ότι οι οικολόγοι έχουν θέση υπέρ της
καλής χρήσης του χρόνου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μου αρνήθηκε το συνταγµατικό δικαίωµα της ψήφου κατά συ-

νείδηση, βάσει των θεµελιωδών αρχών της πολιτικής της οικο-
λογίας. Γιατί; Γιατί η στάση µου ξεφεύγει από το αρχηγικό
µοντέλο του κόµµατός του και της άρνησης της διάκρισης των
εξουσιών Βουλής και Κυβέρνησης που εµείς πιστεύουµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ο κ. Καρράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Οι κυρώσεις, οι οποίες έρχονται στη Βουλή για να πάρουν τη

µορφή τυπικού νόµου, βεβαίως ως προς τους τεχνικούς και οι-
κονοµικούς όρους έχουν συζητηθεί, ήδη τόσο στην επιτροπή όσο
και στην Ολοµέλεια. 

Η δική µου ένσταση συνίσταται στο έλλειµµα ενηµέρωσης, το
οποίο µε τον τρόπο που νοµοθετείτε, προέκυψε. Γίνοµαι πιο συγ-
κεκριµένος: Δεν είναι κυρώσεις διεθνούς χαρακτήρα, διεθνείς
συµβάσεις της χώρας, ούτως ώστε να πούµε ότι θα µπορούµε
µε την ταχύτατη διαδικασία να τις συζητήσουµε στη Βουλή και
να τις εκδώσουµε ως νόµο.

Είναι κυρώσεις, είναι συµβάσεις ουσιαστικά ιδιωτικού δικαίου
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και εταιρειών και εποµένως,
είχαν το περιεχόµενο, ώστε να ακολουθηθεί η συνήθης διαδικα-
σία στις επιτροπές, να ακουστούν οι απόψεις των φορέων, να
γίνει η επεξεργασία και να συνοδεύονται και από ένα κείµενο νο-
µοθετικό και όχι µόνο να έρχεται ένα άρθρο και να λέει ότι κυ-
ρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η σύµβαση, που ήδη έχει ολο-
κληρωθεί, για την οποία αντικείµενο δεν έχει κανένα πλέον η
Βουλή να πει, παρά µόνο «ναι» ή «όχι». 

Έτσι, λοιπόν, περιορίζεται ο ρόλος της Βουλής στη συγκεκρι-
µένη διαδικασία, για τον λόγο ότι είτε µπορεί να απορρίψει κανείς
συνολικά είτε να αποδεχθεί συνολικά. Παρέµβαση στο κείµενο
της σύµβασης δεν µπορεί να κάνει. Στο κάτω κάτω, αυτές οι συµ-

βάσεις ήδη έχουν αποκτήσει δεσµευτικότητα για το ελληνικό
κράτος ως αντισυµβαλλόµενο ιδιωτικών εταιρειών. Και αρχίζουν
τα ερωτήµατα. Ήταν αναγκαίο; Θα µου πείτε, η διεθνής πρακτική
το επιβάλει πολλές φορές. Όµως, µη φθάνουµε µέχρι του ση-
µείου εκείνου που αφαιρούµε εξουσίες κοινοβουλευτικές.

Θα πω, λοιπόν, δυο παραδείγµατα. Εδώ συζητήθηκε ο τρόπος
του µισθώµατος, ποιος θα είναι ο υπολογισµός του µισθώµατος,
αν θα είναι µε την παραγωγή σε είδος ή αν θα είναι έναντι χρη-
µατικού ανταλλάγµατος. Ήταν κάτι το οποίο θα µπορούσε να συ-
ζητηθεί και να αναλυθεί. Με τον τρόπο, όµως, που έρχεται δεν
δύνεται καµµία δυνατότητα συζήτησης και αντίθετα δεσµεύεται
το κράτος για το µέλλον να ξανακολουθήσει το ίδιο µοντέλο,
ακόµη και αν διαφοροποιηθούν οι συνθήκες, αλλάξουν ή κριθεί
στη διαδροµή ότι ήταν ανεπιτυχές το µοντέλο το οποίο επιλέχ-
θηκε, διότι πλέον θα αρχίσουµε να παραβιάζουµε την αρχή της
ισότητας.

Θα δώσω ένα ακόµα παράδειγµα. Αυτές οι εταιρείες, οι γνω-
στές, οι πετρελαϊκές, µετασχηµατίζονται καθηµερινά. Εδώ είναι
απλές κοινοπραξίες. Δεν έχουν καν οι περισσότερες, νοµική, ίδια,
προσωπικότητα. Θα αρχίσουν οι συναλλαγές στο µέλλον, να µε-
ταβιβάζονται ποσοστά, να µεταβιβάζονται δικαιώµατα. Έχει λόγο
το ελληνικό κράτος σ’ αυτά να αρνηθεί ή απλώς θα ακολουθεί
την πεπατηµένη και θα λέµε ότι η χ’ εταιρεία –για να µην ανα-
φέρω τα ονόµατα των εταιρειών- µεταβίβασε εκ του ποσοστού
της στην κοινοπραξία 20% µε τίµηµα -ξέρω εγώ- 500 εκατοµµύ-
ρια ή 1 δισεκατοµµύριο, από τα οποία δεν θα πάρει ποτέ κράτος;
Δεν θα τα πάρει ποτέ το κράτος. 

Δεν έχουµε αντιρρήσεις, βεβαίως, µε την έννοια της εκµετάλ-
λευσης των υδρογονανθράκων. Έχουµε αντιρρήσεις, όµως, για
την έννοια της ελάχιστης απόδοσης στο κράτος, διότι τουλάχι-
στον –προσωπική γνώµη εκφράζω αυτή την στιγµή- είναι ελάχι-
στη η απόδοση των ανταλλαγµάτων. Βεβαίως, θα µου απαντήσει
κανείς, ναι, διότι αφού θα προηγηθούν ερευνητικές εργασίες,
δεν µπορούµε να έχουµε τα αποτελέσµατα εκ προοιµίου και επο-
µένως, τελούν υπό την αίρεση του αποτελέσµατος και όχι υπό
την υποχρεωτικότητα των συµβάσεων.

Έχει, όµως, την κυριαρχική εξουσία το ελληνικό κράτος να πα-
ραχωρήσει δικαιώµατα ερευνών στην αρχή και µετά να επιφυ-
λαχθεί του δικαιώµατος της διαπραγµάτευσης, σ’ ένα ελάχιστο
έστω περίγραµµα όρων το οποίο θα έχει περιγραφεί µε τη σύµ-
βαση ερευνών. Δηλαδή, η σύµβαση παραχώρησης θα µπορεί να
είναι προσύµφωνο παραχώρησης για το µέλλον, υπό την επιφύ-
λαξη όρων. 

Εδώ µας έρχεται ένα πακέτο, λοιπόν, το οποίο λέει επτά χρό-
νια ερευνών σε τρία στάδια, µετά θα ακολουθήσει ένα στάδιο εί-
κοσι πέντε ετών εκµετάλλευσης, εάν και εφόσον υπάρχουν τα
αποτελέσµατα και κρίνονται ικανοποιητικά, µε δυο πενταετείς
παρατάσεις. Οι όροι, όµως, της παραχώρησης της µίσθωσης
όρων συµφωνούνται έστω και λίγο εναλλακτικά από τώρα. Νο-
µίζω, λοιπόν, ότι αυτό είναι πάρα πολύ πρόωρο και απλώς δίνει
το δικαίωµα και ίσως ενδεχόµενα αποτελεί ένα κίνητρο και για
άλλες µελλοντικές παραχωρήσεις, αλλά κατά την προσωπική
µου άποψη -και θα επιµείνω- δεν εξασφαλίζει τα συµφέροντα του
ελληνικού δηµοσίου, ιδιαίτερα στον τοµέα των υδρογονανθρά-
κων, για τον λόγο ότι δεν γνωρίζουµε τι κρύβεται. Δεν το γνωρί-
ζουµε. Κάποιες ελάχιστες προκαταρκτικές έρευνες έχουν γίνει,
αλλά είναι αναγκαίες οι περαιτέρω έρευνες.

Πάµε παρακάτω. Αυτά όλα θα επέµενα ότι πρέπει να έχουν εν-
ταχθεί σ’ ένα σχέδιο εθνικής στρατηγικής για τους ορυκτούς πό-
ρους. Μιλάµε για σχέδιο εθνικής στρατηγικής για την ενέργεια.
Μάλιστα, ποµπωδώς, προ ηµερών, η Κυβέρνηση δηµοσίευσε µία
πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία πράξη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου συνιστά µία εθνική επιτροπή για την ενέργεια
και για το κλίµα. Τη διάβασα. Είναι ένα παράρτηµα των δηµοσίων
υπηρεσιών. Δεν µπορεί να φτιάξει µία εθνική επιτροπή µε 9/10
γενικούς γραµµατείς, τουτέστιν πολιτικές θέσεις και έναν - δύο
εµπειρογνώµονες ιδιώτες, της επιλογής πάλι του Υπουργού.

Έχω την αίσθηση ότι αυτά δεν µπορούν να αποδώσουν. Χρει-
άζεται, τουλάχιστον για τους υδρογονάνθρακες, δεδοµένης της
γεωπολιτικής θέσης της Ελλάδας, δεδοµένης της ατµόσφαιρας
η οποία υπάρχει γύρω ή της έντασης που υπάρχει και των ενερ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΘ’ - 28 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5627



γειακών διόδων που θα υπάρξουν στο µέλλον, να έχουµε µια
εθνική στρατηγική και όχι να σπεύδουµε αυτήν τη στιγµή να πα-
ραχωρούµε. Να παραχωρήσουµε, αλλά να επιφυλαχθούµε και
για κυριαρχικά δικαιώµατα. 

Δεν µπορώ να δεχτώ ότι η διεθνής πρακτική προβλέπει το µεν
ή το δε, διότι αυτή τη στιγµή δεν αξιοποιούµε το στρατηγικό ση-
µείο, στο οποίο βρίσκεται η Ελλάδα. Δεχόµεθα τυπικές συµβά-
σεις, οι οποίες είναι των πετρελαϊκών εταιρειών –οφείλω να το
πω- διότι διάβασα τους όρους. Δυστυχώς, δεν µπόρεσα να δια-
βάσω και τις τέσσερις. Διάβασα τη µία τουλάχιστον και είδα ότι
είναι ταυτόσηµοι οι όροι. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να επιβάλλουµε
όρους. Δεν έχουµε σχέδιο εθνικής στρατηγικής για τον ορυκτό
πλούτο -κάνω µία παρένθεση και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-,
όπως αντίστοιχα δεν είχαµε σχέδιο για τον ορυκτό πλούτο των
µεταλλευτικών και λατοµικών προϊόντων, των λατοµικών ορυ-
κτών. 

Ήρθε προ µηνός -και λιγότερο ίσως- ένας νόµος, ο οποίος
έβαλε µέσα διατάξεις που αφορούν διαρθρωτικές µεταρρυθµί-
σεις -λέει- του προγράµµατος οικονοµικής προσαρµογής και άλ-
λαξε ουσιαστικά τη λειτουργία της λατοµικής δραστηριότητας
στην Ελλάδα, η οποία είναι από τις ελάχιστες που δεν χρήζουν
τραπεζικού δανεισµού, που δεν έχουν υπερχρεωµένες επιχειρή-
σεις, που έχουν προοπτική εξαγωγική. Και τι έκανε; Το µόνο που
πέτυχε -βεβαίως, αυτό θα συζητηθεί στο µέλλον πάρα πολύ- είναι
να θέσει υπό οµηρία τις υφιστάµενες υγιείς επιχειρήσεις. Εδώ
πλέον θα πρέπει να εκφράσω προβληµατισµό αν υπήρχε πρό-
θεση για αλλαγή του σκηνικού πλέον στον τοµέα αυτόν. Δεν το
γνωρίζω, δεν το υποστηρίζω, αλλά και δεν το απορρίπτω. 

Αν, λοιπόν, ακολουθούµε και στους υδρογονάνθρακες ανάλο-
γες επιδερµικές ενέργειες, φοβούµαι ότι δεν εξυπηρετούµε τα
συµφέροντα της χώρας και δεν επιτυγχάνουµε το επιθυµητό
αποτέλεσµα. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Καρρά.
Ο κ. Κασιδιάρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής

Αυγής, έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Θα ξεκινήσω µε την καταγγελία µίας τρο-

µοκρατικής επίθεσης, που έλαβε χώρα σήµερα το πρωί στο Ηρά-
κλειο της Κρήτης, όπου µία εγκληµατική συµµορία, µία εγκλη-
µατική οργάνωση, ένα τάγµα εφόδου της άκρας Αριστεράς, στις
8.00’ η ώρα το πρωί, σε ώρα αιχµής, επιτέθηκε στα γραφεία του
Κόµµατος της Χρυσής Αυγής στο Ηράκλειο Κρήτης, προξένησε
σοβαρότατες φθορές. Έσπασαν την πόρτα µε τσεκούρια και βα-
ριοπούλες και µετά ανέβηκαν από την εξωτερική σκάλα στον
πρώτο όροφο και κατέστρεψαν τα γραφεία στο εσωτερικό τους.
Συνοδεία της Αστυνοµίας! Καµµία σύλληψη, καµµία προσαγωγή
µε την απόλυτη κάλυψη της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ!

Δεν υπήρξε, βεβαίως, καµµία καταδίκη από τα πολιτικά κόµ-
µατα. Διότι αυτές οι επιθέσεις, οι τροµοκρατικές επιθέσεις σε
βάρος της Χρυσής Αυγής, είναι βούτυρο στο ψωµί των ανθελλη-
νικών κοµµάτων, τα οποία διοικούν σήµερα την Ελλάδα. 

Άκουσα από τη Νέα Δηµοκρατία προηγουµένως να ψελλίζει
κάτι περί επίθεσης Χρυσαυγιτών. Καλά κάνει και τα λέει αυτά ο
εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί θα κληθεί να τα πει
και στο δικαστήριο, όταν του κάνουµε αγωγή. Και ξέρετε, στο
αστικό δεν υπάρχει κάλυψη από βουλευτική ασυλία. Δεν υπάρχει
η κάλυψη που παρέχει ο Τσίπρας µε το να µην φέρνει τις δικο-
γραφίες της Νέας Δηµοκρατίας, όπως τη δικογραφία για τον Σα-
µαρά και τις εντολές του σε εισαγγελείς για τις προφυλακίσεις
Βουλευτών της Χρυσής Αυγής. Θα έρθει στο αστικό η Νέα Δη-
µοκρατία, ο εκπρόσωπός της, να µας εξηγήσει σχετικά µε αυτές
τις ψευδείς, ανυπόστατες και άθλιες συκοφαντίες, τις οποίες
εξαπέλυσε σε βάρος µας. 

Πάµε, λοιπόν, στο σηµερινό ζήτηµα, που είναι µείζον ζήτηµα
για την οικονοµία της Ελλάδος και για την εθνική µας ανεξαρτη-
σία. Είναι το ζήτηµα της ενέργειας. Εδώ και δεκαετίες η Χρυσή
Αυγή φωνάζει ότι η βάση για την άνθιση της ελληνικής οικονο-
µίας είναι η ενέργεια, είναι οι υδρογονάνθρακες, είναι το πετρέ-
λαιο και το φυσικό αέριο, που περικλείονται στην Αποκλειστική
Οικονοµική Ζώνη. 

Κάποτε, όταν τα λέγαµε αυτά, ήµασταν φασίστες και χουντι-
κοί, σύµφωνα µε το πολιτικό σύστηµα της διαφθοράς. Σήµερα,
όταν πλέον οι πάντες, όλες οι διεθνείς δυνάµεις, όλοι οι διεθνείς
τοκογλύφοι, όλα τα πανεπιστήµια του κόσµου, έχουν οµολογήσει
ότι εντός της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης της Ελλάδος πε-
ρικλείεται ένας θησαυρός ορυκτού πλούτου, δεν µιλάει κανείς. 

Και εδώ οι αριθµοί είναι συγκεκριµένοι. Εις ό,τι αφορά την
ΑΟΖ, εις ό,τι αφορά τις περιοχές όπου κρύβεται ο υποθαλάσσιος
πλούτος της Ελλάδος, δεν είναι τυχαίο ότι το σηµερινό νοµοσχέ-
διο αναφέρεται µόνο στη δυτική Ελλάδα, στην περιοχή των Ιωαν-
νίνων, του Κατάκολου, της Ηλείας και δεν τολµά, βεβαίως, να
κάνει η Βουλή καµµία αναφορά στη χρυσοφόρο υποθαλάσσια
περιοχή νοτίως της Κρήτης, στην περιβόητη Λεκάνη του Ηροδό-
του, που είναι η φυσική συνέχεια των κοιτασµάτων της κυπρια-
κής Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης, για την οποία τόσος
θόρυβος γίνεται στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τελευταία.

Στη συγκεκριµένη περιοχή, λοιπόν, για την οποία δεν τολµά να
πει λέξη ούτε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ούτε οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ παλαιότερα, σύµφωνα µε έγ-
κριτους καθηγητές ελληνικών πανεπιστηµίων, σύµφωνα µε τους
επαΐοντες, υπάρχουν τεράστια ενεργοφόρα κοιτάσµατα. 

Συγκεκριµένα, ο καθηγητής κ. Φώσκολος µιλάει για τρεισήµισι
τρισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα φυσικού αερίου, δηλαδή -µετα-
φράζω σε χρήµα- 437 δισεκατοµµύρια δολάρια σε είκοσι πέντε
χρόνια εργασιών, τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας σε πρω-
τογενή και δευτερογενή τοµέα. Ο κ. Αβραάµ Ζεληλίδης, καθηγη-
τής Γεωλογίας του Πανεπιστηµίου Πατρών, µιλάει για κάλυψη
της ενεργειακής αυτάρκειας της Ευρώπης για δεκαετίες από τη
Λεκάνη του Ηροδότου.

Εδώ, βεβαίως, δεν έρχεται τυχαία πλέον το γερµανικό κράτος,
γιατί γνωρίζουν ότι έχουν ανάγκη τα ελληνικά κοιτάσµατα για να
σπάσει το µονοπώλιο της Ρωσίας. Για να τροφοδοτηθεί η γερ-
µανική βιοµηχανία και η οικονοµία έχουν ανάγκη τα ελληνικά κοι-
τάσµατα. Το κόστος αυτό, τα 437 δισεκατοµµύρια δολάρια, που
λέει ο καθηγητής κ. Φώσκολος, το έχει υπολογίσει εδώ και µια
πενταετία και η Deutsche Bank. Μάλιστα, σήµερα οι Γερµανοί
στέλνουν και πάλι ωκεανογραφικό. Στέλνουν και πάλι ένα πλοίο
για να κάνει τις σχετικές έρευνες νοτίως της Κρήτης, στην Απο-
κλειστική Οικονοµική Ζώνη της Ελλάδος.

Υπάρχει τεράστιο ενδιαφέρον από ενεργειακούς κολοσσούς
και η δουλειά εκεί µπορεί να γίνει µόνο µε δύο. Δεν µπορεί να
γίνει ούτε µε τους Ιταλούς. Ήταν απόλυτα λανθασµένη ενέργεια
να δοθεί το Οικόπεδο 3 της κυπριακής ΑΟΖ στην «ENI» και στο
ιταλικό κράτος, διότι οι Ιταλοί δεν κάνουν για τις δουλειές αυτές.
Απεδείχθησαν λίγοι. Οι Γάλλοι ήταν πολύ πιο συνεπείς. Το Γαλ-
λικό Πολεµικό Ναυτικό µε µία φρεγάτα του περιφρούρησε τη γε-
ώτρηση της «TOTAL». Οι Ιταλοί δεν ήταν ικανοί να πράξουν κάτι
τέτοιο. Η δουλειά στη Λεκάνη του Ηροδότου, στην ελληνική ΑΟΖ,
µπορεί να γίνει µόνο µε την «EXXONMOBIL» ή την «GAZPROM»,
µε όποιον πλειοδοτήσει για την ακρίβεια.

Δείτε πόσο εύθραυστες είναι οι διεθνείς ισορροπίες. Οι Ρώσοι
πριν από έναν χρόνο και κάτι µε την κατάρριψη του Sukhoi Su-
24 από την τουρκική πολεµική αεροπορία ήταν ένα βήµα πριν τον
πόλεµο µε τους Τούρκους και σήµερα φαίνεται να είναι εταίροι
των Τούρκων. Τα οικονοµικά συµφέροντα είναι αυτά που καθο-
ρίζουν τις εξελίξεις στη διεθνή γεωπολιτική σκακιέρα και εδώ η
Ελλάδα µε αυτό το τεράστιο όπλο που έχει στα χέρια της θα
έπρεπε να διαπραγµατεύεται στα ίσια µε τις δύο υπερδυνάµεις,
Αµερικανούς και Ρώσους, για το ποιος θα κάνει µαζί µας αυτή τη
δουλειά.

Βέβαια, πώς µπορεί να γίνει µια τέτοια διαπραγµάτευση αν η
Βουλή δεν έχει τολµήσει ακόµη να ψηφίσει τον νόµο που η
Χρυσή Αυγή από το 2012 έχει καταθέσει στο αρµόδιο Υπουργείο,
τον νόµο περί ανακηρύξεως της ελληνικής Αποκλειστικής Οικο-
νοµικής Ζώνης; Σε µια µόνο ηµέρα η ελληνική Βουλή µπορεί µε
απόλυτη πλειοψηφία να ψηφίσει την ανακήρυξη της ελληνικής
ΑΟΖ µε βάση το Δίκαιο της Θάλασσας, µε βάση την αρχή της
µέσης γραµµής για την περιοχή από τις εκβολές του Έβρου
µέχρι και το Καστελόριζο, διότι µε βάση το Διεθνές Δίκαιο κάθε
κατοικηµένη νήσος, κάθε κατοικηµένη νησίδα δικαιούται ΑΟΖ.
Με βάση το Δίκαιο της Θάλασσας η Τουρκία δεν έχει κανένα πά-
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τηµα στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο και παραµένει
αποκλεισµένη στις ακτές της. 

Η ενέργεια αυτή είναι πολύ απλή και πρέπει να γίνει και µπορεί
να γίνει σε µια ηµέρα. Ψήφιση του πρώτου νοµοσχεδίου που κα-
τέθεσε ο Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή µπαίνοντας στην ελ-
ληνική Βουλή: «Ανακήρυξη της ελληνικής Αποκλειστικής Οικο-
νοµικής Ζώνης». Η Ελλάδα έτσι γίνεται κυρίαρχη δύναµη στην
Ανατολική Μεσόγειο.

Εν συνεχεία, να υπάρξει υπογραφή συµβάσεων µε την Αίγυπτο
και την Κύπρο, που αναγνωρίζουν τα ελληνικά Δίκαια, που ανα-
γνωρίζουν το Δίκαιο της Θάλασσας, που αναγνωρίζουν την Απο-
κλειστική Οικονοµική Ζώνη που οριοθετείται από το σύµπλεγµα
της Μεγίστης και που αποκλείουν την Τουρκία στα παράλιά της.
Αίγυπτος και Κύπρος και ανακήρυξη της ΑΟΖ στην ελληνική
Βουλή.

Όσα λέγονταν δε για σύµπραξη µε το κράτος του Ισραήλ, απε-
δείχθησαν µε τις τελευταίες εξελίξεις στην κυπριακή ΑΟΖ, η µέ-
γιστη απάτη. Διαφήµιζαν επιχειρήσεις ειδικών δυνάµεων του
Ισραήλ στο όρος Τρόοδος και άξονα Αθηνών – Λευκωσίας - Τελ
Αβίβ. Και τώρα που οι Τούρκοι έστειλαν δύο κορβέτες στην ΑΟΖ
της Κύπρου, οι Εβραίοι ήταν εξαφανισµένοι.

Η συγκεκριµένη υπόθεση, λοιπόν, είναι µια υπόθεση τελει-
ωµένη και δεν χρειάζεται να γίνεται λόγος για οποιαδήποτε σύµ-
πραξη Ελλάδος µε Ισραήλ. 

Η Ελλάς µε τις δυνάµεις της -που είναι επαρκέστατες- µπορεί
να επιβάλλει την εφαρµογή του Διεθνούς Δικαίου στην Ανατολική
Μεσόγειο και µπορεί και οφείλει να ανακηρύξει τα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια, ούτως ώστε το Αιγαίο Πέλαγος να καταστεί κλειστή
ελληνική θάλασσα. 

Εκεί, βέβαια, υπάρχει το τουρκικό casus belli. Και εδώ το ερώ-
τηµα που οφείλουµε να απαντήσουµε είναι εάν υπάρχει πραγµα-
τική απειλή πολέµου εκ µέρους της Τουρκίας, αν δηλαδή
τολµούν να κάνουν πόλεµος σε βάρος της Ελλάδος οι Τούρκοι,
διότι τα κανάλια διαφηµίζουν καθηµερινά τον Ερντογάν, όλη
µέρα βλέπουµε γελοίες δηλώσεις και αφιερώµατα στον Ερντο-
γάν. Δεν υπάρχει άλλη τηλεόραση διεθνώς να παίζει τόσο πολύ
Ερντογάν στα δελτία ειδήσεων όσο η ελλαδική τηλεόραση. Και
αυτό δεν είναι τυχαίο, διότι υπάρχει ανορθόδοξος πόλεµος, υ-
πάρχουν τεράστια τουρκικά κεφάλαια που έχουν µπει στα ελλη-
νικά κανάλια σε επικοινωνιακό επίπεδο. 

Συνεργάτης του Αλαφούζου είναι ένας Τούρκος, αυτός ο
οποίος αποβλακώνει τις µάζες στην Ελλάδα µε κάτι ηλίθια και
χαµηλού επιπέδου ριάλιτι τηλεπαιχνίδια, µε κάτι αθλιότητες που
θέλουν να κάµψουν το εθνικό φρόνηµα των Ελλήνων και την ίδια
ώρα βλέπουµε τον Ερντογάν να παρουσιάζει στρατιωτάκια -αγο-
ράκια και κοριτσάκια- και να απειλεί µε πόλεµο την Ελλάδα. 

Τι γίνεται, λοιπόν -αυτό είναι το ερώτηµα- σε µία περίπτωση
ελληνοτουρκικής σύρραξης; Ποιος θα νικήσει σε έναν ενδεχό-
µενο ελληνοτουρκικό πόλεµο; 

Εδώ ξεκινώ την ανάλυσή µου µε ένα βασικό δεδοµένο: Το
πεδίο του πολέµου -Έβρος, νησιά και Κύπρος- δεν ευνοεί την
ανάπτυξη µεγάλων ικανών δυνάµεων. Δεν ευνοεί, δηλαδή, την
Τουρκία η οποία έχει ποσοτική υπεροχή, αλλά όχι ποιοτική έναντι
των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων. Η νίκη, λοιπόν, σε αυτή την
περίπτωση, η νίκη σε µια ενδεχόµενη ελληνοτουρκική σύρραξη,
σύµφωνα και µε τον µεγάλο καθηγητή Κονδύλη, θα κριθεί από
το πρώτο αποφασιστικό πλήγµα. Θα κριθεί, δηλαδή, σε επίπεδο
κεραυνοβόλου πολέµου. Και εδώ επικαλούµαι τον πατριωτισµό
του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ και των Αρχηγών των Όπλων. 

Δεν µιλάω για τους πολιτικούς, δεν µιλάω για την άθλια, τη γε-
λοία, την κωµικοτραγική εικόνα που δίνει η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, που είναι για να γελάς πραγµατικά. Είναι
σαν τον Σεφερλή στο «Δελφινάριο», όπως εµφανίζεται ο Καµµέ-
νος στις µονάδες. Είχε βάλει και τον Τσίπρα την άλλη φορά στον
«Παρµενίωνα» να φορέσει παραλλαγή. Οι άνθρωποι αυτοί είναι
φυγόστρατοι και αστράτευτοι και δεν αναφέροµαι σε αυτούς.
Αναφέροµαι στους Έλληνες αξιωµατικούς. 

Η λύση για τη νίκη της Ελλάδος σε µία ενδεχόµενη σύρραξη
µε την Τουρκία είναι η µεταφορά ελληνικών δυνάµεων στην
Κύπρο, είναι να σταθµεύουν στο αεροδρόµιο της Πάφου τα ανα-
βαθµισµένα ελληνικά F-16 block 52+, είναι να σταθµεύουν στην

Κύπρο οι πύραυλοι S 300. 
Έτσι, τριπλασιάζεται το στρατηγικό βάθος της Ελλάδος. Έτσι,

όπως έλεγε ο Κονδύλης, θα µπορούσαµε απευθείας να στοχεύ-
ουµε και να δώσουµε ισχυρά πλήγµατα στο µαλακό υπογάστριο
της Τουρκίας. Αυτό υποστηρίζει και το δόγµα της Χρυσής Αυγής
για την εξωτερική πολιτική, το δόγµα του «στρατηγικού βάθους».

Το 1922 χάσαµε τον πόλεµο γιατί φθάσαµε µέχρι την Άγκυρα,
γιατί µέχρι εκεί έπρεπε να φθάσουµε για να πληγούν στις βάσεις
τους οι κεµαλικοί. Και πάλι δεν ήταν βέβαια η νίκη, ακόµα και αν
καταλαµβάναµε την Άγκυρα. 

Σήµερα, εάν µετασταθµεύσουν επαρκείς ελληνικές δυνάµεις
στην Κύπρο, τότε µπορούµε να χτυπήσουµε πέρα από την Άγ-
κυρα, µπορούµε να χτυπήσουµε τις βάσεις της τουρκικής Αερο-
πορίας, που είναι στα βάθη της Μικράς Ασίας µε F-16 block 52+,
µε Mirage 2000-5, που φέρουν τους πυραύλους Scalp, που είναι
πύραυλοι Cruise, που µπορούν να θέσουν στόχους και να κατα-
στρέψουν στόχους, αεροδρόµια, υποδοµές σε βάθος εξακοσίων
χιλιοµέτρων. 

Αυτή είναι η στρατηγική της Χρυσής Αυγής. Και βέβαια, µε αυ-
τή τη στρατηγική, όπως αναλύω, µπορούµε να χτυπήσουµε την
τουρκική Αεροπορία πριν τα αεροσκάφη της σηκωθούν από τα
αεροδρόµια, όπως έκαναν οι Εβραίοι στον Πόλεµο των Έξι Ηµε-
ρών και έπιασαν τους Αιγύπτιους και τους Σύριους στον ύπνο και
τους κατέστρεψαν στη βάση τους. 

Από εκεί και πέρα, η Ελλάς διαθέτει στρατηγικά όπλα, τα οποία
ακόµα δεν διαθέτει η Τουρκία, όπως είναι τα υποβρύχια type 214,
τα οποία έχουν αναερόβια πρόωση, δηλαδή µπορούν για δέκα
µέρες να είναι κάτω από την επιφάνεια της θάλασσας και αό-
ρατα. Και αυτά µπορούν να καταστρέψουν τον τουρκικό στόλο
στη βάση του. 

Αυτό που δεν έγινε δηλαδή το 1821, όταν η πρώτη φάση του
σχεδίου της Φιλικής Εταιρείας ήταν ο εµπρησµός του τουρκικού
στόλου στο λιµάνι της Κωνσταντινούπολης, µπορεί άνετα να γίνει
σήµερα, αν βεβαίως αγοράσουµε τορπίλες για αυτά τα υποβρύ-
χια. Έχουµε το νούµερο ένα στρατηγικό όπλο στον κόσµο, τα
πιο εξελιγµένα υποβρύχια στον κόσµο και η άθλια εδώ συγκυ-
βέρνηση δεν έχει µεριµνήσει να έχουν τορπίλες αυτά τα υποβρύ-
χια, ώστε να καταστρέψουν τον εχθρό.

Από εκεί και πέρα, στο µέτωπο του Έβρου υπάρχουν τα
Apache, τα επιθετικά ελικόπτερα και τα Leopard 2 HEELL. Οι
Τούρκοι δεν διαθέτουν τέτοιο επίπεδο αρµάτων µάχης. Είδαµε
τα τουρκικά άρµατα να καταστρέφονται στο µέτωπο της Αφρίν,
να έχουν υποστεί τεράστια ζηµία από Κούρδους πεζικάριους µε
απλά αντιαρµατικά και να βγαίνει ο Ερντογάν να κλαίγεται και να
λέει ότι του φταίει ο κακός καιρός –που έχει 20 βαθµούς ζέστη-
και ότι θα φτιάξει τηλεκατευθυνόµενα άρµατα όπως το Drone,
λες και ο πόλεµος είναι play station. Εκεί φαίνεται η γελοιότητα
της πολυδιαφηµισµένης τουρκικής πολεµικής µηχανής. 

Υπάρχουν επίσης στο ελληνικό οπλοστάσιο τα αυτοκινούµενα
πυροβόλα Panzer Howitzer. Αυτά είναι πολύ εξελιγµένα συστή-
µατα, τα καλύτερα στον κόσµο, µε έξυπνα αυτοκινούµενα, αυτο-
κατευθυνόµενα πυροµαχικά που µπορεί να πλήξουν στόχους σε
βάθος σαράντα χιλιοµέτρων. Μπορούµε δηλαδή από τα νησιά
µας να βοµβαρδίσουµε τη Σµύρνη. Μπορούµε να προελάσουµε
µε τα Leopard στην Ανατολική Θράκη και να βοµβαρδίσουµε την
Κωνσταντινούπολη. Μπορούµε µε αποβατικές δυνάµεις να απο-
βιβαστούµε στην Ίµβρο και στην Τένεδο.

Με αυτό το δόγµα, το δόγµα της ισχύος, η Ελλάδα µπορεί να
απαντήσει στην τουρκική προκλητικότητα, όπως και µε το δόγµα
του κεραυνοβόλου πολέµου και του πρώτου µαζικού πλήγµατος.
Αυτή είναι η λύση, αυτή είναι η απάντηση στην τουρκική επιθετι-
κότητα. 

Αυτό βεβαίως θα µπορούσε να το κάνει πράξη ως µέσο απο-
τροπής µόνο µια πραγµατικά εθνική κυβέρνηση, η οποία σέβεται
και έχει υπηρετήσει τις Ένοπλες Δυνάµεις, η οποία αγαπάει την
πατρίδα και αυτή µπορεί να είναι µόνο µια Κυβέρνηση, του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
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δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το Γενικό Λύκειο Κρανιδίου Αργολίδας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Καφαντάρη έχει τον λόγο. 
Δεν πειράζει, κύριε Μανιάτη, και µια φορά οι απλοί Βουλευτές

να προηγηθούν των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ίσα-ίσα, να καλωσορίσουµε τα παιδιά

από το Κρανίδι, από την Αργολίδα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το πιάσαµε το υπο-

νοούµενο.
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η γεωπολιτική αναβάθµιση της

χώρας µας είναι ένα γεγονός. Σε µια περιοχή της Μεσογείου, σε
µια περιοχή αποσταθεροποίησης και δυστυχώς εµφυλιοπολεµι-
κών συγκρούσεων –τα ζούµε άλλωστε- ο ρόλος της χώρας µας
είναι ουσιαστικά σταθεροποιητικός και φιλειρηνικός. Το λέω
αυτό γιατί ακούσαµε πριν και πολεµικές διακηρύξεις κατά κάποιο
τρόπο. 

Η χώρα µας ακολουθεί µια τακτική συνεργασίας µέσα από τρι-
µερείς συναντήσεις µεταξύ της Ελλάδας, της Κύπρου, του Ισ-
ραήλ, της Αιγύπτου. Μετά από επτά χρόνια πραγµατικά σκληρής
λιτότητας και ύφεσης φαίνεται ότι η χώρα µας αρχίζει να ανα-
κάµπτει αναπτυξιακά. 

Έχουµε γίνει ουσιαστικά ένας κόµβος σηµαντικός στην ευρύ-
τερη περιοχή της Μεσογείου, είτε εµπορικός, είτε διαµετακοµι-
στικός, είτε ακόµα και ενεργειακός. Αυτό είναι πάρα πολύ
σοβαρό και έχει να κάνει και µε την πολιτική των αγωγών και µε
τον ΤΑΠ που προχωρεί, µε τον IGB, µε συζητήσεις που γίνονται
για τον EAST MED και διάφορα και βέβαια µε την αποθήκευση
LNG σε διάφορα σηµεία της χώρας. 

Βέβαια, δεν µας ξεφεύγει ότι στόχος µας πάντα είναι η απαν-
θρακοποίηση της οικονοµίας όσον αφορά το κλίµα. Στόχος µας
επίσης είναι να αντιµετωπιστεί η κλιµατική αλλαγή και βεβαίως
αυτό θα συµβεί µέσα από διαδικασίες αλλαγής του ενεργειακού
µίγµατος της χώρας εις βάρος των ορυκτών καυσίµων και υπέρ
των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. 

Όµως η πραγµατικότητα σήµερα, µέχρι να φτάσουµε σε αυτό
το σηµείο, είναι συγκεκριµένη. Η χώρα µας εισάγει το 74% της
ενέργειας που καταναλώνει και από την άλλη µεριά ο µέσος
όρος σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι 54%. 

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα το οποίο αφορά τις
συµβάσεις παραχώρησης δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευ-
σης υδρογονανθράκων, θα έλεγα ότι ουσιαστικά συνεχίζεται µια
πορεία για την έρευνα πρώτα από όλα. Το τονίζω αυτό, γιατί ούτε
λογικές success story µπορούµε να δεχθούµε ούτε λογικές του
τύπου που κάποιοι έλεγαν πριν από χρόνια ότι θα βγούµε από
την κρίση αξιοποιώντας τα πετρέλαια κλπ.. 

Με σοβαρότητα, µε νηφαλιότητα προχωρούµε σε µια πορεία
για πιθανή ύπαρξη υδρογονανθράκων πετρελαίου, φυσικού αε-
ρίου κ.λπ., χωρίς να πανηγυρίζουµε. Η σιγουριά θα έλθει µόνο
µετά από ερευνητικές γεωτρήσεις. Αυτή είναι η επιστηµονική
άποψη συγκεκριµένα.

Όµως, δεν µπορούµε να παραγνωρίσουµε και να µην πούµε
το µεγάλο ενδιαφέρον µεγάλων ενεργειακών κολοσσών –«Exxon-
Mobil, Repsol» κ.λπ.- ουσιαστικά για έρευνες υδρογονανθράκων
στη δυτική Ελλάδα και νοτιοδυτικά της Κρήτης. Αυτό δείχνει τι;
Δείχνει πλέον την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης στην ελλη-
νική οικονοµία. Αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό και βέβαια, οι συγ-
κεκριµένες διαδικασίες -διαγωνισµός κ.λπ.- θα γίνουν τον Μάρ-
τιο.

Συζητούµε, σήµερα, λοιπόν την κύρωση των τεσσάρων συµ-
βάσεων παραχώρησης δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης.
Πρόκειται, όπως ξέρουµε, για τρεις χερσαίες περιοχές, Άρτα,
Πρέβεζα, Βορειοδυτική Πελοπόννησος, που κατοχυρώθηκαν στα
ΕΛΠΕ και την περιοχή Αιτωλοακαρνανία, που κατοχυρώθηκε

στην «ENERGEAN OIL & GAS». Η τέταρτη σύµβαση αφορά τη
θαλάσσια περιοχή δυτικά της Κέρκυρας, ΙΟΝΙΟ ΙΙ, που έχει κα-
τοχυρωθεί στην κοινοπραξία «TOTAL-EDISON».

Όλες αυτές οι συµβάσεις είναι µε βάση τον νόµο που ψήφισαν
προηγούµενες κυβερνήσεις, τον ν.4001/2011. Εδώ, όµως, πρέπει
να πω ότι ο νόµος αυτός, ο ν.4001/2011, µείωσε τη φορολογία
που προβλεπόταν από προηγούµενο νόµο του ίδιου του ΠΑΣΟΚ
στη φορολογία των πετρελαϊκών εταιρειών, από 40% στο 25%,
απεµπολώντας συγχρόνως και το δικαίωµα του δηµοσίου στην
οποιαδήποτε συµµετοχή στην έρευνα και εκµετάλλευση υδρο-
γονανθράκων.

Η ίδρυση της «ΕΔΕΥ» µε τον ίδιο νόµο δεν έσωσε την κατά-
σταση, αφού η εταιρεία αποτελεί αποκλειστικά και µόνο διαχει-
ριστική αρχή και αφ’ ετέρου, οι πολιτικές απαξίωσης που υιο-
θέτησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις ως προς την «ΕΔΕΥ»
είναι συγκεκριµένες. Μόνο πρόσφατα η «ΕΔΕΥ Α.Ε.» απέκτησε
προσωπικό, µε αποτέλεσµα να αρχίσει να µπορεί να παίζει τον
ρόλο της στη διαχείριση και τον έλεγχο της καλής εκτέλεσης των
συµβάσεων που κυρώνουµε.

Γενικά, αναφέρθηκε και πριν ότι οι συµβάσεις είναι δύο ειδών:
Μίσθωσης ή διανοµής παραγωγής, δηλαδή µίσθωσης και η άλλη
είναι Production Sharing Agreement for contract, PSA or PSC. Kαι
οι δύο τύποι συµβάσεων προβλέπονται από την ελληνική νοµο-
θεσία. Στην προκειµένη περίπτωση έχουµε συµβάσεις µίσθωσης.
Με τη σύµβαση ο ανάδοχος αναλαµβάνει τη µελέτη εκτέλεσης
της έρευνας και εκµετάλλευσης των υδρογονανθράκων, έχων το
προς τούτο αποκλειστικό δικαίωµα. Ο ανάδοχος διαθέτει µε
δικές του δαπάνες πάντα τα απαιτούµενα για την εκτέλεση του
έργου τεχνικά µέσα -υλικά, προσωπικό, κεφάλαιο- έχει τη διεύ-
θυνση του έργου και φέρει τον επιχειρηµατικό κίνδυνο αυτού
καθ’ όλη τη διάρκεια της Σύµβασης.

Ο ανάδοχος, ανεξαρτήτως πραγµατοποίησης ή µη κερδών,
υποχρεούται να καταβάλει στον εκµισθωτή ως µίσθωµα µέρος
της παραχθείσης ποσότητας υδρογονανθράκων. Στη συνέχεια,
υπόκειται σε φόρο επί του προκύπτοντος καθαρού φορολογη-
τέου εισοδήµατος.

Στην χώρα µας, µε βάση τον ν.2289/1995 και τον ν.4001/2011,
το κατά περίπτωση µίσθωµα µπορεί να κλιµακώνεται, συνεκτι-
µουµένων σωρευτικά ή διαζευκτικά το ύψος της παραγωγής των
γεωγραφικών, γεωλογικών και λοιπών χαρακτηριστικών της πε-
ριοχής και του συντελεστή εσόδων-εξόδων. Ο φόρος επί των
κερδών ορίζεται σε 25%, από τα οποία το 5% προορίζεται για τις
τοπικές κοινωνίες.

Πέραν αυτού και ανάλογα µε τη σύµβαση καταβάλλονται
στρεµµατικές αποζηµιώσεις, έξοδα για εκπαίδευση προσωπικού
του δηµοσίου, bonus για την υπογραφή της σύµβασης και της
παραγωγής, καταβάλλονται royalties ανάλογα µε την επιτευχ-
θείσα παραγωγή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, να διευκρινίσω δυο-τρία ζητήµατα,
επειδή στον δηµόσιο διάλογο ακούγονται πολλά.

Πρώτα απ’ όλα, σε σχέση µε το fracking και τις διαδικασίες
fracking, της υδραυλικής ρωγµάτωσης -απάντησε και ο Υπουρ-
γός συγκεκριµένα- εγώ θα πω ότι ουσιαστικά δεν έχουµε αυτή
τη στιγµή εξόρυξη ή οποιαδήποτε έρευνα για σχιστολιθικό αέριο
ή σχιστολιθικό πετρέλαιο, που εκεί είναι διαδικασία fracking, άρα
δεν είναι ένα ζήτηµα που αφορά αυτές τις συµβάσεις.

Στο άρθρο 8, επίσης, προβλέπεται η ύπαρξη ειδικού λογαρια-
σµού -το λέω γιατί έγινε αναφορά όταν συζητήθηκε στην επι-
τροπή για την αποξήλωση και αποµάκρυνση των εγκαταστά-
σεων- στον οποίο θα σωρεύονται κεφάλαια τα οποία θα χρησι-
µοποιηθούν για την αποξήλωση και αποµάκρυνση εγκαταστά-
σεων µετά το τέλος της περιόδου της εκµετάλλευσης και την
αποκατάσταση του περιβάλλοντος στην πρότερα κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Πάµε τώρα στην περιβαλλοντολογική προστασία. Κατ’ αρχάς,
θα πω ότι αυτή η Κυβέρνηση τον Αύγουστο του 2016 ενσωµά-
τωσε την οδηγία 30 του 2013 που οι προηγούµενες κυβερνήσεις
είχαν στο συρτάρι -εµείς την ενσωµατώσαµε τον Αύγουστο του

5630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2016- και αφορά την ασφάλεια από υπεράκτιες εξορύξεις υδρο-
γονανθράκων. 

Επίσης, σχετικά µε το θέµα που αφορά τα ζητήµατα µε «NATU-
RA» περιοχές, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, πρότυπο συµ-
βάσεων είναι το «µπλοκ ΙΙ» στο Ιόνιο, όπου εκεί υπάρχει η ρητή
δέσµευση. Πολλοί µας είπαν ότι καθυστέρησε η Κυβέρνηση. Η
προηγούµενη κυβέρνηση κυοφορούσε τις τρεις χερσαίες συµ-
βάσεις οχτακόσιες εξήντα τρεις ηµέρες πριν την υπογραφή τους.
Θα πρέπει να αναφερθεί ότι στις συµβάσεις για τις χερσαίες πε-
ριοχές υπήρχαν και ενστάσεις και νοµικές διαδικασίες στο ΣτΕ
κ.λ.π..

Επίσης, ακούσαµε ότι κρύβουµε τα πετρέλαια του Ιονίου και
τα χαρίζουµε στα µονοπώλια. Εδώ πρέπει να πούµε για τις µε-
γάλες υπεράκτιες εκµεταλλεύσεις της Ευρώπης που βρίσκονται
στη Βόρεια Θάλασσα, όπως ελέχθη, εκεί το µέσο βάθος είναι
µόνο πενήντα µε εκατόν είκοσι µέτρα. Στην Κύπρο το κοίτασµα
«Αφροδίτη» βρίσκεται σε βάθος χίλια εξακόσια σαράντα εφτά
µέτρα, ενώ η περιοχή στο «µπλοκ 2» στο Ιόνιο υπολογίζεται οχτα-
κόσια µε χίλια µέτρα. Δυστυχώς, µέχρι στιγµής σε παγκόσµιο επί-
πεδο υπάρχουν λίγα πλωτά γεωτρύπανα σε όλο τον κόσµο που
µπορούν να εκτελέσουν υποθαλάσσιες γεωτρήσεις σε τέτοια
βάθη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Καφαντάρη,
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ. Λίγοι οµιλητές είµαστε.

Ας ελπίσουµε, λοιπόν, ότι θα είµαστε τυχεροί και θα βρεθούν
κοιτάσµατα υδρογονανθράκων µέσα από έρευνες -και επαναλαµ-
βάνω µόνο µε γεωτρήσεις αυτό επαληθεύεται- ώστε να µπορέ-
σουµε να καλύψουµε µεγάλο µέρος των αναγκών της χώρας,
χωρίς να γίνεται σηµαντική µεταφορά κεφαλαίων και πόρων σε
σεΐχηδες του Κόλπου στη µεταβατική περίοδο, που όλοι λένε ότι
θα µεταβούµε σε οικονοµία χαµηλού ή µηδενικού άνθρακα.

Θα ήθελα µόνο µια κουβέντα να απαντήσω σε κάτι που ελέχθη
από τον Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, σε µια κριτική για
την οδηγία 30 του 2013, που ουσιαστικά αφορά την προστασία
από υπεράκτιες εξορύξεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ να είναι
τελευταία αυτή η κουβέντα. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελει-
ώνω. 

Αναφέρθηκε στην τοποθέτησή του σε µια ανεξάρτητη αρχή
και ότι εµείς σαν Κυβέρνηση δεν προβλέψαµε αυτές τις ανεξάρ-
τητες αρχές και τα λοιπά. Εγώ θα πω από τη συζήτηση που έγινε
τότε, το 2013, που έτυχε να εισηγούµαι από την πλευρά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι προβλέπεται στην οδηγία η ίδρυση ανεξάρτητης αρχής,
η οποία, όµως, θα είναι ανεξάρτητη από την αρχή για αδειοδό-
τηση, για παροχή δικαιώµατος έρευνας, διοικητικά και οικονο-
µικά, αλλά προβλέπει ότι αυτή δηµιουργείται όταν υπάρξουν έξι
υπεράκτιες εγκαταστάσεις, ενώ τώρα στην Ελλάδα ουσιαστικά
έχουµε µία, δύο δηλαδή σε µία, τη νότια Καβάλα και τον Πρίνο
και ξεκινάει τώρα και η σύµβαση για τον Πατραϊκό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κυρία Κα-
φαντάρη. Τι είναι αυτό που κάνετε;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Άρα, όταν υπάρξουν έξι
υπεράκτιες, θα υπάρξει και µε βάση την οδηγία τη συγκεκριµένη
η ίδρυση αυτής της ανεξάρτητης αρχής. 

Ευχαριστώ πολύ.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τις ανεξάρτητες αρχές γιατί δεν τις ψη-

φίσατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πιστεύω ότι ήταν αρι-

στερόβουλη η θέση του κ. Κωνσταντόπουλου ότι πρέπει να µι-
λήσει όσο θέλει η κ. Καφαντάρη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαστε λίγοι οµιλητές,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο, κύ-
ριε Κωνσταντόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, καλείται σήµερα η Ολοµέλεια της Βουλής να κυρώσει
τέσσερις συµβάσεις παραχώρησης του δικαιώµατος έρευνας και

εκµετάλλευσης των υδρογονανθράκων. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ουσιαστικά δικαιώνεται µια µε-

γάλη πατριωτική προσπάθεια του ΠΑΣΟΚ, που αποτέλεσε στοί-
χηµα όλων µας. Ποια; Η αξιοποίηση των εθνικών κοιτασµάτων
υδρογονανθράκων. 

Είναι µια προσπάθεια που άρχισε το 1995 επί ΠΑΣΟΚ µε τον ν.
2289/1995 ανοίγοντας ένα νέο κεφάλαιο στην ιστορία της έρευ-
νας και των υδρογονανθράκων στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκηρύχθηκε τότε ο πρώτος
διεθνής διαγωνισµός και άρχισαν δειλά-δειλά να γίνονται οι πρώ-
τες έρευνες. Ωστόσο, δεν ακολουθήθηκε η αρχική συµφωνία για
το βάθος των γεωτρήσεων, µε αποτέλεσµα να µην υπάρξουν ση-
µαντικά ευρήµατα.

Έκτοτε, αγαπητέ Υπουργέ, χρειάστηκαν δεκαέξι χρόνια µέχρι
την αναθεώρηση του ν.4001/2011 επί κυβερνήσεως και πάλι του
ΠΑΣΟΚ. Τυχαίο; Όχι, βέβαια. Γιατί όµως, επανήλθαµε τότε; Για
να εκσυγχρονισθεί το τότε υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο και να ε-
ναρµονισθεί µε τις διεθνείς πρακτικές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο νοµικό πλαίσιο προέβ-
λεπε ενισχυµένα επενδυτικά κίνητρα, αλλά και αυστηρές περι-
βαλλοντικές ρήτρες και φυσικά βέλτιστες πρακτικές στην παρα-
χώρηση δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης των υδρογο-
νανθράκων. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δηµιουργήσαµε τον ελληνικό φορέα
υδρογονανθράκων. Προκηρύχθηκε το 2012 βάσει του νέου νο-
µικού πλαισίου ένας διεθνής γύρος παραχωρήσεων για τα τρία
οικόπεδα: Πατραϊκό, Κατάκολο, Ιωάννινα και αρχίσαµε να δια-
µορφώνουµε την νέα αγορά. Να θυµίσω ότι κεντρικό ρόλο στην
χάραξη της νέας πολιτικής διαδραµάτισε ο καθηγητής και
Υπουργός τότε του ΠΑΣΟΚ Γιάννης Μανιάτης. Ήταν ο πρωτερ-
γάτης αυτής της προσπάθειας. 

Αισθάνοµαι, λοιπόν, χρέος να τονίσω ότι το 2013 ο Γιάννης Μα-
νιάτης ως Υπουργός Περιβάλλοντος εισηγήθηκε στο Σώµα µε
νόµο έναν µηχανισµό κοινωνικής αλληλεγγύης κατά τρόπο ιδα-
νικό. Εισηγήθηκε τι; Εισηγήθηκε τη δηµιουργία του Εθνικού Λο-
γαριασµού Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών από την εκµετάλ-
λευση των ελληνικών υδρογονανθράκων στα νορβηγικά πρό-
τυπα. Δηλαδή τι; Ένας ειδικός λογαριασµός που σκοπό δεν είχε
τίποτα περισσότερο, αλλά τη δηµιουργία ενός αποθεµατικού.
Γιατί και αυτό το αποθεµατικό τι θα έκανε; Θα χρηµατοδοτούσε
τον κλάδο σύνταξης των φορέων κοινωνικής ασφάλισης και κυ-
ρίως τι; Τη διασφάλιση των συντάξεων των νέων γενεών. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι προέβλεπε ο νόµος αυτός, ο νόµος Μα-
νιάτη. Ο νόµος αυτός προέβλεπε το 75% των εσόδων του δηµο-
σίου από την εκµετάλλευση των ελληνικών υδρογονανθράκων
θα πηγαίνει στον εθνικό αυτόν λογαριασµό, ως γνωστό Ταµείο
Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών. Το 5% πού θα πήγαινε; Θα πή-
γαινε σε περιφερειακό πόρο, όπως και το 20% στο Πράσινο Τα-
µείο για έργα περιβάλλοντος, ανάπτυξης, περιφέρειας και στους
δήµους ως ένα µικρό ή µεγάλο ανταποδοτικό όφελος για τις το-
πικές κοινωνίες. 

Ουσιαστικά, αγαπητοί συνάδελφοι, ο νόµος Μανιάτη ήταν
ένας νόµος που έβαζε την Ελλάδα στην αναπτυξιακή τροχιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έστω και αργά, µετά από τρία
χρόνια, θα έλεγα, η Κυβέρνηση φέρνει αυτές τις συµβάσεις προς
κύρωση στη Βουλή. Καθυστερήσατε πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ,
αλλά κάλλιο αργά παρά ποτέ, όπως λέει και ο σοφός λαός. Και
το «ποτέ» πού πάει; Πάει στην αντιµνηµονιακή περίοδο, θα έλεγα,
του ΣΥΡΙΖΑ, τότε που εσείς καταψηφίζατε τις τρεις πρώτες τότε
συµβάσεις και δηλώνατε «παρών» στην τέταρτη, µιλώντας για
ετεροβαρή µονοµέρεια ως µισθωτοί. 

Επειδή εµείς τώρα δεν ζούµε στην εποχή του περασµένου
αιώνα, ώστε να πούµε τα περασµένα, ξεχασµένα και δεδοµένου
ότι η Δηµοκρατική Συµπαράταξη είναι η παράταξη της ευθύνης,
δεν έχουµε τη λογική της αντιπολίτευσης για την αντιπολίτευση.
Θεωρούµε, λοιπόν, ότι µε τις συµβάσεις αυτές διαγράφονται µε-
γάλες προοπτικές ανάπτυξης για τον τόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι δικαίωση, λοιπόν,
που η προσπάθεια που άρχισε από την παράταξή µου, από το
ΠΑΣΟΚ, συνεχίζεται σήµερα, συνεχίζεται από τους αρχικώς επι-
κριτές της. Και µάλιστα, κύριε Υπουργέ, συνεχίζεται τώρα από
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την πλευρά της Κυβέρνησης. Διότι τι; Γίνεται συνείδηση ότι η
χώρα µας µετατρέπεται σε ενεργειακό παίκτη όχι µόνο της πε-
ριοχής της Μεσογείου, αλλά της ευρύτερης περιοχής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης.

Η διαπίστωση, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µία: Η Ελλάδα τι;
Η Ελλάδα ενεργειακός κόµβος, δηµιουργώντας µια νέα αγορά
µε νέες θέσεις απασχόλησης.

Ενδεικτικό, κύριε Υπουργέ, της σηµασίας είναι οι εκτιµήσεις
για την εκµετάλλευση του Πατραϊκού Κόλπου.

Ας δούµε, λοιπόν, τι δίνει ο Πατραϊκός Κόλπος. Ο Πατραϊκός
Κόλπος δίνει εκατό εκατοµµύρια βαρέλια πετρέλαιο. Αυτό ση-
µαίνει ότι δηµιουργούνται τριακόσιες έως χίλιες νέες θέσεις ερ-
γασίας και δίνονται ετησίως 120 έως 150 εκατοµµύρια ευρώ στο
Ταµείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών. Σε βάθος βέβαια εικο-
σιπενταετίας αναµένεται το δηµόσιο να λάβει 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ έσοδα. Οι παραπάνω αριθµοί δείχνουν τη µεγάλη προ-
οπτική ανάπτυξης.

Να τονίσω µάλιστα ότι τα οικόπεδα που έχει η χώρα προς εκ-
µετάλλευση δίνουν δέκα φορές το αποτέλεσµα του Πατραϊκού
Κόλπου και αυτό είναι το πιο σηµαντικό.

Έρχοµαι στην εκλογική µου περιφέρεια την Αιτωλοακαρνανία.
Ειδικότερα για την Αιτωλοακαρνανία αναµένεται να δηµιουργη-
θούν διακόσιες νέες θέσεις εργασίας -αυτό είναι σηµαντικό- µε
άξονα την παραγωγή επεξεργασίας των υδρογονανθράκων.
Αυτό, κύριε Υπουργέ, για εµάς είναι σηµαντικό. Kαι επειδή είναι
σηµαντικό, θέλω να δεσµευτείτε ότι θα εφαρµοστούν οι καλύτε-
ρες πρακτικές σε σχέση µε το περιβάλλον. Διότι αυτό που µας
διέπει όλους είναι ο σεβασµός στο περιβάλλον.

Κύριε Υπουργέ, για την Αιτωλοακαρνανία προβλέπεται µια
σειρά µέτρων για την προστασία του περιβάλλοντος. Συγκεκρι-
µένα, προβλέπεται η προστασία στην ακτογραµµή, η προστασία
στο υδρογραφικό δίκτυο, η προστασία στην πανίδα καθώς και η
προστασία των τουριστικών παράκτιων περιοχών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα µέτρα αυτά θα πρέπει, θα έλεγα, να
τηρηθούν µε ευλάβεια, ώστε οι τοπικές κοινωνίες να µην επιβα-
ρυνθούν. Για εµάς η έρευνα µε τη συνεργασία των υδρογοναν-
θράκων στην Αιτωλοακαρνανία θα αποτελέσει ένα µεγάλο
αναπτυξιακό έργο, που σαν αποτέλεσµα θα έχει να τη µετατρέ-
ψει σε έναν πρωταγωνιστή νοµό στα ενεργειακά. Ήδη µε τα
υδροηλεκτρικά εργοστάσια που διαθέτει, τις ανεµογεννήτριες
και την καλύτερη αξιοποίηση των φωτοβολταϊκών δείχνει την
καλή πρακτική ενεργειακής αξιοποίησης.

Τι αποµένει, αγαπητοί συνάδελφοι; Αποµένει, λοιπόν, στην Κυ-
βέρνηση να διασφαλίσει τις διαδικασίες αυτές για την έρευνα και
την επεξεργασία σε όλα τα οικόπεδα, οι οποίες θα συµφωνούν
µε τα προβλεπόµενα στις συµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος είναι κοινός και ένας:
Να µη γίνουν αυθαιρεσίες, να µην παρατηρηθούν παρατυπίες,
να διαφυλάξουµε το εθνικό και τοπικό συµφέρον και να βάλουµε
επιτέλους τη χώρα µας σε µια αναπτυξιακή τροχιά. Διότι, αγα-
πητέ Υπουργέ, ανάπτυξη σηµαίνει πρόοδος, ανάπτυξη σηµαίνει
πλούτος. Αυτό είναι το ζητούµενο, γιατί τα δανεικά τελείωσαν.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς λέµε
«ναι». Ναι, λοιπόν, στην έρευνα και την εκµετάλλευση των υδρο-
γονανθράκων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Ο κ. Ιωάννης Μανιάτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τον συνάδελφο κ. Δηµήτρη Κων-
σταντόπουλο για τα καλά του λόγια. Επίσης, θα ήθελα να πω ότι
οι προσπάθειες σε κάθε κυβέρνηση είναι συλλογικές και όχι ατο-
µικές. Επιπλέον, θα ήθελα να σηµειώσω, αγαπητέ Υπουργέ και
αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο εισηγητής µας κ. Γιώργος Αρβανιτί-
δης περιέγραψε µε απόλυτη σαφήνεια τη θέση µας.

Όµως, κύριε Υπουργέ, επειδή είστε ένας χαλαρός άνθρωπος

και χαίροµαι να συνδιαλέγοµαι µαζί σας πολιτικά, πρέπει να σας
πω ότι στην τοποθέτησή σας κάπου µου δώσατε την εντύπωση
ότι χάνετε την αίσθηση του χρόνου.

Μας είπατε µε άνεση «Τι έγινε, ρε παιδιά; Τι χάσαµε που το Ελ-
ληνικό καθυστερεί τρία χρόνια;» Γιατί οι µπουλντόζες στο Ελλη-
νικό έπρεπε να µπουν στις αρχές του 2015 και φιλοδοξείτε να τις
βάλετε το 2018.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): …το προεδρικό διάταγµα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αυτό προέβλεπε η σύµβαση την οποία
παραλάβατε.

Και βεβαίως -θα αναφερθώ αναλυτικότερα στη συνέχεια- µι-
λούµε για τέσσερις συµβάσεις, τρεις εκ των οποίων έπρεπε επί-
σης να έχουν υπογραφεί εδώ και τρία χρόνια, Υπουργέ µου. Διότι
το µόνο που κάνατε, όπως λέει ο συνάδελφός σας κ. Παύλος Πο-
λάκης, είναι ένα «κόπι πάστε». Βρήκατε τρεις έτοιµες συµβάσεις,
οι οποίες είχαν κυρωθεί το 2014, κάνετε πλήρη αντιγραφή όλων
των δεδοµένων, προϋποθέσεων και προδιαγραφών και διαφορο-
ποιήσατε µόνο τη γεωγραφική περιοχή αναφοράς και τον ανά-
δοχο. Ευτυχώς, τουλάχιστον ούτε εσείς, κύριε Υπουργέ, ούτε
κανένας από τους οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ δεν διανοήθηκε να πει
πόσο καλύτερες συµβάσεις φτιάξατε σε σχέση µε αυτές που
βρήκατε το 2014, γιατί ακριβώς δεν έχετε προσθέσει τίποτα και-
νούργιο.

Κυρία Καφαντάρη, θέλω να σας πω κάτι µε πολλή εκτίµηση.
Όταν γίνεται κάτι καλό από προηγούµενες κυβερνήσεις, λέµε «οι
προηγούµενες κυβερνήσεις».

Όταν γίνεται κάτι κακό, έχουν ονοµατεπώνυµο οι κυβερνήσεις,
κατά τη δική σας πολιτική προσέγγιση. 

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι όλα αυτά τα καλά που είπατε
για µας, τις προηγούµενες κυβερνήσεις, έχουν ονοµατεπώνυµο
και πρωθυπουργό. Ο ν.4001/2011 έγινε µε πρωθυπουργό τον
Γιώργο Παπανδρέου. Οι έρευνες ξεκίνησαν µε την κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και τον Γιώργο Παπανδρέου και συνεχίστηκαν µε την κυ-
βέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου, χωρίς να διακοπούν στο ενδιάµεσο
από τις κυβερνήσεις Πικραµµένου και Παπαδήµου. Χρήσιµο
είναι, λοιπόν, να λέµε και τα ονοµατεπώνυµα, όταν λέµε έστω και
έµµεσα µια καλή κουβέντα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Το είπαµε µέχρι παρεξηγή-
σεως!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όµως, δεν αντέχω πια να µη σας πω
ότι «ναι» το 2011 για να φέρω επενδυτές, µείωσα τη φορολογία.
Σε ποιους; Θα σας πω αµέσως µετά τι θα φέρουν αυτοί οι επεν-
δυτές. Εσείς ξέρετε, όµως, τι κάνετε; Πριν δύο µήνες µειώσατε
τη φορολογία στα καζίνα. Από 37% την κατεβάσατε στο 20%, κι
εάν υπερβαίνουν ένα ποσό τα κέρδη των καζίνων, θα τα φορο-
λογείτε µόνο µε 8%. Αυτή είναι η διαφορά µας. Γι’ αυτό και δεν
είµαστε ίδιοι. Γι’ αυτό δεν µοιάζουµε.

(Χειροκροτήµατα)
Και επειδή στα θέµατα που συζητάµε απαιτείται σοβαρότητα

και υπευθυνότητα, θέλω να σηµειώσω ότι δυστυχώς ζούµε σε
ένα βαλτωµένο πολιτικό περιβάλλον µε αποκλειστική ευθύνη της
Κυβέρνησης. Είναι ένα περιβάλλον διχασµού, διχόνοιας, ρητορι-
κής µίσους, που καταλήγει στο τέλος να µεταφράζεται σε απέχ-
θεια και αποστροφή των πολιτών προς την πολιτική και τους
πολιτικούς. Είναι ό,τι χειρότερο θα µπορούσε να κάνει µια κυ-
βέρνηση σε µια κρίσιµη κατάσταση κατά την οποία διακυβεύον-
ται σοβαρότατα εθνικά θέµατα και που υποτίθεται ότι µπαίνουµε
τον Αύγουστο του 2018 σε µια άλλη φάση της ιστορίας. Λυπάµαι
που το λέω, αλλά όλα αυτά που γίνονται µε ευθύνη της Κυβέρ-
νησης κάθε άλλο παρά βοηθούν τη συνεννόηση και τη συνεργα-
σία. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ θέλω να σας µιλήσω
για τον πραγµατικό, σύγχρονο, προοδευτικό πατριωτισµό, τον
πατριωτισµό των ανθρώπων που πιστεύουν σε µια εξωστρεφή,
ευρωπαϊκή, κοσµοπολίτικη Ελλάδα και που πιστεύουν ταυτό-
χρονα βαθιά στη µεγάλη δύναµη που µας δίνει τόσο η γεωπολι-
τική µας θέση όσο και τα µυαλά των ανθρώπων µας. Αυτό
συνιστά το µεγάλο πλεονέκτηµα της πατρίδας µας για τα επό-
µενα χρόνια.

Σας θυµίζω, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
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καταψηφίσατε τα πάντα, όλα για τα οποία τώρα επαίρεστε, πε-
ρηφανεύεστε. Καταψηφίσατε τον ΤΑΠ. Ήσασταν απέναντι στον
ελληνοβουλγαρικό «IGB». Ήσασταν απέναντι στον East-Med που
συνδέει τα κοιτάσµατα του Ισραήλ και της Κύπρου µε την Ιταλία.
Ήσασταν απέναντι στις τρεις συµβάσεις που φέραµε το καλο-
καίρι του 2014. Και τώρα; Πολιτική αυταπάτη ή απάτη;

Τα παρουσιάζετε και από το Βήµα της Βουλής σαν να είναι
δικά σας έργα. Τα πολεµήσατε, τα σαµποτάρετε, τα υποσκά-
ψατε. Ήσασταν απέναντι µε σκληρό τρόπο και πολλές φορές
ανάρµοστο, χυδαίο. Ανεβαίνατε στα κεραµίδια εδώ µέσα. Μας
κατηγορούσατε ότι ξεπουλάµε τον εθνικό πλούτο. Και έρχεσαι
τώρα και λέτε ότι είναι και δικά σας! Ο Βαγγέλης Βενιζέλος λέει
µια καλή έκφραση: «γλείφετε εκεί που φτύνατε». 

Όµως, επειδή τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά αυτό το
χρονικό διάστηµα, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 156 του ν.4001/
2011 υπάρχει, κατά τη γνώµη µου, µια από τις σοβαρότερες πα-
τριωτικές παρεµβάσεις που έκανε η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια.
Είναι το άρθρο µε το οποίο η Ελληνική Δηµοκρατία δηλώνει πώς
προσδιορίζεται η Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη της χώρας µε
τις γειτονικές ή τις απέναντι χώρες από τη στιγµή που θα ανακη-
ρυχθεί, µε βάση την αρχή της µέσης γραµµής ίσων αποστάσεων.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θυµίζω ότι µε βάση το άρθρο αυτό έχουν κατατεθεί όλες οι
ρηµατικές διακοινώσεις της Ελληνικής Δηµοκρατίας στα Ηνω-
µένα Έθνη, όταν οι Τούρκοι παραβιάζουν το Διεθνές Δίκαιο.

Καταθέτω, επίσης, για τα Πρακτικά, τον χάρτη που δηµοσιεύ-
σαµε για τις έρευνες υδρογονανθράκων το 2014 µε όρια ΑΟΖ µε
Αλβανία, Ιταλία και Λιβύη. Και στη Λιβύη µε τον κόλπο της Σύρτης
ανοικτό και µε τη Γαύδο να έχει πλήρη επήρεια και µε τα διαπόν-
τια νησιά να έχουν πλήρη επήρεια.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα χάρτη, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί τα αναφέρω αυτά από το Βήµα; Είναι σε εξέλιξη οι δια-
πραγµατεύσεις για την ελληνοαλβανική συµφωνία των ζωνών
πολλαπλών χρήσεων. Είναι σε εξέλιξη η αδιανόητα προκλητική
στάση της Τουρκίας και του Ερντογάν. Έχουµε µπροστά µας µία
Ευρώπη η οποία απλώς εκφράζει την καλή της βούληση να µας
βοηθήσει. Απαιτείται από την πλευρά της Κυβέρνησης, εν όψει
και της συνάντησης Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας στη
Βάρνα στις 26 Μαρτίου, να συµµετάσχει και η Ελλάδα και η Κύ-
προς στη συνάντηση αυτή. Άλλως, δεν θα έχετε υπερασπιστεί
όσο πρέπει το Εθνικό Δίκαιο.

Τώρα, δεν θέλω να αναφερθώ καθόλου σε αυτά που είπατε,
κύριε Υπουργέ, ότι έγινε ο διαγωνισµός και δεν εκδηλώθηκε το
ενδιαφέρον που θέλαµε. Βεβαίως και δεν εκδηλώθηκε, γιατί διώ-
χνετε τους επενδυτές...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εµείς;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εσείς! Θέλετε να σας πω ένα παρά-
δειγµα; Οι τρεις συµβάσεις που µας φέρνετε σήµερα...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μας οδηγείτε σε απόγνωση!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ήρεµα, Υπουργέ µου, εδώ είµαστε.
Έχουµε και δευτερολογίες και τριτολογίες.

Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε πότε προκηρύχθηκαν οι τρεις από
τις τέσσερις συµβάσεις που συζητούµε σήµερα; Το 2014. Πότε
κατατέθηκαν οι φάκελοι; Τον Φεβρουάριο του 2015. Γιατί προ-
κηρύχθηκαν αυτές οι τρεις χερσαίες περιοχές; Να σας το θυ-
µίσω; Θα έχει ενδιαφέρον. Οι τρεις χερσαίες περιοχές Άρτα -
Πρέβεζα, Αιτωλοακαρνανία και Αχαΐα προκηρύχθηκαν γιατί απέ-
στειλε εκδήλωση ενδιαφέροντος στο Υπουργείο ο ιταλικός κο-
λοσσός ENEL. Και τον Φεβρουάριο που ήταν να κατατεθούν οι
προσφορές, η ENEL δεν κατέθεσε προσφορά. Γιατί δεν ρωτάτε
τα ΕΛΠΕ, που τα εποπτεύετε, και που είχαν κάνει µέχρι και συµ-
φωνία µε την ENEL να καταθέσουν από κοινού φάκελο, γιατί η

ENEL δεν κατέθεσε φάκελο; Γιατί τη διώξατε εσείς ως επερχό-
µενη κυβέρνηση και µόλις είδε ότι γίνατε Κυβέρνηση, δεν κατέ-
θεσαν φάκελο.

Έχετε το τραγικό προνόµιο να είµαστε στον χώρο των υδρο-
γονανθράκων και ο πρώτος µεγάλος επενδυτής που εξεδιώχθη
από την Ελλάδα, ενώ είχε εκδηλώσει ενδιαφέρον, να είναι η ιτα-
λική ENEL. Φαντάζοµαι δεν πρέπει να υπερηφανεύεστε γι’ αυτές
τις συµπεριφορές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα αξιοποιήσω και τη δευτερολογία µου.
Επόµενη παρατήρηση. Επειδή µιλούµε για τα θέµατα του πε-

ριβάλλοντος, που είναι µαζί µε τον τουρισµό τα δύο κορυφαία
θέµατα ενός νέου παραγωγικού µοντέλου στο οποίο θέλουµε να
βαδίσει η χώρα µας, να συνεννοηθούµε και γι’ αυτά.

Η οδηγία 30/2013 διαµορφώθηκε από εµάς στο Συµβούλιο
Υπουργών Περιβάλλοντος και στο Συµβούλιο Υπουργών Ενέρ-
γειας κόντρα και απέναντι σε κράτη-µέλη που ήθελαν πολύ πιο
ελαφρές διαδικασίες. Είναι πραγµατικά η αυστηρότερη οδηγία
σε παγκόσµιο επίπεδο.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν την περάσατε, όµως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν θα µας εγκαλέσετε κιόλας ότι δεν

προλάβαµε να την κάνουµε νόµο, γιατί έπεσε η κυβέρνηση. Στο
Συµβούλιο Υπουργών, όµως, η οδηγία δοµήθηκε.

Θέλω να πω και ένα δηµόσιο «ευχαριστώ» στα στελέχη του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, στα στελέχη του ΕΛΚΕΘΕ και στους
καθηγητές του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου που µας βοή-
θησαν να διατυπώσουµε τις εθνικές θέσεις.

Όσον αφορά το Ταµείο Αλληλεγγύης Γενεών ο συνάδελφος
κ. Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος τα είπε όλα. Να θυµίσω ότι το
Ταµείο Αλληλεγγύης Γενεών το καταψηφίσατε. Και να θυµίσω
επίσης ότι στο πλαίσιο του προγράµµατος Θεσσαλονίκης, αυτού
του παράλληλου προγράµµατος, ενώ υπήρχε νόµος, ο κ. Τσί-
πρας εξήγγειλε ότι θα το δηµιουργήσει. Ευτυχώς τουλάχιστον
δεν κάνατε ούτε το ένα ούτε το άλλο. Αφήσατε τον νόµο να τρέ-
χει, µόνο που δεν φροντίσατε να εκδώσετε ούτε µια διοικητική
πράξη για να ενταχθεί έστω και ένα ευρώ στο συγκεκριµένο τα-
µείο.

Κύριε Υπουργέ, περιµένω ακόµα απάντηση στην ερώτηση που
σας έχω καταθέσει για το πόσα λεφτά έχουν µπει σε αυτό το τα-
µείο, γιατί έχετε εισπράξει χρήµατα από τα signature bonus, τα
bonus των υπογραφών, από τα διάφορα loyalties, τα fees κ.λπ..
Μπορείτε να µας πείτε πόσα χρήµατα είναι; Διότι περίπου ένα
εκατοµµύριο από αυτά τα χρήµατα πρέπει να δαπανάται κάθε
χρόνο για εκπαίδευση και µετεκπαίδευση δηµοσίων υπαλλήλων
και να δίνουµε και λεφτά µε βάση τον δικό µας νόµο στα µετα-
πτυχιακά προγράµµατα των ελληνικών πανεπιστηµίων για τα νέα
παιδιά της χώρας που θέλουν να σπουδάσουν για την αξιοποίηση
υδρογονανθράκων.

Τώρα υπάρχει ένα ερώτηµα: Πόσο γρήγορα µπορούν να έρ-
θουν αυτά τα καλά; Εγώ θα σας απαντήσω µε την ίδια τη ζωή.
Το γιγαντιαίο κοίτασµα «Zohr» της Αιγύπτου ανακαλύφθηκε από
την Ιταλική ENI πριν µόλις δυόµισι χρόνια.

Σήµερα που µιλάµε, το κοίτασµα «Zohr» µετά από πίεση της
αιγυπτιακής κυβέρνησης προς την εταιρεία είναι σε πλήρη αξιο-
ποίηση. Κατασκευάστηκε αγωγός που µεταφέρει φυσικό αέριο
από το κοίτασµα «Zohr» στην Αίγυπτο και κάθε χρόνο µεταφέ-
ρονται 5 bcm, 5 δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα φυσικού αερίου
από το κοίτασµα στην Αίγυπτο. Σε δυόµισι χρόνια έγινε η ανακά-
λυψη, η παραγωγική διαδικασία, η κατασκευή του αγωγού που
µεταφέρει φυσικό αέριο και η αξιοποίησή του για την αιγυπτιακή
οικονοµία. Αυτά είναι που πρέπει να ακολουθήσετε.

Κατά συνέπεια όλα τα άλλα για το δήθεν µακρύ µέλλον είναι
είτε λόγια άσχετων είτε λόγια αυτών που θέλουν να υποσκάψουν
µια εθνική προσπάθεια.

Θα αναφερθώ τώρα στον Πατραϊκό Κόλπο. Τον Πατραϊκό Κόλ-
πο πάντα τον χρησιµοποιούµε ως παράδειγµα για να ξέρουµε τι
µας γίνεται, γιατί τα στοιχεία δεν τα δίνουµε εµείς, τα δίνουν τα
ΕΛΠΕ, ο ανάδοχος. Kαι τα έδωσαν τώρα που εποπτεύονται από
εσάς.

Το «οικόπεδο του Πατραϊκού» -και έχουµε πει ότι η Ελλάδα
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έχει τουλάχιστον δέκα «Πατραϊκούς»- θα απορροφήσει –ακού-
στε!- τόσες επενδύσεις όσες περίπου το πρώην αεροδρόµιο του
Ελληνικού, 2 δισεκατοµµύρια για επενδύσεις ανάπτυξης και 5 δι-
σεκατοµµύρια για δαπάνες λειτουργίας, 7 δισεκατοµµύρια µόνο
ένα οικόπεδο. Θα αποφέρει 4,5 δισεκατοµµύρια στο ασφαλιστικό
σύστηµα της χώρας και 700 µε 800 εκατοµµύρια στις Περιφέ-
ρειες Ιονίων νήσων και Δυτικής Ελλάδας, χίλια τριακόσια άτοµα
απασχόληση και το παραγόµενο κοινωνικό προϊόν σε τοπικό επί-
πεδο σε βάθος εικοσιπενταετίας θα ξεπεράσει τα 3 δισεκατοµ-
µύρια.

Όλα αυτά συνιστούν απάντηση από την επιχείρηση που είναι
εισηγµένη στο Χρηµατιστήριο, που είναι εποπτευόµενη από την
Κυβέρνηση και η οποία δίνει τα νούµερα αυτά.

Για τον τουρισµό, τον Πρίνο και την Καβάλα δεν χρειάζεται να
πω τίποτα. Είναι περηφάνεια της Ελλάδας ότι για τριανταπέντε
χρόνια ο Πρίνος έχει δώσει εκατόν είκοσι πέντε εκατοµµύρια βα-
ρέλια πετρέλαιο και δεν έχει χυθεί µια σταγόνα έξω. Ας παρα-
δειγµατιστούµε από αυτό και ας παραδειγµατιστούµε και από
κάτι άλλο.

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά ένα χάρτη που έχει δηµοσιεύσει
η WWF και αναφέρονται εδώ οι θαλάσσιες περιοχές, στις οποίες
γίνονται σήµερα έρευνες στη Μεσόγειο. Παρακαλώ τους συνα-
δέλφους να δουν τι γίνεται στην Αδριατική. Οι Ιταλοί σήµερα που
µιλάµε έχουν πάνω από εβδοµήντα πέντε εξέδρες άντλησης πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου στην Αδριατική, την τουριστικά ανα-
πτυγµένη Αδριατική απέναντι από την Κροατία, την εξίσου
τουριστικά αναπτυγµένη. Και βεβαίως να δείτε τι γίνεται στην
Κύπρο που είναι εξίσου τουριστικά αναπτυγµένη. Αυτό για να ξέ-
ρουµε να µιλάµε µε σοβαρότητα και για τα θέµατα του περιβάλ-
λοντος και για τα θέµατα του τουρισµού. 

Καταθέτω τον χάρτη για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα χάρτη, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτελευταία παρατήρηση. Διαβάζουµε στις εφηµερίδες και
µαθαίνουµε ότι είναι σε εξέλιξη µια ολόκληρη διαδικασία αµφι-
σβήτησης των ερευνών υδρογονανθράκων στο «οικόπεδο» της
Ηπείρου, των Ιωαννίνων. Κύριε Υπουργέ, στα Γιάννενα διακυ-
βεύεται η πορεία εξέλιξης των ερευνών υδρογονανθράκων στη
χώρα. Γιατί αν εκεί δεν πείσετε εσείς -είναι καθήκον σας, της Κυ-
βέρνησης- την τοπική κοινωνία ότι έχετε πάρει όλα τα απαραί-
τητα µέτρα, γνωρίζετε πολύ καλά ότι και η Κέρκυρα και η Άρτα
ετοιµάζονται για αντίστοιχες διαδικασίες.

Σας κάνω µία πρόταση µε δύο σκέλη. Κατ’ αρχάς, προφανώς,
-βέβαια είναι δικαίωµά σας να το υλοποιήσετε- να πάτε και να µι-
λήσετε στο περιφερειακό συµβούλιο και σε ανοικτή συγκέν-
τρωση εσείς ο ίδιος, γιατί ο Υπουργός πάντα έχει την πολιτική
ευθύνη, και να πείσετε τους πολίτες µε τα αυστηρότερα µέτρα
που µπορούµε να πάρουµε. Και να σας βοηθήσουµε, αν χρειάζε-
ται. Κανένα πρόβληµα.

Η δεύτερη πρόταση είναι: εδώ στο εθνικό Κοινοβούλιο, στην
Επιτροπή Περιβάλλοντος, να κάνουµε µια ανοικτή, δηµόσια συ-
ζήτηση, µε ανοικτές τις κάµερες, να παρακολουθήσουν όλοι οι
Έλληνες πολίτες, για το θέµα της αξιοποίησης ορυκτού πλούτου
της χώρας και κυρίως υδρογονανθράκων και να καλέσουµε όποι-
ους επιστήµονες θέλει η κάθε πλευρά. Τρεις µέρες να το συζη-
τάµε. Όταν πρόκειται για ένα εθνικής σηµασίας ζήτηµα έχει
απόλυτο νόηµα και η διαφάνεια και η ανοικτή συζήτηση και το
εθνικό Κοινοβούλιο να συµβάλει θετικά, ώστε να ξεπεραστούν
τα όποια προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εξαντλήσατε και τη
δευτερολογία σας. Τριτολογία δεν υπάρχει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και βεβαίως, να πω ότι είναι έξω από κάθε λογική, είναι παρά-

νοµο, απαράδεκτο και δεν πρόκειται να υπάρξει το λεγόµενο
«fracking», η υδραυλική ρωγµάτωση. Ήδη από το 2013 στο Συµ-
βούλιο Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας η Ελληνική Δη-
µοκρατία έχει δηλώσει ότι το fracking δεν πρόκειται ποτέ να
εφαρµοστεί στην Ελλάδα.

Και πρέπει να σας πω, για όσους ασχολούνται µε το θέµα, ότι

η Γαλλία και πάρα πολλές άλλες χώρες έχουν πει ένα µεγάλο,
σωστό «όχι» στο fracking. Κι έτσι πρέπει. Θα ήταν αδιανόητο, µε
την πληθυσµιακή σύνθεση της Ευρώπης και ακόµη περισσότερο
την οικολογική και περιβαλλοντική ευαισθησία της Ελλάδας, να
υπάρχει έστω και ένας που θα διανοείτο ποτέ να δώσει άδεια ή
να σκεφτεί έστω ότι υπάρχει περίπτωση να εφαρµοστεί το frack-
ing.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Για να ολοκληρώσω, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς είχαµε κάνει τη σκέψη να καταθέ-
σουµε ονοµαστική ψηφοφορία, γιατί υπήρχαν οι πληροφορίες
ότι ο Υπουργός της Κυβέρνησης κ. Τσιρώνης επρόκειτο να κα-
ταψηφίσει το νοµοσχέδιο. Κι επειδή θεωρούµε αδιανόητο να πα-
ραµένει Υπουργός σε µία Κυβέρνηση ένας άνθρωπος ο οποίος
καταψηφίζει ένα κορυφαίας σηµασίας νοµοσχέδιο, θέλαµε να
αναδείξουµε τις ευθύνες που έχει ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας,
που πρέπει να τον αποπέµψει αµέσως, εάν καταψηφίσει όταν θα
έρθει η ώρα της τελικής ψήφου ή και ο ίδιος να παραιτηθεί πριν
τον «παραιτήσει» ο κ. Τσίπρας. Πρέπει να σας πω ότι ελπίζω, ως
έσχατο µέτρο διαφύλαξης της αξιοπρέπειας του πολιτικού κό-
σµου της χώρας, να γίνει ένα από τα δύο: είτε να παραιτηθεί ο κ.
Τσιρώνης είτε να τον «παραιτήσει» ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας.

Δεδοµένου ότι ο συνάδελφος κ. Δηµαράς µάς είπε, επισήµως
πια, ότι ο κ. Τσιρώνης θα καταψηφίσει -ήταν παρών µάλιστα ο κ.
Τσιρώνης- θεωρούµε ότι περιττεύει πια η κατάθεση του αιτήµα-
τος διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ. Ήσασταν

σαφής.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξυδάκης έχει

τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης µου έλυσε

µια απορία, ένα ερώτηµα που θα του απηύθυνα σχετικά µε το
γιατί ζητά ονοµαστική ψηφοφορία, εφόσον υπερψηφίζει το νο-
µοσχέδιο.

Κατά τη γνώµη µου είναι η απόλυτη προϋπόθεση ο σεβασµός
στην ψήφο κατά συνείδηση κάθε Βουλευτή από τους τριακόσι-
ους ή έστω από τους Βουλευτές του λεγόµενου «συνταγµατικού
τόξου». Οφείλουµε απόλυτο σεβασµό στη διάκριση των εξου-
σιών. Και είναι και µια εκδήλωση πολιτικού πολιτισµού µεταξύ
των Βουλευτών όλων των παρατάξεων να σεβόµαστε και να τι-
µούµε αυτή την παράδοση και αυτή την συνταγµατική υποχρέ-
ωση, να ψηφίζουµε κατά συνείδηση σύµφωνα µε τις αξίες µας
και µε αυτό που επιτάσσει ο νους µας, η σκέψη µας και η υπο-
χρέωσή µας απέναντι στους ανθρώπους που µας έστειλαν εδώ
και προσδοκούν κάτι από εµάς. Εν πάση περιπτώσει, ελύθη αυτό
το θέµα, όπως το διευκρίνισε ο κ. Μανιάτης.

Έθεσε, επίσης, ορισµένα ενδιαφέροντα ερωτήµατα σχετικά µε
το γενικότερο πολιτικό κλίµα, ένα κλίµα -και εµείς το περιγρά-
φουµε- διχόνοιας, διχασµού, συγκρούσεων, έριδος. Επανειληµ-
µένως και εγώ προσωπικά και άλλοι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ
έχουµε δηλώσει ότι οι συγκρούσεις είναι απαραίτητες, αναγκαίες
και γόνιµες για την παραγωγή πολιτικής στη δηµοκρατία. Μόνο
διά των συγκρούσεων και των αντιθέτων θα παραχθεί το νέο απο-
τέλεσµα. Και ασφαλώς είναι εντελώς άλλο πράγµα η διχόνοια, ο
διχασµός, η επιδίωξη ισοπέδωσης όχι του επιχειρήµατος, αλλά
της προσωπικότητας του αντιπάλου.

Ωστόσο, όπως εµείς, µετά από τρία χρόνια στην Κυβέρνηση,
ήδη βρισκόµαστε στη φάση και της αυτοκριτικής για όσα έχουµε
πράξει, για όσα πράττουµε, θα περίµενα από τους πολιτικούς οι
οποίοι κυβέρνησαν µε τη µία ή την άλλη µορφή στην πρώτη ή
στη δεύτερη περίοδο, στα σαράντα πέντε χρόνια περίπου της
Μεταπολίτευσης, να υπάρχει µια πιο γνήσια αυτοκριτική και όχι
µόνο αυτή η λυσσώδης µανία αυτοδικαίωσης: «Εµείς το είπαµε
πρώτοι, εµείς το είχαµε πει τότε». 

Όλοι θα λέµε στα καφενεία όταν θα πάρουµε σύνταξη ή λέµε
κιόλας -γιατί µας παίρνει η ηλικία- «το είχα πει και εγώ και δεν µε
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άκουσαν». Είµαστε, όµως, ενεργοί και δρώντες µέσα σε ένα Κοι-
νοβούλιο, σε µια ιστορική περίοδο κατά την οποία διαδραµατί-
ζονται µεγάλες εξελίξεις, τίθενται µεγάλα, ιστορικά ερωτήµατα
και για την πολιτειακή συνοχή και για την εθνική ασφάλεια και
για το µέλλον της χώρας και των νεότερων γενιών και όλη αυτή
η εµπρηστική αντιπαράθεση δεν οφείλεται πια µόνο στην Κυβέρ-
νηση. Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ο ίδιος που ήταν πριν από οκτώ και
δέκα χρόνια. Έχουν αλλάξει οι ιστορικές συνθήκες, έχει αλλάξει
η ιστορική εµπειρία, έχει σωρευτεί χρόνος και πείρα και γνώση.

Γι’ αυτό θα ήθελα να ρωτήσω τον κ. Μανιάτη: Οι εµπρηστές
υπάρχουν στον ΣΥΡΙΖΑ; Βλέπει κανέναν να πηδάει πάνω στα
έδρανα; Εγώ, αντιθέτως, που δεν είµαι στην τάξη των εµπρηστών
-είµαι στην τάξη των πελταστών- ενίοτε ακούω από την Αντιπολί-
τευση φρικτά πράγµατα, µε τα οποία σοκάροµαι, όντας τριάµισι
χρόνια Βουλευτής.

Θα ήθελα να έρθω σε κάτι άλλο, το οποίο όλοι αναγνωρίζουµε.
Πρέπει να υπάρχει η συνέχεια του κράτους. Επικαλεστήκατε µια
συνέχεια κυβερνήσεων όσον αφορά την ενεργειακή πολιτική και
είπατε ότι αυτά που έκανε η κυβέρνηση Παπανδρέου τα συνέχισε
η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Βάλατε και την κυβέρνηση Πι-
κραµµένου των είκοσι ηµερών και την κυβέρνηση Παπαδήµου,
που δεν ήταν µια αµιγώς πολιτική κυβέρνηση. Υπήρχε µόνο µε
τη συναίνεση πολιτικών κοµµάτων. Υπήρχε η συναίνεση του κ.
Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου για να υπάρξει εκείνη η κυβέρνηση.

Θέλω να σας ρωτήσω για τις δύο αµιγώς πολιτικές κυβερνή-
σεις, του Παπανδρέου και του Σαµαρά - Βενιζέλου. Θα θυµάστε
ασφαλώς ότι στη δεύτερη κυβέρνηση υπήρξε απονοµοθέτηση ή
απαξίωση νοµοθετικών πρωτοβουλιών και µεταρρυθµίσεων που
έκανε η κυβέρνηση Παπανδρέου. Να σας θυµίσω τον νόµο περί
αξιολόγησης, τον οποίο εισήγαγε ο κ. Ραγκούσης και κατακρη-
µνίστηκε το καλοκαίρι του 2014 εν τη πράξει; Να σας θυµίσω τις
υγειονοµικές διατάξεις που είχε νοµοθετήσει ο κ. Λοβέρδος, τις
οποίες απονοµοθέτησε και τις έκανε πιο ανθρώπινες η κ. Σκο-
πούλη και τις επανέφερε ο κ. Γεωργιάδης; Να σας θυµίσω πόσο
ταλαιπωρήθηκε ο νόµος της ιθαγένειας του κ. Ραγκούση και ότι
ήρθε στη συνέχεια η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ να τον εδραιώσει, να
τον πάει επί τα βελτίω και να τον καταστήσει λειτουργικό;

Να σας θυµίσω πως κινδύνευσε ο σχετικός µε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
νόµος από τον κ. Μητσοτάκη, τότε Υπουργό Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης; Υπήρξαν λοιπόν και εκεί ασυνέχειες, κυβερνητικές και
θεσµικές, επί µειζόνων µεταρρυθµίσεων και οι Βουλευτές της
πρώτης κυβερνήσεως ήταν Βουλευτές και στη δεύτερη, ήταν
εδώ. Εδώ γίνονταν οι απονοµοθετήσεις.

Ας τα ξεπεράσουµε, λοιπόν, αυτά και ας έρθουµε στο επι-
σφράγισµα των όσων είπε και ο κ. Δένδιας εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας, ο οποίος µε ήρεµο τόνο και µάλλον µε µια πολιτική
ευπρέπεια έκανε κάποιες νύξεις σε ένα κύµα βίας -το ξέρει και
γι’ αυτό ήταν µετρηµένος- και επεσήµανε -και προς τιµήν του-
και την επίθεση που έκαναν τα φασίζοντα στοιχεία στον κοινω-
νικό χώρο «Φαβέλα» στον Πειραιά. 

Όλες αυτές τις µέρες και στον λόγο του ο κ. Μητσοτάκης, ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν ανέφερε τίποτα.
Σε δε µαζικά µέσα ενηµέρωσης αναφερόταν η επίθεση, αυτό που
ανέφερε ο κ. Δένδιας, έµπειρος Υπουργός Δηµοσίας Τάξεως, και
βρέθηκε αντιµέτωπος µε τους φασίζοντες και µε τη Χρυσή Αυγή.
Το ανέφερε ως επίθεση. Ήταν µια φονική επίθεση. Βρέθηκε συ-
νήγορος δικηγόρος µε κρανιοεγκεφαλική κάκωση. Αναφέρθηκε
ως επεισόδιο, κάποια επεισόδια, κάποιοι αντιδικούσαν. 

Το µικρό ατόπηµα ή και µεγάλο, αναλόγως πώς θα το ερµη-
νεύσουµε, του κ. Δένδια είναι ότι υπάρχουν κάποιες πράξεις πο-
λιτικής βίας τον τελευταίο καιρό, αλλά δεν µπορούµε να τις
τσουβαλιάζουµε µε πράξεις που είναι ξεκαθαρίσµατα λογαρια-
σµών. Είναι άλλο πράγµα τα τρικάκια και άλλο πράγµα οι λοστοί
που πέφτουν πάνω σε κεφάλια ανθρώπων. Είναι άλλο πράγµα η
δολοφονία στον δρόµο από συµµορίες και άλλο πράγµα η κατά-
ληψη ενός χώρου. 

Φυσικά και καταδικάζουµε τη βία. Φυσικά και καταδικάζουµε
κάθε παραβατική πράξη, που θέτει σε κίνδυνο τη σωµατική ακε-
ραιότητα ή την περιουσία ενός άσχετου φιλήσυχου πολίτη αλλά,
πρώτον, δεν πρέπει να παραποιούµε την πραγµατικότητα και να
τροµοκρατούµε την κοινή γνώµη υπερµεγεθύνοντας ή τεχνητά

µεγεθύνοντας ή παραποιώντας πραγµατικά γεγονότα για πολι-
τική εκµετάλλευση, δεν βοηθά κανέναν. 

Δεν έχουµε καµµία παρόξυνση ή διόγκωση των µεγεθών στα
εγκλήµατα. Πριν από δύο-τρεις µήνες, µε αφορµή την τραγική
απώλεια του δικηγόρου Ζαφειρόπουλου, εδώ µέσα σε αυτή την
Αίθουσα ο συνάδελφος κ. Τζαβάρας έδωσε αµέσως πολιτική
χροιά. Το χέρι των δολοφόνων το οπλίζουν οι φραστικές παρο-
ξύνσεις µέσα στη Βουλή. Του επεσήµανα αµέσως εκείνη τη
στιγµή ότι δεν ξέρουµε απολύτως τίποτα από τις αρχές για το τι
έχει συµβεί και αυτό είναι παρόξυνση. Ήταν λάθος. Δεν πέρασε
µία ώρα και απεδείχθη ότι τον διακεκριµένο αυτόν δικηγόρο και
διακεκριµένο στέλεχος της συντηρητικής παρατάξεως τον δολο-
φόνησε ένας κοινός ποινικός εγκληµατίας, αναµεµειγµένος σε
ένα τεράστιο οικονοµικό σκάνδαλο που πιθανόν να έχει και άλλες
διατάσεις, το σκάνδαλο της «ENERGA». Ένα θύµα, λοιπόν, της
µαφίας απεδόθη έτσι όπως απεδόθη από βιασύνη -το αναγνω-
ρίζω- αλλά αυτή η βιασύνη µπορεί να µας βάλει σε περιπέτειες
και να δίνουµε πολιτικό βάρος σε πράγµατα που δεν έχουν καµ-
µία πολιτική αφετηρία. 

Θα ζητούσα, λοιπόν, µε αφορµή και τους ανεβασµένους τό-
νους της Νέας Δηµοκρατίας περί βίας και ανοµίας, να ζητήσει
τα στατιστικά από την Ελληνική Αστυνοµία και από το Υπουργείο
Δηµοσίας Τάξεως. Θα διαψευστεί. Είναι διαφορετικά. Δεν υπο-
στηρίζω ότι όταν λιγοστεύουν οι φόνοι λιγοστεύει η βία, αλλά
είναι µια κάποια ένδειξη και θα ήταν σωστό να µην εµφυσούµε
στους πολίτες αίσθηση διαρκούς κινδύνου και ότι όταν θα έρ-
θουµε εµείς, θα «καταργηθεί» το έγκληµα. Είναι αφελές και είναι
και πολιτικά επιβλαβές και εγκληµατικό. 

Ας µη βάζουµε στην ατζέντα της πολιτικής αντιπαράθεσης -
έχουµε πάρα πολλά θέµατα να βάλουµε- ζητήµατα εξωτερικής
πολιτικής, ζητήµατα εθνικά και ζητήµατα εσωτερικής ασφάλειας
µε τον τρόπο που αρχίζει και τα ξαναβάζει στην ατζέντα της η
Νέα Δηµοκρατία, µε τον τρόπο µιας «ακροδεξίζουσας» υστερίας. 

Ουδείς υποστηρίζει τη βία και την παραβίαση της συνταγµατι-
κής τάξης. Το εντελώς αντίθετο. Όλοι έχουµε ορκιστεί στην τή-
ρηση της συνταγµατικής τάξεως και της νοµιµότητας. Οι µόνοι
που αρνούνται τη δηµοκρατία, τη συνταγµατική τάξη και οι µόνοι
που έχουν ως εργαλείο τη βία, είναι υπόδικοι στα δικαστήρια, ως
αρνητές της δηµοκρατίας και ως καταχραστές βίας. Ας πέσουν,
λοιπόν, οι τόνοι σε αυτό το πράγµα, στα θέµατα της εξωτερικής
πολιτικής και στα θέµατα της εσωτερικής ασφάλειας. Η ελληνική
δηµοκρατία κινδυνεύει από τους αρνητές της και όχι από αυτούς
που είναι ταγµένοι και πιστεύουν πραγµατικά στην υπεράσπισή
της. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι λυπηρό

αυτό το οποίο συµβαίνει σήµερα στη χώρα µας. Και είναι λυ-
πηρό, γιατί συζητάµε αυτή τη στιγµή για θέσεις εργασίας για
µετά από είκοσι χρόνια, όταν δεν ξέρουµε πόσοι θα έχουµε µείνει
στη χώρα µας. 

Είναι λυπηρό που σήµερα το εθνικό Κοινοβούλιο καλείται να
κυρώσει στο όνοµα του ελληνικού λαού, µε την εξουσία την
οποία του έχουν δώσει οι Έλληνες πολίτες, το άνοιγµα της πόρ-
τας στα θηρία, στους κολοσσούς και, µάλιστα, όχι της πίσω πόρ-
τας αλλά της κύριας πόρτας, της µπροστινής πόρτας. 

Σήµερα, την ίδια ώρα που προσπαθεί το ελληνικό Κοινοβούλιο
να προχωρήσει σε αυτή την κύρωση, όσοι φέρουν την ευθύνη
της ενηµέρωσης των πολιτών, θεωρούν πιο σηµαντικό να µετρή-
σουν µε τον χάρακα από τα τηλεπαράθυρα σε ζωντανή σύνδεση
το πόση αξιοπιστία δίνει σε µία είδηση ένα retweet του πρέσβη
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. 

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση υποχώρησε τελικά µπροστά
στον φόβο µήπως κλονιστεί το τελευταίο της επιχείρηµα -το µόνο
που της έχει µείνει όρθιο, για να είµαστε και ειλικρινείς- εκείνο,
δηλαδή, που λέει ότι «εµείς ό,τι και να είµαστε, κλέφτες πάντως
δεν είµαστε». Καρατόµησε την κ. Αντωνοπούλου που, για να εί-
µαστε ειλικρινείς, χάρη στο δικό της έργο απέκτησαν ουσιαστικό
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περιεχόµενο οι λέξεις «κοινωνική οικονοµία» και καρατόµησε,
µετά φυσικά από δική του παραίτηση, τον κ. Παπαδηµητρίου, τον
µόνο ίσως Υπουργό που σεβόταν τους Βουλευτές και απαντούσε
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο στον χρόνο στον οποίο έπρεπε να
απαντήσει. 

Σήµερα, λοιπόν, που οι Τούρκοι δεν νιώθουν, αγαπητοί συνά-
δελφοι, την ανάγκη να προσπαθούν να κρύψουν από τη διεθνή
κοινότητα το πραγµατικό τους πρόσωπο, εκείνο που απειλεί µε
αλλαγές συνόρων, εκείνο που παραβιάζει κάθε έννοια διεθνούς
δικαίου, εκείνο που απαιτεί ανθρώπινο αίµα, η Κυβέρνηση απο-
φάσισε πως είναι πιο ηθικό να καρατοµήσει δύο Υπουργούς από
το να χάσει ένα επιχείρηµα. 

Σήµερα, που τα συζητάµε όλα αυτά, η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση είναι απασχοληµένη µε την επικοινωνιακή διαχείριση του
σκανδάλου στον χώρο της υγείας και µε την επικοινωνιακή δια-
χείριση της συνεχούς τραµπάλας στο Σκοπιανό, στο εθνικό µας
θέµα.

Την ίδια στιγµή, σήµερα δηλαδή, οι Τούρκοι έχουν το δάκτυλο
στη σκανδάλη και προκαλούν ατυχήµατα και µεταφέρουν στρα-
τεύµατα. Σήµερα, η Ελλάδα των µνηµονίων, η Ελλάδα της κρί-
σης, η Ελλάδα των capital controls, η Ελλάδα της µη ανάληψης
πολιτικών ευθυνών, η Ελλάδα που διώχνει τα παιδιά της, αυτή η
Ελλάδα, η πληγωµένη Ελλάδα, άγεται και φέρεται, αγαπητοί συ-
νάδελφοι. 

Η Ελλάδα µπαίνει στο ενεργειακό παιχνίδι, θέλει δεν θέλει, υπό
το καθεστώς απειλών και εκβιασµών, µε δεκάδες ανοιχτά µέ-
τωπα, µε τη θηλειά των µνηµονίων στον λαιµό, µε το πολιτικό σύ-
στηµα διχασµένο όσο ποτέ άλλοτε, µε το πολιτικό σύστηµα να
µην αντιλαµβάνεται το µέγεθος της ευθύνης του, µε το πολιτικό
σύστηµα να αρέσκεται σε µεταγραφές ψηφοθηρικού και µόνο
χαρακτήρα για το µέλλον -ποιο µέλλον; της Ελλάδος ή το κοµ-
µατικό µέλλον;- µε µια Αξιωµατική Αντιπολίτευση να ισχυρίζεται
πως έχει καταλυθεί το κράτος δικαίου και να αφήνει υπόνοιες
πως ευθύνεται γι’ αυτό µε κάποιον τάχα µου απροσδιόριστο
τρόπο η Κυβέρνηση για την τουρκική επιθετικότητα.

Η Κυβέρνηση, σήµερα που µιλάµε, αποδέχεται ουσιαστικά
µέσω και των σηµερινών κυρώσεων πως η µοναδική προστασία
που θα έχει ο φυσικός µας πλούτος θα είναι οι κανόνες της ελεύ-
θερης αγοράς. Δηλαδή µια αριστερή Κυβέρνηση, σηµερινή αρι-
στερή Κυβέρνηση, αναγνωρίζει πως το µόνο που θα µπορεί να
ελέγχει τη συµπεριφορά των ενεργειακών κολοσσών στη χώρα
µας θα είναι οι βιοµήχανοι του τουρισµού.

Λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά ένα πυκνό σύννεφο είναι αυτό το
οποίο έχει σταθεί πάνω από το Κοινοβούλιό µας και δεν έχετε
καµµιά δικαιολογία, καµµιά απολύτως. Λυπάµαι. Άναρχες σκέ-
ψεις, ελλιπής σχεδιασµός και ένα όραµα που περιορίζεται µο-
νάχα στο πώς θα βγάλουµε την τετραετία µας! Αυτό είναι το
όραµα που έχουµε!

Αν προεκτείνουµε τη σκέψη µας και στηριχθούµε στα συµπε-
ράσµατα που βγαίνουν από τη µελέτη των συµβάσεων, σε αυτό
ακριβώς καταλήγουµε, πως δηλαδή η Κυβέρνηση πιστεύει ότι η
τουριστική βιοµηχανία, που δραστηριοποιείται στη Μεσόγειο,
υπό τον φόβο να µη χάσει την αξία του το τουριστικό προϊόν της
Μεσογείου θα υποχρεώσει τις εταιρείες της ενέργειας να σεβα-
στούν και να προστατεύσουν το περιβάλλον.

Υπό αυτές τις συνθήκες, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι να
απορεί κανείς γιατί οι συµβάσεις, τις οποίες συζητούµε και κα-
λούµαστε να κυρώσουµε µε την ψήφο µας, είναι όσο ασαφείς
χρειάζεται να είναι, είναι όσο πρόχειρες εξυπηρετεί να είναι και
είναι όσο προσαρµοσµένες πρέπει να είναι, για να µεγιστοποι-
ηθεί το κέρδος και όχι για να προστατευθεί το δηµόσιο συµφέ-
ρον.

Και για να είµαι ξεκάθαρος, δεν υπάρχει διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος, γιατί δεν υπάρχει διασφάλιση της προστα-
σίας του περιβάλλοντος. Με λίγα λόγια, εµείς στην Ένωση
Κεντρώων δεν ξεχωρίζουµε τις έννοιες «δηµόσιο συµφέρον» και
«προστασία του περιβάλλοντος» αλλά, αντιθέτως, τις θεωρούµε
ταυτόσηµες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν κατέβω από το Βήµα, θα
ήθελα να κάνω µια σηµαντική, κατά τη γνώµη µου, επισήµανση.
Εδώ και καιρό οι Έλληνες ακούνε πως ο λόγος που τραβάνε

αυτά που τραβάνε είναι γιατί εκβιαζόµαστε και έχουµε υποκύψει,
γιατί δεν µπορούµε να κάνουµε αλλιώς. Αυτή η τραγικά απλή και
αληθινή εξήγηση από µόνη της δεν αρκεί για να αποτελέσει δι-
καιολογία για το οτιδήποτε.

Παραλάβατε, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µια εξαι-
ρετικά άσχηµη κατάσταση. Κανείς δεν το αµφισβητεί αυτό.
Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι, µε το να διαχειριστείτε καλύτερα
τους εκβιασµούς από κάποιους άλλους, είσαστε και επιτυχηµέ-
νοι.

Μιας και µιλάµε σήµερα για το µέλλον της χώρας µετά από εί-
κοσι-είκοσι πέντε χρόνια, τότε δηλαδή που δεν θα ξέρουµε πόσοι
θα έχουν µείνει στη χώρα µας για να το διαχειριστούν, θα ήθελα
να σας πω ότι µέσα στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου,
που έχει υποχρέωση και δικαίωµα να κάνει κάθε Βουλευτής, κάθε
δέκα µήνες ο οµιλών καταθέτει µια ερώτηση στο Υπουργείο Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης και ρωτάει για την εξέλιξη των επενδυ-
τικών σχεδίων.

Τον Μάρτιο του 2017 είχα καταθέσει µια τέτοια ερώτηση και
το Υπουργείο µού είχε απαντήσει ότι υπήρχαν σε εξέλιξη δεκα-
τρία επενδυτικά σχέδια. Τον Ιανουάριο του 2018 ξανακάνω την
ίδια ερώτηση και θέτω δύο ερωτήµατα: Ποια είναι η εξέλιξη κα-
θενός από τα παραπάνω δεκατρία επενδυτικά σχέδια στο διά-
στηµα που µεσολάβησε από τον Μάρτιο του 2017 έως σήµερα;
Η απάντηση του Υπουργείου, την οποία θα καταθέσω και αργό-
τερα στα Πρακτικά, είναι η εξής: «Δύο έχουν κλείσει από τα δε-
κατρία…» -πριν από πάνω από ενάµιση χρόνο- «…µέχρι τώρα,
µέχρι τον Ιανουάριο του 2018». Δύο από τα δεκατρία! 

Στη δεύτερη ερώτησή µου για το ποια άλλα σχέδια τυχόν είχαν
υπαχθεί από τον Μάρτιο του 2017 µέχρι τότε που µιλούσαµε, τον
Ιανουάριο του 2018, στον σχετικό νόµο, ξέρετε τι µου απάντησε
το Υπουργείο; Δύο! 

Καταθέτω την απάντηση του Υπουργείου στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαρίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µετά µιλάµε αυτή τη στιγµή για το µέλλον της χώρας µετά
από είκοσι πέντε χρόνια µε ασαφείς διατάξεις. Η ανοχή τελείωσε
µαζί µε τις αντοχές του ελληνικού λαού. Η Ελλάδα δεν αντέχει
άλλο, αγαπητοί συνάδελφοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί
τους από το Γυµνάσιο Αιανής και το Γυµνάσιο Ξηρολίµνης Κοζά-
νης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Φίλης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακο-

λουθώ µε ενδιαφέρον τον διάλογο που αναπτύσσεται εδώ στην
Ολοµέλεια γύρω από το νοµοσχέδιο που αφορά την εξόρυξη
υδρογονανθράκων στη χώρα µας. Είναι ένα σοβαρό νοµοσχέδιο
για πολλούς λόγους. 

Θα ήθελα να πω ότι τόσο η Κυβέρνηση όσο και τα συγκυβερ-
νώντα κόµµατα, ο ΣΥΡΙΖΑ, το κόµµα των Οικολόγων και οι ΑΝΕΛ,
νοµίζω, διαθέτουν µια περιβαλλοντική ευαισθησία όχι γενικού
τύπου αλλά πολύ συγκεκριµένη και εφαρµοστέα. Υπ’ αυτό το πρί-
σµα, λοιπόν, πρέπει να αντιµετωπίσουµε το νοµοσχέδιο που
έχουµε µπροστά µας. 

Δεν είµαι ειδικός και έτσι θα προσπαθήσω να θέσω ερωτήµατα
µε βάση την εµπεριστατωµένη επιστολή που έστειλε προς τους
Βουλευτές η WWF και η Greenpeace. Οι δύο αυτές οργανώσεις
µάς καλούν να καταψηφίσουµε τα νοµοσχέδια, διότι µε τις προ-
βλεπόµενες εκµεταλλεύσεις υδρογονανθράκων εγκλωβίζεται η
χώρα σε ένα εξαιρετικά ρυπογόνο και επικίνδυνο για ανθρώπους
και περιβάλλον µοντέλο ανάπτυξης. Επισηµαίνεται ότι η εξόρυξη
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ορυκτών καυσίµων οδηγεί σε οικονοµικό µαρασµό τις τοπικές οι-
κονοµίες. Έτσι δίνουν απάντηση στα επιχειρήµατα τα πολύ υπο-
θετικά και ολίγον φαντασµαγορικά ότι εκατοντάδες και χιλιάδες
θέσεις εργασίας θα δηµιουργηθούν από οποιεσδήποτε τέτοιες
επενδύσεις. 

Επίσης, επισηµαίνουν στην επιστολή τους αυτές οι δύο οργα-
νώσεις ότι οι συµβάσεις που είναι υπό την κρίση µας δεν δίνουν
καµµία εικόνα οικονοµικής ωφέλειας για τη χώρα, εκτός από την
πρωτοφανή και σαρωτική διακινδύνευση σηµαντικών φυσικών
περιοχών και πολύτιµων πόρων που αποτελούν περιουσία µε δια-
γενεακή αξία. 

Δεν είναι σπίτι µας, δεν είναι η δική µας µόνο γενιά. Τα κληρο-
νοµήσαµε και θα το κληροδοτήσουµε το περιβάλλον. Τα οικονο-
µικά των συµβάσεων δίνουν µία εικόνα αµφίβολων εσόδων για
τον κρατικό προϋπολογισµό, τα οποία εξαρτώνται από το εισό-
δηµα και τα κέρδη του µισθωτή. 

Και άλλα λένε οι δύο αυτές οργανώσεις. Πρέπει να σας πω ότι
δεν είναι µόνο οι «ύποπτοι» κατά της ανάπτυξης περιβαλλοντο-
λόγοι ή οι περιβαλλοντικές οργανώσεις που λένε αυτά τα πράγ-
µατα, αλλά ένας κατ’ εξοχήν υπέρ της ανάπτυξης και µε κυρίαρ-
χους τρόπους οργανισµός, όπως είναι η Παγκόσµια Τράπεζα. 

Διαβάζουµε εδώ το εξής: «Η Παγκόσµια Τράπεζα θα σταµατή-
σει να χρηµατοδοτεί αποστολές εντοπισµού και επιχειρήσεις
εξόρυξης πετρελαίου και φυσικού αερίου το 2019», όπως ανα-
κοινώθηκε στη Διάσκεψη στο Παρίσι, «σε µία προσπάθεια για
στροφή προς τις πηγές ενέργειας που είναι φιλικότερες προς το
περιβάλλον» και άλλα τινά. 

Πληροφορούµαι επίσης ότι µεγάλες χώρες, µε παράδοση
στην εξόρυξη υδρογονανθράκων και µάλιστα και στη στεριά,
αναστέλλουν ή και παύουν αυτές τις γεωτρήσεις, όπως η Ιταλία.
Μεγάλες ασφαλιστικές εταιρείες, ακολουθώντας το παράδειγµα
και της Παγκόσµιας Τράπεζας και µεγάλων χωρών της Ευρώπης,
που δεν θέλουν το περιβάλλον να αποτελέσει άλλο ένα πεδίο εις
βάρος δικαιωµάτων των πολιτών, παύουν να ασφαλίζουν τέτοιες
επενδύσεις, όπως αυτές που φέρνουµε στη Βουλή σήµερα. 

Πρέπει να πω ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι κατ’ επιταγήν
της τρόικας. Είναι µία επιλογή που κάνουµε εµείς ως Κυβέρνηση
σε συνέχεια προηγούµενων κυβερνητικών επιλογών προηγούµε-
νων κυβερνήσεων. Δεν σηµαίνει ότι η συνέχεια του κράτους είναι
συνέχεια υπεράνω πολιτικών επιλογών. Προφανώς και υπάρχει
συνέχεια σε δεσµεύσεις, αλλά προφανώς υπάρχουν και οι αλλα-
γές που προκύπτουν από την ανατροπή των πολιτικών συσχετι-
σµών σε ένα Κοινοβούλιο.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε εδώ για να συνεχίσει, να δηµιουργήσει ένα νέο
περιβάλλον συνέχειας αλλά και ανατροπών και τοµών σε επιλο-
γές µεγάλης εθνικής σηµασίας, όπως είναι αυτές που αφορούν
τις απειλές κατά του περιβάλλοντος. 

Δεν θα ήθελα να επεκταθώ περισσότερο. Νοµίζω ότι ο κύριος
Υπουργός, ο οποίος διακρίνεται και για την επιµέλειά του στα ζη-

τήµατα που παρουσιάζει, αλλά και για την περιβαλλοντική του
ευαισθησία, θα έχει την καλοσύνη να απαντήσει στην κριτική που
ασκείται από αυτές τις οργανώσεις, καθώς επίσης και στην από-
φαση της Παγκόσµιας Τράπεζας.

Κλείνοντας, µε εµπιστοσύνη προς τις επιλογές που πρέπει να
κάνουµε, θα ήθελα να πω ότι υπάρχει και µία ιδιαίτερη πτυχή.
Κατάγοµαι εκ πατρός από την Αιτωλοακαρνανία. Δεν µπορώ να
φανταστώ –και δεν έχω δει και περιβαλλοντικές µελέτες- τι ση-
µαίνει να αρχίσει η εξόρυξη υδρογονανθράκων σε ένα κλειστό
σύστηµα, όπως είναι η λιµνοθάλασσα του Μεσολογγίου και του
Αιτωλικού. Επίσης, δεν µπορώ να φανταστώ τι σηµαίνει σε άλλες
περιοχές, όπως στην Ήπειρο και µάλιστα κοντά σε περιοχές
«NATURA», όπως είναι το Ζαγόρι, να αρχίσουν να γίνονται εξο-
ρύξεις, έστω δειγµατοληπτικές. Τι νόηµα, όµως, έχει η δειγµα-
τοληψία, πέρα από το να έχουµε στοιχεία για την περαιτέρω
εκµετάλλευση; Και τι σηµαίνει εκµετάλλευση υδρογονανθράκων
σε τόσο λεπτές ως προς την οικολογική τους προστασία περιο-
χές; 

Τέλος, πιστεύω ότι υπάρχει και ένας άλλος κίνδυνος, που δεν
προκύπτει σήµερα από τη συζήτησή µας. Όµως, τρώγοντας έρ-
χεται η όρεξη. Είναι ο κίνδυνος των σχιστολιθικών πετρωµάτων.
Είναι η νέα αµερικανική πολιτική. Λένε ότι σε ορισµένες περιοχές
της Ελλάδος υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Ας µην το διανοηθούµε
και αυτό. Οι δειγµατοληπτικές εξορύξεις, όµως, σηµαίνουν ότι
ανοίγουµε τον δρόµο για τέτοιου είδους καταστροφικές επιλο-
γές. 

Επαναλαµβάνω ότι µε εµπιστοσύνη πιστεύω ότι η Κυβέρνησή
µας θα πάρει όλα τα απαραίτητα µέτρα, ώστε να αποτραπούν τα
χειρότερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα την υπ’ αριθµόν
1008 από 27-2-2018 πρόταση που κατέθεσαν ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης και
εβδοµήντα τρεις Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας
για τη σύσταση Ειδικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής προς διε-
νέργεια προκαταρτικής εξέτασης, κατά τις διατάξεις των άρθρων
86 παράγραφος 3 του Συντάγµατος, 153 επ. του Κανονισµού της
Βουλής και 5 του ν.3126/2003: «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, σχετικά µε την τιµολόγηση φαρµάκων και την εν
γένει φαρµακευτική δαπάνη κατά τα έτη 2015, 2016.

Η πρόταση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συ-
νεδρίασης, θα τυπωθεί, θα διανεµηθεί στους Βουλευτές και θα
εγγραφεί σε ειδική ηµερήσια διάταξη, όπως ορίζει ο Κανονισµός
της Βουλής.

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι δύο συνάδελφοι Βουλευτές αιτούνται άδεια ολιγοήµε-
ρης απουσίας στο εξωτερικό, ο κ. Δηµήτριος Γάκης από 6 Μαρ-
τίου έως 8 Μαρτίου 2018 και ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης
από 24 Μαρτίου έως 29 Μαρτίου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Έχει ολοκληρωθεί ο κύκλος των οµιλητών. Να ρωτήσω τον

κύριο Υπουργό αν θέλει να προσθέσει κάτι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εκκρεµεί µια απάντηση από τον κύριο

Υπουργό σε µια ερώτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας την έδωσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σας θυµίζω το ζήτηµα των περιβαλλον-

τικών µελετών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σας κατέθεσα…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Τι καταθέσατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Τι προβλέπεται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Εγώ σας λέω ότι έχει γίνει µόνο η στρα-

τηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Δεν έχουν γίνει οι
επιµέρους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Επανέρχεστε σε ένα θέµα το οποίο είναι σαφές και α-
κούω διάφορα από εδώ κάποιες διαρροές από την Ήπειρο κ.λπ..
Δεν µπορούµε να κάνουµε συζήτηση χωρίς περιεχόµενο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Για ποιες διαρροές; Εδώ µιλάµε αν
υπάρχουν επιµέρους µελέτες. Αυτό ερωτώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ο νόµος είναι σαφής. Σας τον έδωσα. Κάθε βήµα αδει-
οδοτείται περιβαλλοντικά. Και τα προσεισµικά που υπονοήσατε,
όλα θέλουν ΑΕΠΟ. Κάθε βήµα θέλει ΑΕΠΟ. Έχουν γίνει συζητή-
σεις δηµόσια στην Ήπειρο. Έχουν γίνει όλες οι συζητήσεις -απα-
ντώ και στον φίλο µου, τον κ. Φίλη- δηµόσια, είναι πλέον σαφή
τα δεδοµένα. Έχει φτιαχτεί µια µυθοπλασία τώρα ότι δεν υπάρχει
επαρκής περιβαλλοντική προστασία για κάθε βήµα. Για κάθε
βήµα υπάρχει περιβαλλοντική αδειοδότηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Άλλο η αδειοδότηση, άλλο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν έχει να προσθέ-

σει τίποτα άλλο ο κύριος Υπουργός.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-

θρων και του συνόλου των σχεδίων νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας.

Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.
«Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δη-

µοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ
ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Άρτα –
Πρέβεζα»».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι, αλλά µε δυσκολία σας το λέω µε

την επιφύλαξη των περιβαλλοντικών ζητηµάτων. Δεν είµαι καθό-
λου σίγουρος ότι είχαµε στέρεες απαντήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν κατάλαβα, κύριε

Αµυρά. Ποια είναι η ψήφος σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είπα «ναι», αλλά διατηρώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι εντάξει. Κύριε Πρόεδρε, µε συγχω-

ρείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το διευκρινίσατε πριν.

Δεν υπάρχει διευκρίνιση ψήφου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Το ξέρω, αλλά είναι παράδοση και πάγια
τακτική σε κάποια θέµατα, οι Βουλευτές να διατυπώνουν και την
επιφύλαξή τους, την ανησυχία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδ-
ρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Άρτα – Πρέβεζα»» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο άρ-

θρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έ-
ρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία πε-
ριοχή «Άρτα – Πρέβεζα»» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των
άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία πε-
ριοχή «Άρτα – Πρέβεζα»» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο
αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): «Κύρωση της Σύµβα-
σης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των εται-
ρειών «Total E&P Greece B.V.», «Edison International S.p.A.» και
«Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώρηση
του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων
στη θαλάσσια Περιοχή 2, Ιόνιο Πέλαγος».
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής�
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και των
εταιρειών «Total E&P Greece B.V.», «Edison International S.p.A.»
και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη Εταιρεία» για την παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων στη θαλάσσια Περιοχή 2, Ιόνιο Πέλαγος» έγινε δεκτό επί
της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και των εταιρειών «Total E&P Greece B.V.»,
«Edison International S.p.A.» και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη
Εταιρεία» για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια Περιοχή 2, Ιόνιο
Πέλαγος» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και των εταιρειών «Total E&P Greece B.V.»,
«Edison International S.p.A.» και «Ελληνικά Πετρέλαια Ανώνυµη
Εταιρεία» για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκ-
µετάλλευσης υδρογονανθράκων στη θαλάσσια Περιοχή 2, Ιόνιο
Πέλαγος» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο

αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): «Κύρωση της Σύµ-

βασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩ-
ΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑ-
ΚΩΝ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλ-
λευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρ-
νανία»».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής�
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS - ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩ-
ΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑ-
ΚΩΝ για την παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλ-
λευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρ-
νανία»», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑ-
ΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρνανία»», έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ENERGEAN OIL & GAS -
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΗ ΑΙΓΑΙΟΥ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΠΑ-
ΡΑΓΩΓΗΣ ΥΔΡΟΓΟΝΑΝΘΡΑΚΩΝ για την παραχώρηση του δι-
καιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη
χερσαία περιοχή «Αιτωλοακαρνανία»», έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου και έχει ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο
αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): «Κύρωση της Σύµ-
βασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδ-
ρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Βορειοδυτική Πελοπόν-
νησος»».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής�
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδ-
ρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Βορειοδυτική Πελοπόν-
νησος»», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Κύρωση της Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την παραχώρηση του δικαιώµατος
έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογονανθράκων στη χερσαία πε-
ριοχή «Βορειοδυτική Πελοπόννησος»» έγινε δεκτό επί της αρχής
και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Κύρωση της
Σύµβασης Μίσθωσης µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
εταιρείας ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ για την
παραχώρηση του δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευσης υδ-
ρογονανθράκων στη χερσαία περιοχή «Βορειοδυτική Πελοπόν-
νησος»» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο
αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.
3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις
27-02-2018: 

Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό κ. Αλέξιο
Τσίπρα, στον Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Δηµήτριο
Παπαγγελόπουλο και στον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ.
Παύλο Πολάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.02’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 1 Μαρτίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµπλη-
ρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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